
تشخیص  مجمع  استراتژیك  تحقیقات  مركز  رییس 
مصلحت نظام، گروه ریاض را عامل توقف یا شكست مذاكرات 
سوریه دانست و گفت: دشمنان باید فهمیده باشند كه با 
تقویت تروریست ها نمی توانند دولت سوریه را ساقط كنند.

علی اكبر ولایتی روز چهارشنبه پس از دیدار با روسای 
احزاب، طوایف و عشایر كشور سوریه از مذاهب مختلف، این 
مطلب را در جمع خبرنگاران و در پاسخ به سوالی در مورد 

شكست مذاكرات ژنو بیان كرد ...
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علی مطهری:

مصلحت سنجی های غلط به نظام آسیب می زند

عربستان به تنهایی قادر به اداره حرمین شریفین نیست

طرح آیت الله مکارم 
برای حل مسئله حج

حج باید توأم با عزت و امنیت باشد

فائزه هاشمی:

باید مجلسی همراه با دولت داشته باشیم

2 میلیارد دلار با مجوز چه کسی به باد رفت؟

علی اكبرولایتی:

كارشكنی عربستان درباره حج
ایجاد سد در راه خداست
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روزنامه صبح ایران

رییس  جمهوری، رأی دادگاهی در آمریكا مبنی بر توقیف حدود 2 میلیارد دلار از 
دارایی های جمهوری اسلامی ایران را دزدی آشكار و رسوایی بزرگ حقوقی برای آمریكا و 

به مفهوم ادامه خصومت علیه ملت ایران دانست.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز چهارشنبه در جلسه هیأت دولت تأكید 
كرد: دولت به نمایندگی ملت ایران از هیچ كوششی برای احقاق حقوق ملت فرو گذار نكرده 
و این مسیر را تا رسیدن به نتیجه ادامه خواهد داد. وی اظهار داشت: اینكه دادگاه یا قوه 
مقننه در گوشه ای از دنیا بخواهد برای حقوق و اموال ملت ایران تصمیمی بگیرد، كاملًا 
غیرقانونی و برخلاف حقوق بین الملل و مصونیتی است كه بانك های مركزی از نظر حقوقی 

در دنیا دارند. روحانی با تأكید بر اینكه »آنها باید بدانند حقوق ملت ایران قابل 
تعرض و چپاولگری نیست«، افزود: هیچ دزدی نمی تواند به دزدی خود افتخار 

كرده و تصور كند اموالی كه به غارت برده به او تعلق دارد. رییس  جمهوری 
با بیان اینكه ملت ایران هیچگاه از حقوق خود دست برنخواهد داشت، 

گفت: دشمنان ملت ایران سال ها تلاش كردند تا برخلاف معاهدات 
بین المللی ملت ایران را از حقوق خود در استفاده از انرژی هسته ای 

منع كنند و در این راستا قطعنامه هایی در مجامع بین المللی 
علیه ایران تصویب كردند ...

رییس جمهوری در جلسه هیات دولت:

حقوق ملت ایران قابل تعرض و چپاولگری نیست
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آمریکا اخلال و خدعه می کند
رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار كارگران:

آیت الله مكارم شیرازی روز گذشته در ابتدای درس خارج فقه خود به قرائت بیانیه ای با موضوع حج پرداخت و گفت: 
این جانب طرحی برای این مسئله دارم كه پس از تكمیل برای علمای الازهر مصر و علمای بزرگ جهان اسلام می فرستم و 
سپس از آن ها دعوت می كنیم تا در همایشی برای تكمیل و یافتن طرق اجرایی این طرح به مشورت بنشینند و عربستان 
سعودی را برای پذیرش آن تحت فشار قرار دهند. این مرجع تقلید اظهار داشت: به یقین این طرح به نفع آن ها نیز خواهد بود 

و هیچ منافاتی با حاكمیت آن ها بر كشورشان ندارد ...

 به مناسبت روز شوراها؛

 همدلی و 
خردورزی رهاورد 

نظام شورایی

عضو كمیسیون امنیت ملی مجلس هفتم و هشتم:

دولت قبل گزارشی 
از خرید اوراق بهادار 
آمریکایی به مجلس 

ارائه نکرد
رییس كمیته روابط خارجی مجلس هشتم در خصوص 
خرید اوراق بهادار آمریكایی در دولت قبل و اطلاع مجلس و 
كمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی از این موضوع گفت: 

هیچ گزارشی در این خصوص به مجلس ارائه نشده بود.
حشمت الله فلاحت پیشه در خصوص اینكه آیا شما به 
عنوان رئیس كمیته روابط خارجی مجلس هشتم اطلاعی 
از خرید اوراق بهادار آمریكایی توسط دولت احمدی نژاد 
در آن زمان داشته اید یا خیر، اظهار داشت: در این رابطه 
هیچ گزارشی به مجلس ارائه نشد. نماینده منتخب مردم 
اسلام آباد غرب در انتخابات دهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی بیان كرد: مشكلی كه بین مجلس و دولت آقای 
احمدی نژاد وجود داشت این بود كه دولت سابق بر اساس 
اعتقاد خاص خود معتقد بود كه مجلس در راس امور 
نیست. نماینده دور هشتم مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: تنها دلیلی كه سوال از رئیس جمهور را امضا كردم و تا 

آخرین لحظه هم به پای آن ماندم ...

نظام شورایی از مهم ترین ركن های اجتماعی است كه 
می تواند با تاثیر در نهادهای مختلف كشور، جامعه را به 
طرف توسعه و تعالی هدایت كند و گامی موثر در مسیر 

همدلی و خردورزی بردارد.
مشورت كردن و بهره گیری از خرد جمعی در تمامی 
جامعه های بشری بر استفاده از تفكر فردی برتری دارد 
و این امر سبب شده است تا نهاد شوراها در كشورهای 
گوناگون از اهمیت بسیاری برخوردار باشند زیرا تصمیم 
گیری های جمعی از حكمرانی نظام دیكتاتوری در جامعه 
جلوگیری می كند و با هم فكری گروهی نمایندگان مردم، 
جامعه به طرف توسعه و شكوفایی پیش خواهد رفت. در 
ایران نیز همواره بر انجام دادن مشورت و نظرهایی شورایی 

تاكید شده است ...
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شرکت گاز استان قم

 روابط عمومی شرکت گاز استان قم

آگهی فراخوان مناقصه عمومی »تجدید مناقصه« نوبت اول
شماره مجوز 

543
شماره مناقصه

94/20

بر اساس اصلاحیه جدید قانون مالیات های مستقیم
 مهلت ارائه اظهارنامه مالیات بر درآمد صاحبان مشاغل 

)اشخاص حقیقی( از تیرماه به خردادماه تغییر یافته و مودیان محترم 
بایستی اظهارنامه الكترونیكی عملكرد سال 1394 را از طریق سامانه 

www.tax.gov.ir حداكثر تا پایان خردادماه 1395 ارائه نمایند.

صاحبان محترم مشاغل

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

اطلاعیه مهم  مالیاتی

 نظر به اینكه شهرداری قم جهت اجرای طرح رینگ اول ابتدای خیابان ظهور)حدفاصل 

درمانگاه تا خیابان ظهور( با حدود مشخص در كروكی فوق قصد تملک اراضی و املاک واقع 

در محدوده طرح مذكور را دارد ، بنا بر این پیرو آگهی نوبت اول كه در تاریخ 1395/01/22 

منتشر گردیده است برای نوبت دوم )آخرین نوبت ( بر این به كلیه مالكین و صاحبان حقوق 

اراضی و املاک واقع در محدوده طرح  ابلاغ و اعلام می گردد ظرف مدت 15 روز از انتشار 

این آگهی با در دست داشتن سند مالكیت خود به دفتر اجرای طرح واقع در میدان پلیس 

شهرداری منطقه 5 )واحد توسعه و تعریض ( مراجعه تا نسبت به تقویم  عرصه اعیان و سایر 

حقوق متعلقه املاک و اراضی واقع در محدوده از طریق توافق و یا انتخاب كارشناس مطابق 

مفاد لایحه قانونی نحوه خرید و تملک اراضی و املاک برای اجرای برنامه های عمومی ، عمرانی 

و نظامی دولت مصوب 1358/11/27 اقدام گردد ، بدیهی است در صورت عدم مراجعه مالكین 

یا صاحبان حقوق در مهلت مقرر فوق شهرداری به منظور جلوگیری از وقفه یا تأخیر در اجرای 

طرح وفق مقررات لایحه قانونی مذكور اقدام خواهد نمود.

نقشه كروكی طرح:

ابلاغ و اعلام به مالکین و صاحبان حقوق اراضی و املاک 
پلاکهای ثبتی 1/481-1/482-1/483-1/732 

واقع در طرح رینگ اول ، ابتدای خیابان ظهور

شهرداری قم

آگهی نوبت دوم 
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فقط حقوق عراقچی 
حلال نیست؟

این روزها کامنت یکی از نمایندگان مجلس تبدیل به 
یک سوژه داغ سیاسی شده. نه آن کامنت مهم است نه آن 
نماینده ای که آن کامنت سخیف را نوشته؛ اما یک چیز مهم 
است و آن نگاه خصمانه ای است که آن نماینده و همگنان 
او به نظام جمهوری اسلامی دارند. بله درست متوجه شدید.

این بندگان خدا برخلاف دعوی شان هیچ علقه ای به ساختار نظام جمهوری اسلامی 
ندارند و اگرنه به طرف مقالبشان طعنه نمی زدند که: »تو که حقوق دلاری از وزارت خارجه 

میگیری و...الخ«؛ یعنی چه؟ وزارت خارجه جمهوری اسلامی پنتاگون که نیست.
وزارت خارجه رژیم صهیونیستی هم نیست. وزارتخانه ای است که ساختار آن در دولت 
جمهوری اسلامی تعریف شده. در این وزارتخانه مثل هرجای دیگری ممکن است آدم 
های بی لیاقت و بی کفایت نیز به طریقی راه یافته باشند. اصلا بعید نیست اما یک نماینده 
مجلس شورای اسلامی ایران نمی تواند صرف حقوق گرفتن از وزارتِ خارجه را امری زشت 
تلقی کند و به گونه ای به حریف سیاسی اش طعنه بزند کانه هرکه از وزارتِ خارجه حقوق 
می گیرد پول نزول و یا قاچاق مواد مخدر را دریافت می کند و لقمه حرام سر سفره زن 

و فرزندش می گذارد.
اگر نفسِ پولِ وزارتِ خارجه شبهه ناک باشد باید به این دوستان عرض کنیم این همان 
پولی است که سیاستمدار مورد علاقه شما یعنی آقای جلیلی نیز دریافت می کرد و احتمالا 
هنوز هم دریافت می کند. آیا می شود حقوق آقای جلیلی طیب و طاهر باشد و حقوق آن 

هایی که با برجام موافقند حرام و نجس باشد؟
اگر این حرف را یک فعال اپوزسیون بر زبان می آورد اصلا جای تعجب نداشت اما کسی 
که پول نمایندگی مجلس شورای اسلامی را میگیرد و قرار است تا پایان عمرش از مواهب 
نمایندگی برخوردار باشد چگونه می تواند معترضِ یکی از مسئولان نظام جمهوری اسلامی 
شود و با طعن و کنایه نحوه امرار معاش او را مورد پرسش قرار دهد؟ اختلاف سیاسی و 
حتی دعوای سیاسی در همه جای دنیا امری است معمول و قابل فهم اما گمان نکنم در 
هیچ جای دنیا مسئولی رسمی و حکومتی یک مسئول دیگر را به سخره بگیرد آن هم 
به این جرم که او دارد از حکومتی حقوق می گیرد که خود او هم دارد از همان حکومت 

حقوق می گیرد!
این شعبده فقط و فقط در این مرز پرگهر رخ می دهد. آن هم توسط کسانی که مدعی 

دفاع از ارزش های یک نظام اسلامی هستند.

رئیس ستاد انتخابات كشور:

صیانت از حقوق مردم 
در انتخابات سرلوحه ماست 

رئیس ستاد انتخابات کشور با اعلام آمادگی برای برگزاری دور دوم انتخابات دهمین 
مجلس شورای اسلامی گفت:  به فرموده رهبر معظم انقلاب، صیانت از حقوق مردم در 

انتخابات و احترام به آراء آنها سر لوحه ما است. 
محمد حسین مقیمی در برنامه تیتر امشب شبکه خبر سیما افزود: در دومین مرحله 
انتخاباتی دهمین دوره مجلس شورای اسلامی قرار است 68 نماینده از میان 135 کاندیدا 
در 21 استان منتخب شوند. وی به نکته جالب توجه این دوره نسبت به دور اول انتخابات 
اشاره کرد و ادامه داد:  در این مرحله 60 هزار نفر به آمار رای دهنده ها اضافه شده و با شور و 
نشاط حس مشارکت بالایی که وجود دارد در این مرحله شاهد انتخاباتی پر شور تر نسبت 
به مرحله اول انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی خواهیم بود. مقیمی با بیان 
اینکه در این مرحله از صندوق هایی که در مجلس خبرگان مورد استفاده قرار گرفته است 
دوباره استفاده خواهد شد افزود:  در این مرحله برای هر کرسی در صحن مجلس دو نامزد 
رقابت می کنند. او تصریح کرد:  اگر رای ها مساوی باشد تعیین این 68 نماینده به قرعه 
کشی می انجامد. مدت انتخابات روز جمعه فقط 10 ساعت است. رئیس ستاد انتخابات 
کشور با بیان اینکه در 10 استان کشور روز جمعه خبری از انتخابات نیست افزود:  در این 
دوره از انتخابات، تبلیغات فضای مجازی نقش کمرنگتر ایفا کرده است زیرا حوزه های 
انتخاباتی کوچک تر شده و فضای رقابت به سطح خیابان ها انتقال یافته است. او فضای 
امنیتی روز های پیش از انتخابات را بسیار خوب و پرثبات عنوان کرد و گفت:  در این دوره 
تمهیداتی اندیشیده شده است تا اشتباهات مرحله اول تکرار نشود. مقیمی ادامه داد:  تا این 
لحظه شاهد تخلفی که باعث اختلال در روند انتخابات باشد نبوده ایم  واگر مواردی هم 
بوده با تذکر رفع شده است. رئیس ستاد انتخابات کشور در این برنامه به مردم توصیه کرد:  
ثبت رای خود را در ساعت اولیه روز جمعه انجام دهند تا در ساعات پایانی شاهد تمدید 
وقت رای گیری نباشیم و آرا زود تر اعلام شود. او با ذکر این موضوع که انتخابات در ایران 
از دموکراسی واقعی بهره می برد و تمام کسانی که شرایط قانونی حضور در میان کاندیداها 
را داشته باشند می توانند برای ثبت نام در انتخابات شرکت کنند گفت:  در بسیاری از 
کشورهایی که بر کوس دموکراسی می زنند اثری از این نوع آزادی وجود ندارد و محدودیت 

های بسیاری برای مشارکت های مردمی به چشم می خورد.

سردار دهقان خبرداد:

 تدوین طرح همكاری های فنی دفاعی 
ایران و روسیه

سردار حسین دهقان در حاشیه نشست بین المللی امنیت در مسکو گفت: ایران و 
روسیه طرح های مشخصی را برای همکاری های فنی و نظامی تهیه کرده اند و توافق های 

معینی صورت گرفته است.
به گزارش ایرنا، وزیر دفاع جمهوری اسلامی ایران دیروز )چهارشنبه( در محل برگزاری 
نشست مسکو در جمع خبرنگاران افزود: دو کشور برای توسعه روابط در عرصه های مختلف 
عزم راسخ دارند و این همکاری ها در سطح عالی ادامه دارد. سردار دهقان همچنین ادامه 
داد: روسیه و ایران جهت های همکاری های فنی و نظامی دو کشور را تعیین کرده اند، به 
توافق های معینی دست یافته و طرح های مشخصی را نیز برای همکاری های فنی نظامی 
تدوین کرده ایم.  سردار حسین دهقان وزیر دفاع جمهوری اسلامی ایران بنا به دعوت 
سرگئی شویگو همتای روسی خود شامگاه سه شنبه در راس یك هیات برای شرکت در 
نشست بین المللی امنیت مسکو و رایزنی های دفاعی در حاشیه این اجلاس وارد پایتخت 
روسیه شد. در پنجمین همایش بین المللی امنیت مسکو که امروز با حضور 500 شرکت 
کننده از جمله وزیران و معاونان وزارت خانه های دفاع، رییسان ستاد کل نیروهای مسلح 
و کارشناسان از کشورهای مختلف گشایش یافت و تا فردا ادامه دارد، مبارزه با تروریسم، 
مسائل امنیتی منطقه آسیا و اقیانوس آرام، ثبات جهانی و همکاری های نظامی بررسی می 
شود. وزیر دفاع ایران همچنین در حاشیه این نشست بین المللی دیدارهای دو جانبه ای 

انجام خواهد داد. 
سردار دهقان در سخنان خود در نشست بین المللی امنیت مسکو گفت: تروریسم با 
گسترش ناامنی، بی ثباتی، بحران آفرینی و بسترسازی ایجاد چالش داخلی و خارجی، 
سوریه، عراق، افغانستان، لیبی، یمن و شمال افریقا و حتی برخی کشورهای اروپائی را 
جولانگاه جنایات خود قرار داده و تاسف بار اینکه دولت ها در منطقه و فرامنطقه حمایت 
همه جانبه آموزشی، مالی، لجستیکی، نظامی و سیاسی از آن به عمل می آورند. وی افزود 
که اعتقاد ما بر آن است امروز تمامی جهان در معرض ناامنی، بی ثباتی و توسعه وحشت 
ناشی از اقدام های تروریستی جریان های تکفیری - صهیونیستیِ مورد حمایت آمریکا، 
رژیم صهیونیستی و برخی کشورهای منطقه و در رأس آنها دولت عربستان است. سردار 
دهقان همچنین تاکید کرد: جمهوری اسلامی با برخورداری از پشتوانه عظیم مردمی و 
بهره مندی از محققین، پژوهشگران و زیرساخت های عظیم صنعتی و صنایع دفاعی، برای 
تامین اهداف و منافع ملی در بالاترین سطوح نسبت به تسلیح نیروهای مسلح خود اقدام 
خواهد کرد و در این مسیر هیچ اراده یا محدودیتی نمی تواند مانع توسعه و ارتقا توان دفاعی 

بویژه موشکی ایران باشد

عضو كمیسیون امنیت ملی مجلس هفتم و هشتم:

دولت قبل گزارشی از خرید اوراق بهادار 
آمریكایی به مجلس ارائه نكرد

رییس کمیته روابط خارجی مجلس هشتم در خصوص خرید اوراق بهادار آمریکایی در 
دولت قبل و اطلاع مجلس و کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی از این موضوع گفت: 

هیچ گزارشی در این خصوص به مجلس ارائه نشده بود.
حشمت الله فلاحت پیشه در گفت وگو با خبرنگار خانه ملت، در خصوص اینکه آیا شما 
به عنوان رئیس کمیته روابط خارجی مجلس هشتم اطلاعی از خرید اوراق بهادار آمریکایی 
توسط دولت احمدی نژاد در آن زمان داشته اید یا خیر، اظهار داشت: در این رابطه هیچ 
گزارشی به مجلس ارائه نشد. نماینده منتخب مردم اسلام آباد غرب در انتخابات دهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی بیان کرد: مشکلی که بین مجلس و دولت آقای احمدی نژاد 
وجود داشت این بود که دولت سابق بر اساس اعتقاد خاص خود معتقد بود که مجلس در 
راس امور نیست. نماینده دور هشتم مجلس شورای اسلامی ادامه داد: تنها دلیلی که سوال 
از رئیس جمهور را امضا کردم و تا آخرین لحظه هم به پای آن ماندم این بود که دولت 

احمدی نژاد مجلس را در راس امور نمی دید. 
فلاحت پیشه با اشاره به اینکه فشارهایی بر من وارد می شد تا سوال از رئیس جمهور 
را پس بگیرم، گفت: رای آوردن من را در دور نهم مشروط بر این کردند تا سوال را پس 
بگیرم. روز سه شنبه قبل از انتخابات دور نهم مجلس شورای اسلامی بعد از میتینگ بزرگ 
انتخاباتی من در داخل شهر، یکی از دستگاه های نزدیک به دولت با من تماس گرفتند و 
عنوان کردند اگر سوال از رئیس جمهور را پس نگیری، حتما ما شرمنده ات می شویم. وی 
افزود: با همه این فشارها من بر سوال از رئیس جمهور را پس نگرفتم چون آقای احمدی 
نژاد اصلا مجلس را در راس امور نمی دانست و این خلاف نظرات مرحوم امام خمینی )ره(، 

مقام معظم رهبری، نص صریح قانون اساسی و روح دموکراسی در کشور بود. 

محمد رضا باهنر:

توافق هسته ای جنگ سخت دیپلماسی بود
نائب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: توافق هسته ای به مثابه جنگ سخت 

سرداران دیپلماسی کشور بود.
محمد رضا باهنر سه شنبه شب در جمع گروهی از اهالی شهرضا در جنوب اصفهان 
افزود: در برجام برخی از اهداف محقق نشد که بعضی ناشی از کم دقتی و برخی نیز از 

روی ناچار بود.
نائب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: می بینیم که طرف مقابل در برخی موارد در 
برجام متعهد نبوده و ما هم اعتمادی به آنها نداریم. باهنر همچنین با بیان وضعیت اقتصادی 
و بازار جهانی نفت گفت: اکنون میزان فروش نفت ما از 700 هزار بشکه در زمان اوج تحریم 
ها به 2 میلیون بشکه نفت رسیده اما درآمد نفت ما در زمان اوج تحریم هابیشتر بود. وی 
افزود: در زمان اوج تحریم ها به طور میانگین نفت بشکه ای 100 دلار فروخته می شد اما 
اکنون فقط بشکه ای 30 دلار فروخته می شود. باهنربا اشاره به نام گذاری سال 1395 به 
نام اقتصاد مقاومتی اقدام وعمل گفت: این نام گذاری برای عموم جامعه مبارك و مطالبه 
رهبر معظم انقلاب از دست اندرکاران، مسئولان و کارگزاران جامعه است. نماینده مردم 
تهران در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: اگر چشم و گوش دل وبصیرت داشته باشیم 
می فهمیم این نوعی تشرمهربانه بوده چون که سیاست های اقتصاد مقاومتی برای مصون 
بودن کشور در مقابل تهدیدات طبیعی وغیرطبیعی آن طور که باید اجرا نشد. باهنر گفت: 
برنامه ها وسیاست های اقتصاد مقاومتی در راستای مقاوم کردن اقتصاد کشور در مقابل 

تهدیداتی از قبیل تحریم، رکود، سیل و زلزله باید تمام وکمال اجرا شود.
نائب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: امروز اقتصاد دنیا در هم تنیده شده و حوادث 
طبیعی و غیر طبیعی اقتصاد های ملی را در معرض خطر قرارداده که نیاز است تا اقتصاد 

های ملی در برابر این حوادث خود را مقاوم کنند.
باهنر وجود نفت وانرژی را یکی از عوامل موثر در افزایش تولید ورونق اقتصادی دانست 
وگفت: اگر از این نعمت الهی درست استفاده شود مطلوب بوده اما اگر غلط استفاده شود 
مضرخواهدبود. وی با اشاره به حوادث اخیر منطقه و فعالیت داعش در کشورهای همسایه 
گفت: آل سعود وصهیونیسم دشمن سخت ایران ودرصدد برهم زدن امنیت کشور ما 
هستند. وی اظهارکرد: روزی نیست که تروریست ها با برنامه های مختلف درصدد انتقال 
مواد منفجره به داخل ایران نباشند اما در این میان تلاش، تعهد، جسارت وایثارگری های 

سربازان گمنام امام زمان )عج( تلاشهای تروریستی را نا کام گذاشته است.

غلامحسین كرباسچی:

حامیان دولت در دور دوم هم پیروز می شوند
دبیر کل حزب کارگزاران سازندگی معتقد است روز دهم اردیبشهت نیز نتیجه ای مانند 

دور اول انتخابات رقم خواهد خورد.
غلامحسین کرباسچی در گفت و گو با ایرنا در پاسخ به این سئوال که آقای مرعشی 
اخیرا اعلام کرده است آقای هاشمی تمایلی به ریاست خبرگان ندارند، نظر شما در این باره 
چیست؟ گفت: این بستگی به رأی منتخبین مردم در مجلس دارد. من با آقای هاشمی در 
این زمینه صحبت نکردم ولی همین نقل قول را من هم شنیده ام. قطعا برای آقای هاشمی 
فرقی نمی کند. برای ایشان این پست ها و ریاست ها به عنوان یك تحفه مطرح نیست. 
این قبیل عنوانها شاید برای خیلی افراد مهم باشد ولی ایشان این دوره ها را از سر گذرانده 
است. رئیس مجلس، رئیس جمهور، رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام و رئیس مجلس 
خبرگان بوده است. این عناوین دیگر برای ایشان فریبنده نیست. ایشان بر اساس مصالح 
نظام، حفظ روحیه انسجام و تعادل کشور قدم برمی دارد و فکر پست و مقام نیست. وی در 
پاسخ به این سئوال که پیش بینی تان در مورد نتیجه این دور چیست؟ آیا اکثریت منتخبین 
این دور هم با دولت همراه خواهند بود و همچنین مدیریت آینده مجلس را چطور می 
بینید؟ آقای عارف رئیس می شود یا آقای لاریجانی؟ اظهارداشت: هر کس که رای اکثریت 
را بیاورد بهتر است رئیس شود. ولی واقعیت این است که انتخاب آقای عارف از یك جهت 
مثبت است، وقتی اکثریت مردم دربسیاری از استانها به اصلاح طلبان رای دادند توقع دارند 
تغییری در مجلس ایجاد شود. آقای عارف منتسب به این جریان است حضورش در ریاست 
مجلس می تواند این انتظار اجتماعی را برآورده کند. از سویی آقای لاریجانی هم شخصیتی 
است که بینش اعتدالی دارد. همراه دولت یازدهم بوده و در حل مساله برجام و تصویب 
آن در مجلس، کمك بسیار سازنده و شاید بی نظیری را انجام داده است. تجربیات ایشان 
در مجلس بسیار مغتنم است. اگر ایشان با رای اصلاح طلبها و معتدلین رئیس مجلس 
شود خوب است. البته مناسب است ایشان در جهت خواسته نیروهای اصلاح طلب هم 

گام های موثری بردارد. 
طبیعی است که از همراهی که نیروهای مختلف و حتی رقبای اصلاح طلبان می 
توانند با ایشان داشته باشند می توان در جهت یکپارچگی و انسجام بین مجموعه نیروهای 

مجلس، دولت و سایر نهادها استفاده کرد.

حسین مرعشی:

راه آینده اصولگرایی؛  بهانه جویی  نیست
عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان گفت: اصولگرایان باید رابطشه شان را با 
مردم بازسازی کنند و از تحکم بیشتر به مردم خودداری کنند و اجازه بدهند مردم انتخاب 
کنند و دست مردم را برای انتخاب محدود نکنند راه آینده اصولگرایی این بهانه جویی ها 

نیست بلکه راه آینده آنها حرکت صحیح برای خدمت به مردم است.
حسین مرعشی در گفت وگو با خبر ایلنا، با اشاره به مرحله دوم انتخابات مجلس 
شورای اسلامی عنوان کرد: اصلاح طلبان از بین 68 کرسی برای 61 کرسی کاندیدا دارند؛ 
از طرفی  همه احزاب اصلاح طلب متحدانه تلاش می کنند. امیدواریم مردم با مشارکت 
خود لیست امید را کمک کنند. او افزود: فضا در همه حوزه های انتخابیه گرم و پر شور 
است مردم آماده اند نیمه پایانی گام دوم را با صلابت بردارند و شاهد مجلسی کارآمد 
باشیم. پیش بینی ما این است که در مرحله دوم بیش از ۴0 کرسی خواهیم داشت. عضو 
شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان در مورد احتمال کاهش مشارکت مردم در مرحله 
دوم انتخابات گفت: به نظر من انگیزه مردم برای شرکت در مرحله دوم انتخابات کمتر از 
مرحله اول نیست. در تهران چون مرحله دوم انتخابات را نداریم، شور انتخاباتی چندانی 
هم وجود ندارد اما من که در این ایام دائم در استان های مختلف بودم با اطمینان می گویم 
در شهرستان ها تنور انتخابات حسابی گرم است. این عضو حزب کارگزاران سازندگی در 
پاسخ به این سوال که اصلاح طلبان برای افزایش مشارکت مردم در مرحله دوم انتخابات 
چه کاری می توانند، انجام دهند، یادآور شد: فقط ما می توانیم به همراه بزرگان اصلاحات 
دعوت کننده مردم باشیم برای این کار هم با توجه به نیاز هر حوزه انتخابیه سخنران هایی از 
چهره های مختلف اصلاح طلب به شهرستان ها اعزام شده اند و مجموعه اقداماتی از این قبیل 
در حال انجام است. مرعشی ادامه داد: برای مثال آقای عارف تاکنون وقت زیادی گذاشته 
است؛ استان های زیادی رفته است و از آخرین مهلت ها هم برای حرف زدن با مردم استفاده 
می کند به عبارت دیگر ما در شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان تمام امکانات را به 

کار گرفتیم تا انتخابات در مرحله دوم هم پرشور باشد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در مورد مسائل مطرح شده در خصوص ریاست مجلس 
دهم یادآور شد: من معتقدم این مسئله بحثی نیست که مردم درگیر آن باشند و پس از  

مرحله دوم منتخبان مردم تصمیم نهایی را در مورد آن خواهند گرفت.
او با انتقاد از اظهارات اخیر برخی اصولگرایان در مورد شائبه دخالت دولت در انتخابات 
گفت: بدون شک ما هم با هر نوع دخالت دولت در انتخابات مخالف هستیم؛ البته فکر 
نمی کنیم دولت هم این کار را انجام دهد. اتفاقا دوستان ما هم در استان ها از مدیران دولت 
قبل گله دارند که به نفع اصولگرایان کار می کنند و باقیمانده آنها به اصولگرایان کمک 

می کنند؛ ما هم امیدوارم مداخله ای در انتخابات نباشد همانطور که تا الان نبوده است.
مرعشی تاکید کرد: انتخابات متعلق به مردم است مردم هم مسیر را شناخته اند و 
خودشان نمایندگانشان را انتخاب می کنند رقابت های انتخاباتی باید عادلانه و صحیح باشد. 
این حرف ها نشان دهنده کم آوردن اصولگرایان است. اصولگرایان باید به جای این کارها 
رابطه شان را با مردم بازسازی کنند و از تحکم بیشتر به مردم خودداری کنند و اجازه بدهند 
مردم انتخاب کنند و دست مردم را برای انتخاب محدود نکنند راه آینده اصولگرایی این بهانه 

جویی ها نیست، بلکه راه آینده آنها حرکت صحیح برای خدمت به مردم است.

فائزه هاشمی:

باید مجلسی همراه با دولت داشته باشیم
فائزه هاشمی گفت: درصورتی که مجلسی همراه با دولت نداشته باشیم برجام کمکی 

به رشد و توسعه ایران نمی کند.
به گزارش ایرنا، فائزه هاشمی عصر سه شنبه در مراسم سخنرانی حمایت از لیست امید 
حوزه انتخابیه خرم آباد و دوره چگنی در دور دوم انتخابات مجلس دهم شورای اسلامی 
افزود: مجلس نهم شورای اسلامی، یک مانع بزرگ برای دولت روحانی است زیرا برخی وزرا 
به دلیل اقدامات خوب و شجاعانه، توسط نمایندگان برکنار شدند. وی ادامه داد: اگر قرار 
است دولت یازدهم پیروز و موفق باشد و در سال 96 نیز، روحانی به عنوان رئیس جمهوری 
انتخاب شود باید اقدامات مهمی انجام دهد و موفقیت وی در صورتی است که مجلس را 
همراه با خود داشته باشد. وی بیان کرد: حتی نداشتن یک نماینده همسو در مجلس به 
ضرر اصلاح طلبان است پس باید دست به دست هم داد و تجربه موفق 92 و مرحله اول 

انتخابات مجلس در 9۴ را تکرار کرده و از تکرار تجربه ناموفق 8۴ جلوگیری کنیم.
وی گفت: بنا بر آمار، در مرحله نخست انتخابات مجلس دهم بیش از 80 نامزد اصلاح 
طلب، کمتر از 60 اصولگرا و 50 نفر مستقل انتخاب شدند و چنانچه موفق به افزایش تعداد 
اصلاح طلبان شویم، علاوه بر کمک به دولت برای انجام اصلاحات، موانع احتمالی پیش 
روی آن نخواهد بود. وی بیان داشت: خرم آبادی ها شانس انتخاب دو نماینده در لیست 
امید را دارند بنابراین اگر دنبال پیروزی هستیم باید به این لیست رای دهیم. وی با بیان 
اینکه انجام هر کاری در مجلس نیاز به رای اکثریت دارد تصریح کرد: بنابراین اگر این مهم 
را داشته باشیم می توانیم حامی دولت دکتر روحانی باشیم. فائزه هاشمی اضافه کرد: در دور 
دوم انتخابات مجلس دهم، تک رای دادن معنا ندارد و باید به تمامی اعضای لیست امید رای 
داد چرا که تک رای به معنای شکست انتخابات است. وی افزود: اگر قرار است در انتخابات 
وحدت خود را حفظ کنیم و با اطمینان کامل برنده شویم باید به لیست امید رای دهیم. 

یادداشت

اخبــار

رییس مرکز تحقیقات استراتژیك مجمع 
را  ریاض  گروه  نظام،  مصلحت  تشخیص 
سوریه  مذاکرات  شکست  یا  توقف  عامل 
دانست و گفت: دشمنان باید فهمیده باشند 
که با تقویت تروریست ها نمی توانند دولت 

سوریه را ساقط کنند.
به گزارش ایرنا، علی اکبر ولایتی روز 
چهارشنبه پس از دیدار با روسای احزاب، 
از مذاهب  طوایف و عشایر کشور سوریه 
مختلف، این مطلب را در جمع خبرنگاران 
شکست  مورد  در  سوالی  به  پاسخ  در  و 
مذاکرات ژنو بیان کرد. وی ادامه داد: تا آنجا 
که به دولت سوریه مربوط می شود، آقای 
بشار جعفری نماینده دولت سوریه در جلسه 
حاضر بود و آنهایی که شخصا عامل توقف و 
شکست مذاکرات شدند، گروه ریاض بود که 
مورد حمایت عربستان سعودی است. رئیس 

مرکز تحقیقات استراتژیك مجمع تشخیص 
مصلحت نظام با بیان این که آنها از مذاکرات 
عقب نشینی کردند، اظهار داشت: ما احتمال 
می دهیم بعضی از حرکاتی که در اطراف 
حلب و شمال غربی سوریه صورت گرفت 
آتش  تروریستی  های  گروه  از  تعدادی  و 
بس را شکستند، به این امید بود تا بتوانند 
آنچه را که در میدان سیاسی و مذاکرات 
به دست نیاوردند، برای خود فراهم سازند. 
به سمت  را  توجهشان  داد:  ادامه  ولایتی 
بنابراین  کردند؛  معطوف  نظامی  میدان 
تروریست  توسط  را  بس  آتش  شکست 
ها در منطقه حلب و اطراف آن طی این 
روزهای اخیر شاهد بودیم. وی با تاکید بر 
اینکه هیچ کشوری حق ندارد در رابطه با 
سرنوشت ملت و دولت سوریه تصمیم بگیرد 
و دخالت کند، گفت: مادامی که مذاکرات در 

چارچوب حرکت کند، نمایندگان سوریه در 
مذاکرات حاضر می شوند و میز مذاکرات را 
ترك نخواهند کرد. وی در پاسخ به سوالی 
درباره کارشکنی عربستان در خصوص ویزا 
به حجاج ایرانی و این که گفته می شود 
برای صدور ویزا در حج باید به کشور ثالثی 
مراجعه کند، اضافه کرد: هر نوع کارشکنی، 
ایجاد سد در راه خدا است. ولایتی ادامه داد: 
آنها باید برعکس آنچه که انجام می دهند، 
برای حجاج تسهیلات ایجاد کنند و حرمت 
حجاج و حجاج ایرانی را حفظ کرده و متعهد 
به حفظ امنیت آنها باشند. وی تاکید کرد: 
آنها به عنوان متولیان خانه خدا و بنا به 
وظیفه اسلامی و دینیشان باید شرایطی که 
در گذشته رعایت نمی کردند را رعایت کنند 
و احترام و حرمت همه حجاج به خصوص 

حجاج ایرانی را حفظ کنند.

در  دادگاهی  رأی  جمهوری،  رییس  
آمریکا مبنی بر توقیف حدود 2 میلیارد 
دلار از دارایی های جمهوری اسلامی ایران 
را دزدی آشکار و رسوایی بزرگ حقوقی 
برای آمریکا و به مفهوم ادامه خصومت علیه 

ملت ایران دانست.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی 
و  حجت الاسلام  جمهوری،  ریاست 
المسلمین حسن روحانی روز چهارشنبه 
در جلسه هیأت دولت تأکید کرد: دولت به 
نمایندگی ملت ایران از هیچ کوششی برای 
احقاق حقوق ملت فرو گذار نکرده و این 
مسیر را تا رسیدن به نتیجه ادامه خواهد 
داد. وی اظهار داشت: اینکه دادگاه یا قوه 
برای  از دنیا بخواهد  مقننه در گوشه ای 
حقوق و اموال ملت ایران تصمیمی بگیرد، 

کاملًا غیرقانونی و برخلاف حقوق بین الملل و مصونیتی است 
که بانك های مرکزی از نظر حقوقی در دنیا دارند.

روحانی با تأکید بر اینکه »آنها باید بدانند حقوق ملت 
ایران قابل تعرض و چپاولگری نیست«، افزود: هیچ دزدی 
نمی تواند به دزدی خود افتخار کرده و تصور کند اموالی که به 
غارت برده به او تعلق دارد. رییس  جمهوری با بیان اینکه ملت 
ایران هیچگاه از حقوق خود دست برنخواهد داشت، گفت: 
دشمنان ملت ایران سال ها تلاش کردند تا برخلاف معاهدات 
بین المللی ملت ایران را از حقوق خود در استفاده از انرژی 
هسته ای منع کنند و در این راستا قطعنامه هایی در مجامع 
بین المللی علیه ایران تصویب کردند؛ اما ملت ما با ایستادگی 
و استفاده از توانمندی سیاسی خود توانست حق خود را 
بازستاند و امروز در مقطعی قرار داریم که همگان برحق 
ملت ایران نسبت به غنی سازی، اذعان دارند. روحانی اینگونه 
فشارها و احکام و مصوبات غیرقانونی از سوی قوه مقننه و 
قضائیه آمریکا را راهزنی بین المللی و رسوایی حقوقی برای 
آمریکا دانست و افزود: تاکنون سابقه نداشته که نمایندگان 
قوه مقننه قانونی تصویب کنند و دستگاه قضایی را برای 
چنین موضوعی یا موارد مشابه اجبار کنند. رییس  جمهوری 
این اقدام آمریکا را از نظر سیاسی به مفهوم تداوم خصومت ها 
علیه ملت ایران برشمرد و تأکید کرد: ملت ایران علیه این 

رأی ناصواب ایستادگی می کند و نظام و دولت جمهوری 
اسلامی نیز از همه توان خود در مسیر احقاق حقوق ملت 
اموال  این  داد:  ادامه  روحانی  کرد.  خواهد  استفاده  ایران 
متعلق به ملت ایران است و هرگونه تصرف در آن تصرفی 
خصومت آمیز و غیرقانونی است. رییس  جمهوری خاطر نشان 
کرد: البته اینکه در دولت های گذشته چه اقدامات و سهل 
انگاری صورت گرفته موضوعی است که مربوط به مسایل 
داخلی کشور است که در جای خود بررسی شده و به مردم 
توضیح داده خواهد شد؛ اما بی شك این حرکت، تجاوز و 
خصومتی آشکار از طرف آمریکا علیه ملت ایران است و آنها 
نمی توانند بدون تحمل تبعات این تصمیم از آن بهره برداری 

و استفاده کنند.
انتخابات تثبیت جمهوریت و اسلامیت نظام است

روحانی در بخش دیگری از سخنان خود، حضور پرشور 
مردم در انتخابات هفتم اسفند سال گذشته را افتخار و صفحه 
زرین دیگری بر صفحات درخشان گذشته تاریخ فعالیت های 
سیاسی مردم برشمرد و گفت: انتخابات تثبیت جمهوریت 
و اسلامیت نظام است، چرا که اصل مشورت و رأی مردم 
منشأ دینی، اسلامی و قرآنی دارد. رییس  جمهوری با تاکید 
بر اینکه انتخابات مایه استحکام نظام و افزایش اعتماد مردم، 
سرمایه اجتماعی و قدرت سیاسی کشور است، اظهارداشت: 
نظام  هنوز  آن  از کشورهای  برخی  در  که  منطقه ای  در 

قبیله ای حاکم است، چند کشور هستند 
که انتخابات و رقابت سالم و قانونی دارند 
که در رأس آنها نیز جمهوری اسلامی ایران 
است. روحانی اظهار داشت: ملت ایران در 
همه انتخابات با حضوری گسترده، فعال، 
بانشاط و در امنیت کامل شرکت می کنند 
به گونه ای که در انتخابات هفتم اسفند 
در  امنیتی  حادثه  یك  حتی   9۴ سال 
سطح کشور، نداشتیم. رییس  جمهوری 
حل و فصل مشکلات کشور و رسیدن 
به رونق اقتصادی، اشتغال و رشد را در 
سایه همفکری، همدلی و همکاری بین 
قوا بویژه دولت و مجلس دانست و افزود: 
اگر مجلس، قوا و نهادها در مسیر اجرای 
برنامه ها با دولت همراهی نکنند، نمی توانیم 
در ساماندهی اقتصاد کشور کاری از پیش 
ببریم. روحانی ادامه داد: به هر میزان تعامل و رفاقت میان 
امور به نحو بهتری پیش  باشد،  دولت و مجلس بیشتر 
خواهد رفت و این در حالی است که قوا از یکدیگر مستقل 
بوده و حقوق خود را ایفا می کنند. در واقع استقلال قوا به 
معنای عدم تعامل و رودررویی آنها با یکدیگر نیست. رییس  
جمهوری خاطر نشان کرد: دولت و مجلس تا به امروز تعامل 
نسبتاً خوبی با هم داشتند و امیدواریم این تعامل در مجلس 
آینده بیش از گذشته باشد. روحانی با اشاره به ضرورت حضور 
فعال و با نشاط مردم در دور دوم انتخابات مجلس شورای 
اسلامی، گفت: دور دوم انتخابات همانند دور اول حائز اهمیت 
است و مردم باید با همان اهتمامی که برای اجرای وظیفه 
شرعی، ملی و انقلابی خود در دور اول پای صندوق ها رفتند 

در این دوره نیز حضور فعال داشته باشند.
رییس  جمهوری اظهار امیدواری کرد: روز جمعه آینده در 
چارچوب قانون بتوانیم، انتخاباتی سالم، رقابتی و در امنیت 
کامل و با عدم دخالت دستگاه های اجرایی و سایر نهادها، 
پیش رو داشته باشیم و این انتخابات مایه لبخند مردم و 
دوستان ایران در منطقه بوده و فشاری برای کسانی باشد که 
در برابر حقوق ملت ایران ایستادگی می کنند. روحانی تأکید 
کرد: این انتخابات به دلیل مسایل منطقه و دشمنی هایی که 

هر روز علیه ملت ایران آشکار می شود، حائز اهمیت است.

رییس جمهوری در جلسه هیات دولت:

حقوق ملت ایران قابل تعرض و چپاولگری نیست
اخبار

شورای  مجلس  رئیس 
اسلامی گفت: سفر مسئولان 
ایران  به  اروپایی  کشورهای 
گسترش  جهت  در  بیشتر 
اقتصادی است  همکاری های 
امر  این  اجرایی شدن  برای  و 
میان  بانکی  مراودات  نیازمند 
این  هنوز  که  کشورهاست 
کشورها  برخی  در  مشکل 

برطرف نشده است.
دکتر علی لاریجانی دیروز 
)چهارشنبه 8 اردیبهشت( در 
دیدار با خانم کریستین دوفرین 
بلژیک  سنای  مجلس  رئیس 

اظهار داشت: سابقه رابطه ایران و بلژیک بسیار طولانی است، 
اما در دوران تحریم سطح روابط کاهش یافت که امیدواریم 
با توافقات صورت گرفته بتوانیم سطح روابط را گسترش 
دهیم. وی با اشاره به نقش پارلمان ها در گسترش ارتباطات 
میان دو کشور خاطرنشان کرد: با توجه به تشکیل مجلس 
ددهم در آینده نزدیک سعی می کنیم که گروه دوستی 
ایران و بلژیک را به سرعت تشکیل دهیم وی همچنین 
کمیسیون امنیت و سیاست خرجی هم می تواند ارتباط 
نزدیک تری با پارلمان بلژیک داشته باشد. دکتر لاریجانی 
در بخش دیگری از سخنانش به مبحث روابط اقتصادی و 
زمینه های گسترش این روابط اشاره کرد و اظهار داشت: 
جمهوری اسلامی ایران در زمینه هایی مانند خط آهن، 
دارو و وسایل پزشکی، بازسازی صنایع، نفت و گاز و انرژی 

های پاک فعال بوده و زمینه های سرمایه گذاری برای 
کشورهای خارجی در این زمینه ها بالاخص با استفاده از 
فاینانس مهیاست. وی با اشاره به اصل ۴۴ قانون اساسی 
ایران متذکر شد: خصوصی سازی یکی از اقدامات اقتصادی 
مهمی بود که در سال های اخیر در ایران به صورت عملی 
اجرایی شد و ما قانونی را در پارلمان به تصویب رساندیم 
که بخش های باقیمانده در اختیار دولت هم به بخش 
خصوصی سپرده شود و جهت تسهیل روابط اقتصادی 
هم دو قانون مصوب کردیم. رئیس مجلس شورای اسلامی 
همکاری های فرهنگی را از جمله اقدامات توسعه دهنده 
روابط دو کشور دانست.  دکتر علی لاریجانی در بخش 
سوم سخنان خود به مسائل منطقه ای اشاره و تصریح 
کرد: برقراری امنیت در منطقه خاورمیانه برای اتحادیه 
اروپا نیز حائز اهمیت است زیرا نتیجه مخاطرات در منطقه 

اروپایی  کشورهای  گریبانگیر 
مهمترین  که  است  شده  هم 
آن حملات تروریستی صورت 
گرفته و افزایش مهاجرت بدین 
همچنین  باشد.  می  کشورها 
کریستین  خانم  دیدار  این  در 
رئیس مجلس سنای  دوفرین 
بلژیک گفت: سابقه روابط 150 
ساله با کشور ایران بهترین دلیل 
حضور ما در کشور شماست. وی 
اظهار داشت: لازم است که در 
اینجا به دلیل برگزاری انتخابات 
انجام شد،  ایران  خوبی که در 
دور  امیدوارم  و  بگویم  تبریک 
دوم انتخابات هم به خوبی برگزار شده و بتوانیم با مجلس 
جدید هم ارتباط خوبی را برقرار کنیم. رئیس مجلس سنای 
بلژیک تصریح کرد: کشور ما از نظر وسعت کوچک اما بسیار 
تاثیرگذار است، زیرا بلژیک از جمله بنیانگذاران اتحادیه 
اروپاست و نقش مهمی در این اتحادیه دارد. وی با اشاره 
به زمینه های موجود جهت همکاری با ایران، اظهار داشت: 
بلژیک در زمینه پزشکی بیولوژیک، داروسازی و هوا-فضا 
تجارب ارزشمندی دارد که می تواند در این زمینه ها با 
ایران همکاری مناسبی داشته باشد. دوفرین تسهیل در امور 
بانکی را پایه امکان برقراری روابط اقتصادی میان دو کشور 
خواند و تصریح کرد: ما به عنوان قوه قانونگذاری توصیه 
های لازم را در این خصوص خواهیم داشت، زیرا می دانیم 

کلید ارتباط اقتصادی تسهیلات بانکی است.

دكتر لاریجانی در دیدار با رئیس مجلس سنای بلژیک:

تسهیل روابط بانكی، پایه برقراری روابط اقتصادی است

علی اكبرولایتی:

كارشكنی عربستان درباره حج،  ایجاد سد در راه خداست

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
گفت: در ذات گفتمان اصلاحات انحصار 
طلبی وجود ندارد، چرا که در فراکسیون های 
مختلف نیاز به مشارکت و همراهی دیگر 

جریان ها داریم.
به گزارش ایسنا، محمدرضا عارف طی 
سخنانی در همایش بزرگ اصلاح طلبان 
شیراز اظهار کرد: مردم فارس حقیقتا سهم 
و نقش کلیدی در حماسه 2۴ خرداد 92 
از خود به جای گذاشتند و حماسه آن روز، 
پیروزی ما را در گامهای بعدی تضمین کرد.

اینکه  به  نسبت  امیدواری  ابراز  با  وی 
حماسه های خرداد 92 و اسفند 9۴ موجب 
تداوم پیشرفت دولت در مسیرتعالی کشور 
باشد، افرود: حماسه 2۴ خرداد با هدف تغییر 

قوه مجریه توسط جوانان برومند ایران رقم 
خورد. منتخب اول مردم تهران در انتخابات 
دهمین دوره مجلس شورای اسلامی گفت: 
تغییر قوه مجریه، مطالبات مردم و تغییر در 
مجلس به ویژه برخوردهایی که با دولت 
تدبیر و امید شد مهمترین دلیل حماسه های 

خرداد 92 است.
عارف با اشاره به برجام و دستاوردهای 
پذیرفتن  و  ظالمانه  تحریم های  رفع  آن، 
مشروعیت غنی سازی هسته ای را مهمترین 
دلیل دنبال کردن این مهم عنوان کرد و 
گفت: در دوران پسا برجام باید استفاده از 
دستاوردهای برجام را مدنظر قرار دهیم که 

همراهی با دولت را می طلبد.
منتخب اول مردم تهران در انتخابات 

اسلامی  شورای  مجلس  دوره  دهمین 
تصریح کرد: جهت گیری جبهه اصلاحات در 
انتخابات، وحدت بود که در این راستا شورای 

عالی سیاستگذاری ایجاد شد.
وی ادامه داد: پس از تایید صلاحیت ها، 
تلاش کردیم بین افراد تایید صلاحیت شده 
نخبگان را به مردم معرفی کنیم که مردم نیز 

پاسخ منطقی به این معرفی دادند.
جهت گیری جبهه اصلاحات

در انتخابات وحدت بود
 عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با بیان اینکه در 7 اسفند به اکثریت نسبتا 
خوبی رسیدیم، گفت: امید است در خرداد 
امسال با اکثریت همراه به دنبال پیگیری 

مطالبات مردم باشیم.

گفتمان  ذات  در  کرد:  تاکید  عارف 
اصلاحات، انحصار طلبی وجود ندارد، چرا که 
ما در فراکسیون های دیگر نیاز به مشارکت 
و همراهی داریم و نیاز نیست که دو جریانی 
که در مجلس قرار دارند به اختلاف بپردازند، 

زیرا اولویت همه ما اقتصاد است.
وی موضوعاتی مانند اشتغال، بیکاری، 
رونق اقتصادی، اعتیاد، بالا رفتن سن ازدواج، 
... را مهمترین دغدغه های امروز  طلاق و 
همه طیف های مختلف سیاسی عنوان کرد 
و گفت که باید با همیاری و همکاری با دولت 

برنامه ها را دنبال کنیم.
عارف تاکید کرد که نتیجه حضور مردم 
در 7 اسفند باید تکمیل لیست امید در 10 

اردیبهشت باشد.

محمد رضا عارف:

در ذات گفتمان اصلاحات انحصارطلبی وجود ندارد

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: مصلحت سنجی های غلط و 
برداشت های نادرست از جمهوری اسلامی باعث آسیب رساندن به جمهوریت نظام می شود.

به گزارش ایرنا علی مطهری سه شنبه شب در سخنرانی با موضوع تبیین اندیشه مطهری 
درباب جمهوریت در نظام اسلامی »که در سالن اجتماعات دانشگاه علوم پزشکی جندی 
شاپور اهواز برگزار شد با اشاره به اختلافاتی که در زمان پیروزی انقلاب درباره تعبیر جمهوری 
اسلامی مطرح شد افزود: برخی انقلابی ها پیشنهاد نظام« جمهوری دموکراتیك اسلامی »را 
مطرح کردند ولی امام خمینی )ره( پاسخ داد« جمهوری اسلامی نه یك کلمه بیشتر و نه کمتر. 
وی اضافه کرد: شهید مطهری معتقد بود که دموکراسی در دل اسلام نهفته است و عدالت 
اجتماعی، استقلال، روحانیت، جمهوریت، آزادی و آزادی بیان از دیگر مسائلی بود که این 

شهید در آن زمان طرح کرد.
 قانون انتخابات نیاز به اصلاح دارد

مطهری در ادامه جلسه در پاسخ به پرسش های حاضران، با بیان اینکه قانون انتخابات 
نیاز به اصلاح دارد؛ گفت: اصلاح قانون انتخابات در مجلس آینده پیگیری می شود. وی افزود: 

بخشی از اشکالات قابل رفع است اما محدود کردن و برداشتن برخی نیز کار دشواری است.

نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی در پاسخ به یکی از دانشجویان که او را متهم به 
داشتن مواضع متغیر و تزلزل شخصیت سیاسی کرده بود توضیح داد: در حوادث کوی دانشگاه 
به دلیل انتشار غیرقانونی یك نامه محرمانه، روزنامه سلام توقیف شد و این مساله یك آشوب بود 
که باعث تحریك دانشجویان شد و من اعتراض کردم که نباید نامه را منتشر می کردند؛ البته 
در عین حال به ضرب و شتم و اعمال خشونت با دانشجویان نیز اعتراض کردم و اینها منافاتی 
با یکدیگر ندارد. مطهری درباره مواضع متفاوت خود مبنی بر انتقاد و تایید هاشمی رفسنجانی 
نیز گفت: در دوره ریاست جمهوری هاشمی منتقد او و معتقد بودم که نباید نزدیکان خود را در 
سمت های اقتصادی قرار دهد زیرا باعث شایعات و مشکلاتی خواهد شد همچنین بر اساس 
نظریه شهید مطهری درباره اینکه روحانیان تا زمان اضطرار نباید پست های بالای حکومتی 
را بپذیرند به هاشمی رفسنجانی نامه نوشتم و پیشنهاد کردم که نامزد ریاست جمهوری نشود 
اما بعد از سال 88 وقتی احساس کردم مظلوم واقع شده از او دفاع کردم زیرا نباید در مقابل 

ظلم و حذف ایشان سکوت کنیم.
وی تاکید کرد: هاشمی رفسنجانی دلسوز انقلاب است و هر گاه احساس کند انقلاب 

تحریف می شود، بدون ترس از حمله ها و توهین ها واکنش نشان می دهد.

علی مطهری:

مصلحت سنجی های غلط به نظام آسیب می زند

سید عبدالجواد موسوی



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,529,000یک مثقال طلا

1,045,500یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,220,000سکه بهار آزاد ی

10,240,000سکه امامی

5,400,000نیم سکه

2,890,000ربع  سکه

1,970,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

رئیس فدراسیون مد و پوشاک ایتالیا  پاسخ می دهد 

ایرانی ها سالانه  چند میلیارد یورو از
 برندهای خارجی، لباس می خرند ؟

رئیس فدراسیون مد و پوشاک ایتالیا هدف شرکت های زیر مجموعه این فدراسیون 
را ارتباط مستقیم با مشتریان ایرانی عنوان کرد زیرا ایرانی ها سالیانه 5 میلیارد یورو 
برای خرید لباس در سایر کشورها هزینه  می کنند که عمده این پوشاک، برند هستند. 
رئیس فدراسیون پوشاک و مد ایتالیا در گفتگو با ایلنا در خصوص حضور کمپانی های 
ایتالیایی در ایران گفت: علاوه بر حضور برندهایی همچون پرادا، جورجیو آرمانی و دولچه 
گابانا در ایران که محصولات خود را به فروش می رسانند برنامه ریزی هایی با هماهنگی 
اتحادیه پوشاک تهران انجام شده است که شرکت های ایتالیایی به صورت جوینت 
ونچر)تاسیس شرکت مشترک( در ایران حضور داشته باشند. برای این امر چند شرکت نیز 

از سوی اتحادیه به ما معرفی شده است.
مائرو مرنزی تصریح کرد: شرکت هایی قرار است به طور مشترک تشکیل شوند برای 
تولید پوشاکی با سطح قیمت متوسط و کیفیت بالا است. ضمن آنکه این محصولات قرار 
است علاوه بر تامین بازار 80 میلیونی ایران به بازار های منطقه خاورمیانه و قفقاز نیز صادر 

شود در واقع ایران برای ما یک هاب اقتصادی است.
وی در خصوص علت گران بودن محصولات ایتالیایی گفت: به دلیل بالا بودن هزینه های 
تمام شده در ایتالیا استراتژی ما تولید کالاهای لوکس است. به طور مثال حقوق کارگر در 
ایتالیا 5 برابر ایران است و یا مالیات 2 برابر است. بر همین اساس با توجه به قیمت پایین 
کارگر و مواد اولیه و سوخت اگر ما بخواهیم کالایی با قیمت متوسط تولید کنیم بهترین 

مکان ایران است.
مرنزی اظهار داشت: ما قبلا با ایران همکاری های خوبی داشتیم و برای برخی از کالاها به 
ایران سفارش دوخت می دادیم اما به سبب تحریم ها این مبادلات قطع شد اما امیدواریم از 

امروز این عقب ماندگی جبران شود.
وی با اشاره به توانمندی های ایتالیا در صنعت پوشاک گفت: ایتالیا تنها کشوری در اروپا 
است که همه مراحل تولید، از تولید نخ تا محصول نهایی همه در این کشور انجام می شود 

و اکنون این فدراسیون در سال بیش از 50 میلیارد یورو گردش مالی دارد.
وی ادامه داد: ایرانی ها همواره جزو خریداران کالای ما بودند، اما این خرید به صورت 
غیر مستقیم و از طریق کشورهای دیگر انجام می شد. مردم ایران سالانه 5 میلیارد 
یورو لباس از برندهای خارجی خریداری می کنند. در حال حاضر ما می خواهیم به 
صورت مستقیم این کالا به دست ایرانی ها برسد زیرا علاوه بر ارزش افزوده ای که این 
کالا برای ایران دارد همین خرده فروشی ها نیز باعث اشتغال خواهد شد.وی افزود: 
با تحقق این امر دیگر  نیاز نیست ایرانی ها برای یک کت و شلوار در دبی هزار یورو 
پرداخت کنند در صورتی که ۴00 یورو از آن جزو ارزش افزوده فروشنده و کشور 

امارات است.
مرنزی در پایان اظهار امیدواری کرد: هر چه زودتر اولین شرکت مشترک بین ایران و 

ایتالیا در زمینه پوشاک در سال جدید تاسیس شود.
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پس از گفت و گو ها و اظهار نظرهای مختلف دربار قیمت 
گذاری خودرو توسط شورای رقابت در 6 اردیبهشت  این 
شورا با بالا رفتن قیمت خودروهای داخلی برخلاف پیشبیی 

ها موافقت و  مجوز افزایش قیمت خودرو صادر کرد.
محمدرضا نعمت زاده, وزیر صنعت, معدن و تجارت  که 
از ابتداي حضورش  از صنعت خودرو حمایت می کرد در 
روزهاي پایاني فروردین  سال جاري در نامه اي که به همه 
اعضاي این شورا از آنها خواسته بود تا از این صنعت حمایت 
کنند و به افزایش قیمت راي دهند تا صنایع وابسته به 
صنعت خودرو رونق گیرند و خودروسازان از محل درآمدشان 
از افزایش قیمت بتوانند با قطعه سازان و زیرمجموعه هاي 

تامین کننده مواد مصرفي خودرو تسویه حساب کنند. 
حتی دیروز روزنامه دنیای اقتصاد در گزارشی که به بررسی 

وضعیت بازار خودرو پرداخته بود، به اشاره به قیمت ها نوشت: 
بازار مدت ها است در رکود به سر می برد و مشتریان به دلایل 
مختلف از جمله کمبود نقدینگی و قیمت بالای خودروها، 
میل چندانی به خرید از خود نشان نمی دهند. اتفاقا به نظر 
می رسد دلیل اصلی فریز قیمتی طی حدود دو سال گذشته، 
همین رکود بازار بوده، چه آنکه رئیس شورای رقابت پیش 
تر عنوان کرده که وقتی بازار در رکود است، نیازی به بالا 
بردن قیمت نیست؛ از طرفی، خودروسازان نیز که از رکود 
بازار رنج می برند، تاکید داشتند چندان مایل به افزایش قیمت 
محصولات خود نیستند و ثبات را در دستور کارشان طی سال 
95 قرار خواهند داد؛ زیرا نمی خواهند خرید و فروش بیش از 

این کاهش یابد.
از سوی دیگر محمدرضا نجفی منش رییس کمیسیون 

تسهیل کسب و کار اتاق بازرگانی تهران در گفت و گو با 
خبرآنلاین نیز با موافقت به سخنان نعت زاده گفت:»  من 
ازاول با قیمت گذاری خودرو از طرف شورای رقابت مخالف 
بودم و مطرح کردم که کار غلطی است. هیچ جای دنیا هیچ 
دولتی در قیمت گذاری دخالت نکرده است و هیچ کسی به 
ما تصیح نکرده است. به طور مثال کشوری اظهار نظر کند 
که کاری که در ایران انجام شد کار خوبی است و ما این کار 
را انجام دهیم.  به هر صورت این کار غلطی است که نیاید 

انجام داد. «
وی بیان داشت:» افزایش قیمت فقط باعث ضرر خودروساز 
و مردم است.زیرا یک سری افراد فقط برای خرید و فروش, 
خودرو را می خرند و سریع می خواهند بفروشند. هیچ کس از 

این کار سودی نمی برد غیر از دلالی. «
نجفی منش عنوان کرد:» کشورهایی که حتی یک الی سه 
خودروساز دارند نیز هیچ یک در قیمت گذاری دخالت نکردند. 
شورای رقابت باید مراقب باشد که کسی را انحصار نکند. االبته 
انحصار یعنی خودتان هرچقدر می خواهید قیمت بگذارید که 
خودروسازان ما قیمت نمی گذارند و میزان تولید خودشان را 

به دلخواه تعیین نمی کنند. «
وی افزود:» 16 خودروساز داخلی, 18 خودروساز رسمی 
در کشور موجود است.  دیگر انحصار در این جا معنی نمی 
دهد. همه دنیا در تلاش اند که هزینه هایشان را پایین آورند 
وjoint  ایجاد کنند. رنو در فرانسه و نیسان در ژاپن با یکدیگر 
مشارکت می کنند که قیمت را کاهش دهند نه اینکه ایجاد 

انحصار کنند. «
یک روز پس از موافقت شورای رقابت, بازار خرید و فروش 
خودروهای نو و دست دوم این دو کارخانه  سایپا و ایران 

خودرو در روز گذشته نسبت به این افزایش بی تفاوت بود.
در همین حال فروشندگان خودرو در پاسخ به این سؤال 
که چرا قیمت ها در بازار تغییری نکرده است، به رکود 
شدید معاملات اشاره می کنند و تأکید دارند رکود آنچنان 
بر معاملات سایه انداخته است که نمی توان قیمت ها را 

بالا برد.

گمرک ایران گزارش تکمیلی تجارت خارجی کشور در سال 139۴ را منتشر کرد، این 
گزارش وضعیت واردات کالاهای اساسی، مصرفی و برخی محصولات استراتژیک را بررسی 

کرده است.
به گزارش خبرآنلاین، روابط عمومي گمرك ایران، کالاهاي اساسي طي سال هاي گذشته 
رتبه هاي نخست اقلام عمده وارداتي به کشورمان بوده اند که این جایگاه در سال 139۴ حفظ 

شد، اما با یك شیب نزولي که حاکي از مدیریت واردات موفق این کالاها بود. 
بررسي ها نشان مي دهد واردات گندم در سال گذشته به 862 میلیون دلار رسید این در 
حالي است که ما در سال 1393 به میزان 2 میلیارد و ۴20 میلیون دلار گندم وارد کرده 
بودیم. بنابراین دولت توانست در سال گذشته یك میلیارد و 558 میلیون دلار در واردات گندم 
صرفه جویي ارزي نماید. همچنین واردات ذرت دامي از یك میلیارد و 799 میلیون دلار در سال 
93 به یك میلیارد و ۴05 میلیون دلار کاهش یافت. همچنین واردات برنج در سال گذشته نیز 
شیب نزولي داشت و به طور چشمگیري کاهش یافت، به نحوي که 680 میلیون دلار برنج در 
سال 139۴ وارد کشورمان شد در حالي که واردات برنج کشورمان در سال 1393 به میزان یك 
میلیارد و ۴31 میلیون دلار بود.همچنین کنجاله سویا دیگر نهاده دامي است که در سال هاي 
گذشته ارزبري بالایي داشته است و به نظر مي رسد سیاست هاي دولت در مدیریت واردات 
این محصول نیز کاملًا موفق بوده و واردات این کالا نیز به طور چشمگیري کاهش داشته است، 
به طوري که سال گذشته 672 میلیون دلار کنجاله سویا وارد کشور شد، این در حالي است که 
واردات کنجاله سویاي کشورمان در سال 1393 به میزان یك میلیارد و 263 میلیون دلار بود.

در مجموع یك بخش استراتژیك و بسیار حساس ما با کاهش واردات مواجه بودیم، به طوري 
که مجموع واردات غلات ایران در سال 139۴ به 3 میلیارد و ۴۴7 میلیون دلار رسید در حالي 
که این رقم در سال 1393 به میزان 6 میلیارد و 217 میلیون دلار بود. همچنین ارقام واردات 
روغن هاي نباتي نیز در سال 139۴ کاهش چشمگیري را نشان مي دهد.واردات روغن نباتي 
ایران در سال 139۴ به یك میلیارد و 6 میلیون دلار رسید، این در حالي است که در سال 
1393 کشورمان یك میلیارد و ۴77 میلیون دلار انواع روغن نباتي از سایر کشورها وارد کرده 

بود.این گزارش مي افزاید: واردات توتون و تنباکو هم در سال گذشته کاهش داشته و از 236 
میلیون و 653 میلیون دلار سال 1393 به 225 میلیون و 376 میلیون دلار در سال 139۴ 
رسید. همچنین در بخش واردات قند و شکر و انواع شیریني جات هم با کاهش چشمگیر 
واردات مواجه بودیم به طوري که واردات این محصولات از ۴10 میلیون و 18۴ میلیون دلار در 

سال 1393 به 202 میلیون و ۴36 دلار رسید.

تهران - ایرنا - بیش از 112 هزار نفر در سال گذشته با 
دریافت بیش از 52 هزار و 230 میلیارد ریال تسهیلات به 
کمك اوراق حق تقدم تسهیلات مسکن در فرابورس، خانه 

دار شدند. 
به گزارش ایرنا از روابط عمومی فرابورس ایران، در پنج 
سال گذشته نیز بیش از 190 هزار میلیارد ریال تسهیلات 
مسکن از طریق اوراق حق تقدم تسهیلات مسکن در اختیار 
متقاضیان قرار گرفت و به خانه دار شدن بیش از 625 هزار 

نفر کمك کرد.
بررسی روند حجم عرضه و تقاضای اوراق منتشر شده از 
سال 1392 تاکنون نیز حاکی از آن است که حجم کل 
اوراق موجود در بازار که تا دیماه 92 به دلیل مازاد عرضه 
اوراق نسبت به حجم تقاضای تسهیلات از سوی متقاضیان، 
روندی رو به رشد داشت، از بهمن 92 با پیشی گرفتن حجم 
تقاضا از عرضه و نیز افزایش حجم اوراق ابطالی، روند نزولی 
به خود گرفته و این روند در سال گذشته نیز ادامه داشت.به 
بیان دیگر، بررسی این موضوع از نظر آماری نشان می دهد 
حجم تسهیلات موجود در بازار که به رقم 51 هزار و 550 

میلیارد ریال در دیماه 92 رسیده بود، در اسفندماه 9۴ به 
رقم 23 هزار و ۴۴0 میلیارد ریال کاهش یافته است. در 
دو سال اخیر بیش از 13 هزارو 860 میلیارد ریال از اوراق 
تسهیلات مسکن نیز به دلیل انقضای مهلت آنها، ابطال و 
سوی  است.از  شده  خارج  استفاده  قابل  اوراق  گردونه  از 
دیگر روند قیمتی اوراق تسهیلات مسکن در سال گذشته 

نیز حکایت از آن دارد که قیمت اوراق که از ابتدای سال 
گذشته روندی نزولی را آغاز کرده بود از آبان ماه 9۴ به دلیل 
افزایش حجم تقاضای این اوراق کمی رو به افزایش گذاشته 
به طوری که در اسفندماه میانگین قیمت هر ورقه به حدود 
860 هزار ریال رسیده است.در همین حال مجموع ارزش 
معاملات ماهانه اوراق تسهیلات مسکن در سال گذشته به 
بیش از 9 هزار میلیارد ریال رسیده که نشان می دهد ارزش 
معاملات در هر ماه به طور متوسط 750 میلیارد ریال بوده 
است.علیرضا توکلی مدیر ابزارهای نوین مالی فرابورس ایران 
در خصوص روند معاملات اوراق تسهیلات مسکن پس از 
مصوبه های جدید شواری پول و اعتبار گفت: با توجه به 
مصوبه اخیر شورای پول و اعتبار مبنی بر کاهش نرخ سود 
تسهیلات مسکن از 18.5 به 17.5 درصد و نیز افزایش 
سقف تسهیلات مسکن، زوجین به ارقام یك میلیارد ریال 
برای شهر تهران، 800 میلیون ریال برای مراکز استان ها و 
شهرهای بالای 200 هزار نفر و 600 میلیون ریال برای سایر 
شهرها، انتظار می رود این بازار با رونق بیشتری روبرو شده و 

تقاضا برای اوراق تسهیلات مسکن افزایش یابد.

اعضای هیات مدیره دو شرکت »مخابرات و ارتباطات سیار ایران«، از سوی صاحبان سهام 
شرکت مخابرات ایران انتخاب و معرفی شدند. 

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شرکت مخابرات ایران، در احکام جداگانه ای 
از سوی صاحبان سهام شرکت مخابرات ایران، آقایان »برات قنبری، لطیف وصلی، مظفر 
پوررنجبر و حمیدرضا رفیعی« به عنوان اعضای هیات مدیره شرکت مخابرات ایران معرفی 
شدند.براساس این گزارش، اعضای هیات مدیره شرکت مخابرات ایران پنج نفر هستند که یك 
نفر باقیمانده در روزهای آینده معرفی می شود.همچنین، در احکام جداگانه دیگری از سوی 

صاحبان سهام شرکت ارتباطات سیار ایران، آقایان »سیداسد الله دهناد، محمدرضا مدرس 
خیابانی، علی بقایی، بهزاد خان سفید و مجتبی جعفری« به عنوان اعضای هیات مدیره این 
شرکت معرفی شدند. این گزارش می افزاید: بر اساس ماده 33 اساسنامه شرکت مخابرات 
ایران، هیات مدیره در نخستین جلسه خود که حداکثر یك هفته بعد از انتخاب تشکیل می 
شود، از بین اعضایش یك رئیس و یك نایب رئیس تعیین می کنند. بعلاوه بر اساس ماده ۴2 
اساسنامه هیات مدیره، یك نفر شخص حقیقی را از بین اعضای خود یا خارج به عنوان مدیره 
عامل شرکت انتخاب می کند. این سازوکار عینا در شرکت ارتباطات سیار نیز اجرا خواهد شد.

از افزایش قیمت خودرو چه کسانی سود می برند؟

کارنامه تجارت خارجی دولت روحانی درسال 9۴

صرفه جویی های دولت یازدهم

در سال 9۴:

112 هزار نفر با اوراق مسكن خانه دار شدند 

اعضای هیات مدیره شرکت های مخابرات ایران و ارتباطات سیار معرفی شدند 

بازگشت بورس به فاز مثبت 
در آخرین روز معاملاتی هفته شاخص بورس اوراق بهادار تهران به فاز مثبت بازگشت. 

به گزارش ایسنا، دیروز - چهارشنبه  شاخص بورس اوراق بهادار تهران با افزایش 10 
واحدی به مقدار 78 هزار و ۴0۴ رسید. ارزش معاملات امروز رقم 253 میلیارد تومان را رد 

کرد و اوراق مالی قابل معامله طی 89 هزار و 62۴ نوبت داد و ستد شد. 
در معاملات امروز صنایع پتروشیمی خلیج فارس، سایپا و ایران خودرو سعی کردند 
شاخص را به سمت بالا سوق دهند و همچنین نماد های سرمایه گذاری گروه توسعه 
ملی، فولاد خوزستان و صنایع معدنی گل گهر بیشترین تاثیر را در افت شاخص 

داشتند. 
بیشترین تقاضا های امروز مربوط به سهام ایران خودرو، گروه بهمن و مشارکت شهرداری 
سبزوار بود همچنین بیشترین عرضه را شرکت های مشارکت سایپا، گواهی رایان سایپا و 

داروسازی فارابی داشتند. 
علاوه بر این نماد معاملاتی شرکت سرمایه گذاری خوارزمی پس از برگزاری مجمع عمومی 
عادی سالیانه مبنی بر تصویب صورتهای مالی و نماد معاملاتی شرکت مهندسی نصیر 
ماشین پس از برگزاری مجمع عمومی فوق العاده مبنی بر تصویب افزایش سرمایه،بدون 

محدودیت نوسان قیمت با استفاده از مکانیزم حراج تک قیمتی بازگشایی شد. 
نماد معاملاتی شرکت های لبنیات پاستوریزه پاک و فرآورده های نسوز ایران و شرکت 

گروه بهمن نیز از دیگر نمادهایی بودند که بازگشایی شدند. 
امروز نماد معاملاتی شرکت شیر پاستوریزه پگاه آذربایجان غربی و نماد معاملاتی شرکت 

ملی سرب و روی ایران با توجه به تعدیل پیش بینی درآمد هر سهم،متوقف شد. 
شاخص کل فرابورس ایران نیز با 1.3 واحد افزایش به مقدار 802.2 رسید. ارزش 

معاملات این بازار به بیش از 173 میلیارد تومان رسید. 

برخی بانک ها به جای ارایه تسهیلات با پول مردم کاسبی می کنند

مجلس پیگیر عملكرد بانک ها در ارایه وام ازدواج 
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با بیان اینکه انحراف های موجود در سیستم بانکی 
کشور مردم را از دریافت تسهیلات محروم کرده است، گفت: نظام بانکی عادت کرده 

پول های مردم را جذب اما صرف کاسبی خود کند. 
مجتبی رحماندوست در گفت وگو با خانه ملت، درباره برخی اظهارات مبنی بر امکانپذیر 
نبودن اختصاص وام 20 میلیون تومانی ازدواج به زوجین، افزود: اگر از ابتدا جلوی انحراف 
در سیستم بانکی جلوگیری می شد امروز شاهد تصورات برخی افراد مبنی بر غیرعملیاتی 

شدن ارایه وام ازدواج نبودیم.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات و اسلامشهر در مجلس شورای اسلامی، ادامه داد: 
نظام بانکی در کشور دارای دو کارمزد است که گره خوردن این دو کارمزد باعث شده 

عده ای گمان کنند که نمی توان وام ازدواج به جوانان پرداخت.
وی یادآور شد: آنچه که در سطح دنیا رواج دارد اخذ کارمزد از پول های جذب شده 
مردمی جهت فعالیت های اقتصادی بانکی است که مبلغی نیز به عنوان سود پول به 
صاحبان حساب پرداخت می شود؛ علاوه بر این در سیستم بانکی کشورمان وام هایی 
ارایه می شود که تنها کارمزد به ازای آن از مشتری اخذ شده که به وام قرض الحسنه 
مشهور است به عبارتی بانک سودی از بابت وام ارایه شده از مشتری اخذ نمی کند و 
تنها به ازای خدمات بانکی حق الزحمه ای به عنوان کارمزد از وام گیرندگان دریافت 

می کند.
این نماینده مردم درمجلس نهم، تصریح کرد: متاسفانه هیچگاه سیستم بانکی برای 
اجرای این بخش از احکام اسلامی یعنی قرض الحسنه اقدامات برنامه ریزی شده ای انجام 

نداده و به همین سبب است که بانک ها در ارایه تسهیلات ناتوانند.
رحماندوست با انتقاد از اینکه نظام بانکی عادت کرده پول های مردم را جذب کرده اما 
صرف کاسبی خود کند، تاکید کرد: باید نظام بانکی کشور به دو نوع بانک بنگاه اقتصادی و 
بانک قرض االحسنه  تقسیم شود تا رفع مشکلات مردم در اولویت بانک های قرض الحسنه 
قرار گیرد که البته در راستای رفع مشکلات مردم و اینکه بازپرداخت این وام ها ربوی نشود 

باید با سود 2 الی ۴ درصد باشد.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات و اسلامشهر در مجلس نهم، با یادآوری تاکیدات 
مقام معظم رهبری بر افزایش جمعیت، ادامه داد: ارایه وام های ازدواج و تسهیلات این 
چنینی، باعث می شود زمینه برای ازدواج جوانان و درنهایت اجرایی شدن منویات مقام 
معظم رهبری مهیا شود زیرا در غیراین صورت جوانان با مشکلات زیادی در زمینه امر 

ازدواج مواجه خواهد شد.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی، با تاکید بر ضرورت نظارت مجلس بر 
اجرای قانون مصوب مجلس مبنی بر ارایه وام 20 میلیون تومانی به زوجین، تصریح کرد: 
مجلس باید از ظرفیت نظارتی خود به شکل جدی تری استفاده کند و نظارت بر قوانین 
را به شکلی انجام دهد تا منجر به اجرای قوانین شود لذا در صورت نیاز، مجلس نسبت به 

عملکرد بانک ها به زوج های جوانان نظارت خواهد کرد.

ماموریت »اقتصادمقاومتی« طیب نیا به ۴ معاون
وزیر اقتصاد در راستای ابلاغیه معاون اول رئیس جمهور، ماموریت های ویژه ای به ۴ 

معاون وزارت اقتصاد برای پیاده سازی اقتصادمقاومتی در این وزارتخانه محول کرد. 
به گزارش  مهر، علی طیب نیا وزیر اقتصاد در احکام جداگانه ای برای چهار تن از روسای 
سازمان های زیرمجموعه و نیز خزانه دار کل کشور، آنها را به عنوان مجری پروژه های مرتبط 
با حوزه سازمان و معاونت متبوع خود،  مصرح در تصویب نامه مورخ 29 فروردین ماه 

سالجاری معاون اول رئیس جمهور منصوب کرد.
در همین راستا، سید کامل تقوی نژاد رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور را به عنوان 
مجری پروژه های »پیاده سازی کامل مالیات بر ارزش افزوده« و »پیاده سازی طرح جامع 

مالیاتی« منصوب کرد.
بنا بر این گزارش، »محمد فطانت فرد« رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در حکمی 
از سوی وزیر اقتصاد به عنوان »مجری پروژه تقویت نقش بازار سرمایه در تامین سرمایه 

بنگاه ها« منصوب شد.
طیب نیا همچنین میرعلی اشرف عبدالله پوری حسینی رئیس کل سازمان خصوصی 
سازی را به عنوان مجری پروژه های تکمیل فرآیند واگذاری سهام بنگاه های مشمول 

واگذاری )بنگاه های باقیمانده گروه 1 و 2( کشور منصوب کرد.
در همین حال، محمد خزاعی رئیس سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و 
فنی ایران از سوی وزیر اقتصاد به عنوان »مجری پروژه های جذب 7 میلیارد دلار سرمایه 
گذاری خارجی« و »تدوین برنامه گسترش تعاملات اقتصادی بین المللی و اجرای آن« 

منصوب شد.
وزیر اقتصاد همچنین سید رحمت الله اکرمی معاون نظارت مالی و خزانه دار کل کشور را 

به عنوان مجری پروژه طراحی و استقرار خزانه داری الکترونیکی منصوب کرد.
کلیه انتصابات مذکور در راستای اجرای بند )2( ابلاغیه تصویب نامه شماره 8009 مورخ 
29 فردین ماه سال جاری معاون اول رئیس جمهور در خصوص پروژه های پیشنهادی 
کارگروه های برنامه های ملی اقتصاد مقاومتی برای اجرا در سال 1395 از سوی وزیر 
اقتصاد انجام گرفت. علی طیب نیا در متن احکام صادره برای روسای سازمان های مذکور، 
از آنان خواسته است، حداکثر ظرف مدت یک هفته، برنامه عملیاتی پروژه مربوط به خود 

را به دبیرخانه اقتصادمقاومتی وزارت امور اقتصادی و دارایی ارائه کند.

لایحه بودجه سال 95 در جریان بررسی و تصویب در مجلس تغییرات 
مهمی داشت که برخی برنامه های دولت را دچار تغییر خواهد کرد.

به گزارش خخبرآنلاین، لایحه بودجه سال 95 یکی از پرحاشیه ترین 
لویح بودجه سال های اخیر بود؛ از اختلاف نظر دولت و نمایندگان 
مجلس بر سر امکان بررسی لایحه پیش از پایان سال 9۴ گرفته تا 
تکالیف سنگینی که نمایندگان مجلس در بودجه بر دوش دولت قرار 
دادند، این بودجه را به یکی از پر چالش ترین برنامه های مالی در چند 

سال گذشته تبدیل کرده است.
اگر چه مواردی که در بودجه پیشنهادی دولت از سوی نمایندگان 
مجلس حذف شد یا تغییر کرد چندان زیاد نیست اما موارد تغییر یافته 
یا محذوف بسیار کلیدی و مهم بودند. به گونه ای که می توان گفت روح 
کلی حاکم بر آنچه دولت در قالب لایحه بودجه سال 95 به مجلس ارائه 
کرده بود با آنچه مجلس از تصویب نهایی گذراند تفاوت های اساسی 

دارد.
تغییر در سقف منابع بودجه

سقف منابع بودجه عمومی دولت در مصوبه مجلس حدود 10 درصد 
بیشتر از لایحه پیشنهادی دولت شد.

بودجه کل کشور در نهایت 975 هزار میلیارد تومان تصویب شد که 
2.7 درصد نسبت به پیشنهاد 952 هزار میلیارد تومانی دولت افزایش 
یافته است. منابع بودجه عمومی دولت 335 هزار میلیارد تومان تصویب 
شد که نسبت به پیشنهاد 307 هزار میلیارد تومانی دولت 9.1 درصد 
افزایش یافته است. جمع منابع عمومی دولت 29۴ هزار میلیارد تومان 
است که نسبت به پیشنهاد 267 هزار میلیارد تومانی دولت 10.1 درصد 
افزایش داشته است.درآمدهای اختصاصی وزارتخانه ها ۴1 هزار میلیارد 
تومان است که نسبت به پیشنهاد 39 هزار میلیارد تومانی اولیه 5.1 
درصد افزایش داشته است. منابع بودجه شرکت های دولتی تنها بخشی 
است که کاهش یافته و 662 هزار میلیارد تومان تصویب شده که 2 

درصد کمتر از بودجه پیشنهادی 681 هزار میلیارد تومانی دولت است.
حذفیات مهم اقتصادی

لایحه پیشنهادی دولت در موارد متعددی از سوی نمایندگان مجلس 
حذف شد؛ تبصره یک بند د، تبصره 6 بند ز، تبصره 19 و تبصره 20 

از جمله مواردی بودند که در جریان بررسی لایحه بودجه از سوی 
نمایندگان حذف شد.در تبصره یک بند د " به صنـدوق توسعه ملي اجازه 
داده مي شد به منظور پرداخت تسهیلات براي اجراي طرح هاي توسعه اي 
در میادین مشترك نفتي و گازي که به تصویب شوراي اقتصاد رسیده 

مبلغ چهار میلیارد و هشتصد میلیون دلار در بانك ها سپرده گذاري کند. 
این تسهیلات با معرفي شرکت دولتي تابعه ذیربط وزارت نفت توسط 
بانك هاي عامل به سازندگان و پیمانکاران خصوصي و تعاوني طرف قرارداد 

با این شرکت پرداخت مي شود". این تبصره کلا حذف شد.
تبصره 19 یکی از تبصره هایی بود که به منظور افزایش سرمایه بانک 
ها از سوی دولت در بودجه گنجانده شده بود ولی حذف شد.  در این 
تبصره "به دولت اجازه داده مي شد به منظور اصلاح صورت هاي مالي و 
افزایش توان تسهیلات دهي بانك هاي دولتي از محل حساب مازاد حاصله 
از ارزیابي خالص دارایي هاي خارجي بانك مرکزي حداکثر به میزان پانصد 
هزار میلیارد ریال بابت تسویه مطالبات بانك مرکزي از بانك هاي دولتي و 
مطالبات قطعي بانك ها از دولت منظور کند". یکی دیگر از حذفیات مهم 
لایحه بودجه امسال تبصره 20 بود. در این تبصره به دولت اجازه داده 
می شد " معادل بدهي هاي مسجل خود به بانك ها و پیمانکاران، اوراق 
مالي اسلامي منتشر و از محل منابع حاصل از فروش این اوراق یا اوراق 
منتشره فـروش نرفته، تمام یا بخشي از بدهي هاي خود را تسویه نماید".

 اگر چه محمد رضا پورابراهیمی سخنگوی کمیسیون تلفیق در این 
باره گفت:  دولت می تواند حدود 12 هزار و 500 میلیارد تومان در این 
ردیف اوراق منتشر کند. این که انتظار داشته باشیم تمام بدهی دولت به 
بخش های مختلف اعم از بانک ها، پیمانکاران و.... از محل انتشار اوراق 
انجام بگیرد، چرا که در واقع این اوراق درآمد نیست و حکم استقراض 
از مردم را دارد. به عنوان مثال دولت در حال حاضر حدود 120 هزار 
میلیارد تومان به تأمین اجتماعی  و 20 هزار میلیارد تومان به صندوق 
فولاد بدهکار است و طبیعتا برای پرداخت این بدهی ها باید ساز و 
کارهای مناسبی پیدا کرد نه اینکه صرفا به انتشار اوراق بدهی اکتفا کنیم. 
ظرفیت بودجه سالانه و بازار سرمایه مشخص است و نمی توانیم خارج 
از این ظرفیت و بدون آینده نگری به سمت استفاده بی رویه از یک ابزار 

مانند ابزار اوراق بدهی حرکت کنیم.

مهم ترین تغییرات بودجه 95

 اهداف اقتصادی دولت،امسال تغییر اجباری خواهد کرد؟
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ایوانکوویچ برگ برنده پرسپولیس؛

برانكو؛ یک فرمانده مقتدر با رگه های ایرانی

ایوانکوویچ مهمترین دلیل صعود پرسپولیس بوده است، او هم مدیر بود، هم مربی هم 
تدارکات و هم رئیس کمیته انضباطی باشگاه پرسپولیس و در همه این روزها محترم بودن 

و محترم ماندن را از یاد نبرد.
به گزارش خبرنگار مهر، کروات ها همان قوم سرمتی هستند که هزاران سال پیش، از مادها 
جدا شدند و در شمال شرقی ایران در منطقه ای به نام هروات )تقریبا خراسان( ساکن شدند. 
آنها قومی ایرانی زبان بودند و شاخه غربی از سکاها به شمار می آیند که در قرون چهار و پنج 

پیش از میلاد زندگی می کردند.
این قوم پس از قرن چهارم پیش از میلاد رفته رفته با آغاز دوره مهاجرت ها )هون ها، 
گات ها( از جمعیتش کاسته شد. سرمتی ها در نهایت به منطقه ای که امروز کرواسی  
سرزمین مادری برانکو ایوانکوویچ - نامیده می شود مهاجرت کردند. حتی یوسب لکو، رییس 
مجلس کرواسی عنوان کرده: »نام کرواسی از نام کوروش پادشاه ایران گرفته شده است. «

دلایل صعود پرسپولیس به صدر جدول بسیار است اما بی گمان ایوانکوویچ و رفتار مقتدرانه 
و روحیاتی شبیه به ایرانی ها مهمترین دلیل این صعود بوده است. برانکو با شناخت ایران 
و هوش بسیار بالا برای تیمش طی فصل جاری، مربی بود، مدیر بود، مدیررسانه ای بود، 
تدارکات بود، عضو هیات مدیره بود، مدیر استعداد یابی بود، رئیس کمیته انضباطی بود و ...

برانکو ایوانکوویچ ملقب به پرفسور فوتبال در پرسپولیس یک فرمانده تمام عیار بود بدون 
آنکه این فرماندهی را نمایش دهد. نمی دانیم او قهرمان می شود یا نه اما همین حالا او 
قهرمان مربیان لیگ برتر است، کافیست به یاد بیاورید برخوردهایش با گابریل، صادقیان و ...

کافیست به یاد بیاورید انتخاب بازیکنانش و بی توجهی به ستاره هایی چون سید جلال 
و محمد نوری را در اوج فشار هواداران پرسپولیس. کافیست به یاد بیاورید چگونه محسن 
مسلمان را از نو ساخت، کامیابی نیا را معرفی کرد، بنگستون را تنبیه کرد و به طارمی آن 

روزکه اعلام کرد باید خودش پنالتی می زده اخم کرد و او را روی نیمکت برد.
کافیست ماه رمضان را به یاد بیاورید که همه را به افطار دعوت کرد. کافیست به یاد 
بیاورید که در همان مراسم افطار چگونه به دوردست ها خیره شده بود و کاری با هیچ 
حاشیه ای نداشت و با تمام وجود روی دواندن و شلاق زدن به بدن بازیکنانش فکر می کرد. 
کافیست برانکویی را به یاد بیاورید که به جای اعتراض های بی مورد و بی تاثیر به داورها، روی 
کارش تمرکز کرد و احترام داورها را به دست آورد. ایوانکوویچی را به یاد بیاورید که از فرط 
خوشحالی به مترجم خودش پس گردنی زد آنهم پس از گل پرسپولیس، برانکویی را به یاد 
آورید که برای اولین بار در دربی پس از گل اول که نه حتی پس از گل دوم پرسپولیس هم 
دستور عقب نشینی را صادر نکرد و تنها پس از گل سوم در دربی بود که به دفاع و ضد حمله 
فکر کرد و این را هم از یاد نبرید که بازیکنانش به او اعتقاد بسیار بالایی پیدا کرده اند که وقتی 
او دستور تداوم حمله می دهد حتی فشارهای دربی هم نمی تواند آنها را از اجرای دستورات 
برانکو منصرف کند. برانکویی را به یاد آورید که به همه احترام گذاشت، او فریاد نزد، ناسزا 
نگفت، متلک نیانداخت و با طعنه هیچ حرفی نزد. برانکو تاکتیک و احترام و اعتماد به نفس 
را با هم به فوتبال ایران آورد و نسل طلایی برای پرسپولیس ساخت. این مربی که خودش 
هم ریشه اش را ایرانی می داند، درک درستی از احساسات ایرانی ها دارد گویی در میان آنها 

بزرگ شده است و این حسنی است که بسیاری از مربیان داخلی خودمان آن را ندارند.

پس از برگزاری جلسه هیات رئیسه؛

برنامه لیگ برتر فوتسال پیچیده شد
با برگزاری جلسه هیات رئیسه سازمان لیگ فوتسال در حضور سرمربی تیم ملی و همچنین 
نماینده باشگاه تاسیسات دریایی، کار مسئولان این سازمان برای تعیین زمان لیگ برتر 

پیچیده شد.
جلسه هیات رئیسه سازمان لیگ فوتسال روز گذشته با حضور اعضای جدید و با حضور 
سیدمحمد ناظم الشریعه سرمربی تیم ملی فوتسال برگزار شد. در این جلسه علاوه بر 
سرمربی تیم ملی، نماینده باشگاه تاسیسات دریایی هم حضور داشت تا برنامه لیگ در 
هماهنگی با مسابقات تاسیسات در جام باشگاه های آسیا و جهان و همچنین بازی های 
تدارکاتی تیم ملی پیش بینی شود. با وجود این، دیدارهای تدارکاتی تیم ملی و همینطور 
حضور تاسیسات در دو رویداد بین المللی باعث شد تا این جلسه برای تعیین زمان لیگ 
بی نتیجه بماند و همه چیز به جلسه بعدی موکول شود. بازی های تدارکاتی تیم ملی با 
برزیل و ازبکستان و همینطور حضور در تورنمنت تایلند یکی از مسائلی است که دست 
مسئولان سازمان لیگ را برای برنامه ریزی بسته است. به این ترتیب مسابقات لیگ یا در 
اواسط مردادماه آغاز می شود و بازی ها فقط چهار یا پنج هفته برگزار خواهد شد تا بعد از 
آن به خاطر برنامه های آماده سازی تیم ملی حدود دو ماه به تعطیلی برود و یا سازمان لیگ 
رای به آغاز مسابقات از مهرماه و بعد از بازی های جام جهانی کلمبیا می دهد. سعید نجاریان 
یکی از اعضای هیات رئیسه سازمان لیگ فوتسال در این خصوص به خبرنگار مهر، گفت: 
با برنامه های تیم ملی و تیم تاسیسات، برنامه ریزی برای لیگ دشوارتر شد. تیم ملی 27 
مردادماه عازم تایلند می شود و سرمربی تیم ملی اعلام کرده که بازیکنان را یک هفته قبل 
از آن و از تاریخ بیستم در اختیار می خواهد. بحث بازی با تیم ملی برزیل و ازبکستان هم 
هست. اگر بخواهیم اینها را کنار هم بگذاریم، برنامه ریزی بسیار سخت است. عضو هیات 
رئیسه سازمان لیگ فوتسال یادآور شد: خوشبینانه ترین حالت برنامه ریزی این است که ما 
لیگ را در مردادماه آغاز کنیم ولی فقط می توانیم چهار یا پنج هفته مسابقات را پیش ببریم 
چون تیم ملی 15 شهریور عازم کلمبیا خواهد شد و قبل از آن هم بازیکنان به اردو می روند.

نجاریان افزود: با این حساب، لیگ بیش از 60 روز تعطیل خواهد شد تا تیم ملی از جام 
جهانی برگردد. حالت دیگر هم شروع مسابقات در مهرماه است. وی تاکید کرد: سرمربی 
تیم ملی اصرار دارد که لیگ مردادماه برگزار شود و قبل از حضور در جام جهانی، چند 
هفته ای از مسابقات گذشته باشد. هدف ما هم کمک به تیم ملی است. اگر لیگ را در مرداد 
برگزار کنیم، تعطیلی 60 روزه مسابقات به ضرر باشگاه ها خواهد شد ولی برای ما تیم ملی 

در اولویت قرار دارد.

 علی دایی:

صبا از هر 3 بازی پایانی خود برد می خواهد

 سرمربی تیم فوتبال صبای قم با تأکید بر این که صبا از هر 3 بازی پایانی خود برد 
می خواهد، گفت: بازی برابر تیمی که تراکتورسازی را شکست داده و با سایپا مساوی کرده 
کار آسانی نیست.  علی دایی عصر چهارشنبه در نشست خبری پیش از دیدار تیم های صبای 
قم و سیاه جامگان مشهد، اظهار داشت: دیدار برابر تیم سیاه جامگان یکی از دشوار ترین 
دیدارهای ما در لیگ بر تر است زیرا در هفته های پایانی لیگ قرار داریم و شرایط تیم حریف 
به گونه ای است که نیاز به کسب نتیجه لازم برای فرار از انتهای جدول و سقوط به دسته 
اول دارد. وی افزود: بازی برابر تیمی که تراکتورسازی را شکست داده و با سایپا مساوی کرده 
کار آسانی نیست و انتظار یک بازی دشوار را داریم اما صبا هم به 3 امتیاز فکر می کند و 
شرایط ما به گونه ای است که باید در قم پیروز شویم تا بتوانیم به جایگاه بهتری در جدول 
رده بندی لیگ بر تر برسیم. سرمربی تیم فوتبال صبای قم گفت: در 3 دیدار آخرمان در لیگ 
بر تر با تمام وجود به میدان می رویم و می خواهیم در هر 3 بازی پیروز میدان باشیم و سیاه 
جامگان هم با وجود اینکه تیم سرسخت و باکیفیتی است اما برابر صبا کار سختی در پیش 
خواهد داشت. دایی بیان داشت: هنوز 3 هفته تا پایان لیگ باقی مانده و تمام تلاش ما بر 
این است که حداکثر امتیازات در این 3 بازی را جمع آوری کنیم تا بتوانیم برای قرار گرفتن 
در جمع ۴ تیم بر تر جدول و کسب سهمیه آسیایی شانس خود را حفظ کنیم. وی عنوان 
کرد: امسال با حضور در صبا روزهای خوبی با این تیم داشتن و ارتبط خوبی بین من و صبا 
به خصوص بازیکنان این تیم وجود داشت و اگر شرایط دشوار ابتدای فصل نبود قطعا نتایج 
بهتری می گرفتیم و شرایط نابسامان بدنسازی پیش فصل ما سبب شد تیم ما در خلال فصل 
دچار مشکل شود. سرمربی تیم فوتبال صبای قم تأکید کرد: بازیکنان خوب و بی حاشیه ای 
داریم و مدیر عامل باشگاه نیز تلاش زیادی می کند اما واقعیت این است که در حال حاضر 
در صبا مشکلاتی وجود دارد و ما باید برای اینکه صبای بهتری در آینده داشته باشیم این 

مشکلات را رفع کنیم.

 هفته بیست وهشتم لیگ برتر فوتبال

 منصوریان، جاده صاف کن پرسپولیس یا کمک حال مظلومی؟
هفته بیست وهشتم لیگ برتر فوتبال ممکن است وضعیت مدعیان 

قهرمانی و سقوط به لیگ دسته اول را تا حدود زیادی مشخص کند.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، پیش از دیدارهای هفته بیست وششم 
لیگ برتر بود که خیلی ها اعلام کردند برنده دربی 82 قهرمان لیگ برتر 
خواهد شد. در آن بازی پرسپولیس پیروز شد و توانست صدر جدول 
را به دست بیاورد و پس از آن این پرسپولیس مانده و صدر جدول 
لیگ برتر؛ یعنی همه چیز برای قهرمانی دست خود این تیم است. 
این شاگردان برانکو ایوانکوویچ هستند که قهرمان لیگ را مشخص 
می کنند، چون اگر پرسپولیس هر سه بازی باقی مانده را با پیروزی 
پشت سر بگذارد، دیگر نیازی نیست که توجهی به سایر نتایج داشته 

باشد.
خوزستان  استقلال  و  تهران  استقلال  که  است  حالی  در  این 
نزدیک ترین تعقیب کنندگان پرسپولیس و منتظر لغزش این تیم 
هستند و البته دو تیم نفت و تراکتورسازی هم، هنوز روی کاغذ برای 

قهرمانی شانس دارند.
در انتهای جدول هم سقوط استقلال اهواز قطعی شده و دو تیم 
سقوط کننده دیگر هم باید مشخص شوند. دو تیمی که به احتمال 
فراوان از بین راه آهن، سیاه جامگان و ملوان خواهند بود و از همین رو 
این هفته از مسابقات خیلی چیزها را می تواند تعیین کند. اگر به روی 
کاغذ توجهی نکرد و به مسائل فوتبالی بپردازیم، به طور کلی می توان 
گفت سه تیم شانس اصلی قهرمانی هستند و سه تیم هم در پایین 
جدول برای سقوط نکردن می جنگند و این موضوع رقابت ها را گرم تر 

می کند.
دیدارهای این هفته فردا )پنجشنبه( و به صورت همزمان برگزار 

می شود.
پرسپولیس -نفت تهران

پس از چند سال لذت قهرمانی برای پرسپولیسی ها باورنکردنی 
خواهد بود. تیمی که دو فصل پیش هم تا آستانه قهرمانی پیش رفت، 
اما در هفته های پایانی نتوانست به نتایج خوب خود ادامه دهد و تساوی 
2- 2 مقابل راه آهن بود که مانع از قهرمانی پرسپولیس در لیگ شد. 
دو فصل پیش شاید بهترین فرصت برای قهرمانی پرسپولیسی بود که 
در آن فصل بازیکنان خوبی هم در اختیار داشت، اما دایی نتوانست آن 
تیم را قهرمان کند و در نهایت تیمش در رتبه دوم ایستاد. هواداران 
پرسپولیس شاید دو فصل پیش خیلی حسرت قهرمانی را خوردند که 
آخرین قهرمانی تیم شان را در لیگ هفتم دیده بودند و حالا با شرایطی 
شبیه به لیگ هفتم در حال قهرمان شدن هستند. این تیم با 51 امتیاز 

در صدر جدول ایستاده و سرنوشت قهرمانی در اختیار خودش است.
پرسپولیس در شرایطی به مصاف نفت تهران خواهد رفت که پیش 
از بازی با کری خوانی های علیرضا منصوریان مواجه بوده و همین 
مسئله ممکن است برای شاگردان برانکو ایوانکوویچ تهییج کننده بوده 
باشد. سرمربی نفت تهران که ابتدای فصل گزینه سرمربیگری استقلال 
بود، پس از بازی هفته گذشته تیمش اعلام کرد می خواهد با ناهموار 
کردن مسیر پرسپولیس برای قهرمانی، امکان قهرمان شدن استقلال 
را فراهم کند. این صحبت های منصوریان با واکنش هایی همراه بود 
و حتی باعث شد علی دایی وادار به پاسخگویی شود و بگوید با صبا 
در هفته آخر سد راه استقلال خواهد شد. از همین رو نمی توان از 
حساسیت های تقابل پرسپولیس و نفت گذشت. دیداری که علاوه 
بر حساسیت جدولی، حساسیت حیثیتی هم ایجاد کرده و مطمئناً 
می تواند به جذاب ترین بازی هفته بیست وهشتم لیگ تبدیل شود. 

نفت در حال حاضر ۴2 امتیازی و در رده پنجم جدول است.
پدیده خراسان - ذوب آهن اصفهان

پدیده یکی از بی انگیزه ترین تیم های لیگ پانزدهم در هفته های 
باقی مانده است. تیمی که تقریباً در میانه های جدول جایگاه خود 
را تثبیت کرده و دیگر نه انگیزه ای برای بالا رفتن دارد و نه ترس از 
سقوط؛ شاید به همین دلیل هم بود که این تیم هفته گذشته مقابل 

راه آهن پایین جدولی شکست خورد.
حالا پدیده با این وضعیت باید در خانه از ذوب آهن پذیرایی کند. 
تیمی که در سه هفته باقیمانده باید آخرین شانس خود را برای رفتن 
بین سه تیم بالای جدول امتحان کند تا بلکه بتواند سهمیه لیگ 

قهرمانان آسیا را بگیرد و البته کار سختی هم برای این کار دارد. چرا 
که پشت سر پرسپولیس 51 امتیازی، استقلال و استقلال خوزستان 
۴8 امتیازی هستند و پس از آنها نیز تراکتورسازی و نفت تهران ۴2 
امتیاز دارند و در اصل ذوب آهن فقط روی کاغذ شانس کسب سهمیه 
آسیایی از لیگ را دارد. تیمی که فینالیست جام حذفی است و شاید 

همین مسئله کمی انگیزه های ذوب آهن را در لیگ کمتر کرد.
سپاهان اصفهان - گسترش فولاد تبریز

سپاهان این فصل اصلًا شرایط خوبی ندارد و حالا فقط می خواهد 
لیگ را آبرومندانه به پایان ببرد. تیمی که در لیگ برتر نتوانست از 
عنوان قهرمانی اش دفاع کند، دو بار سرمربی اش را تغییر داد و در لیگ 
قهرمانان آسیا هم به شکل بدی حذف شد. این تیم در هفته گذشته و 
پس از استعفای ایگور استیماچ، موفق شد با هدایت قاسم زاغی نژاد در 

تهران مقابل نفت به پیروزی برسد.
این پیروزی شاید شوک مثبتی برای زردپوشان اصفهانی باشد تا سه 
دیدار باقی مانده لیگ را به خوبی به پایان برسانند. سپاهان در جدول 
35 امتیازی است و گسترش فولاد نیز با 38 امتیاز کار خود را دنبال 
می کند و این بازی شاید بیشتر برای سپاهان یک بازی حیثیتی باشد 
و برای گسترش فولاد هم که نتایج نسبتاً خوبی در این فصل گرفته، 

فرصتی برای بهتر شدن جایگاهش در جدول.
فولاد خوزستان -استقلال اهواز

فولاد خوزستان هنوز روی کاغذ خیالش از ماندن در لیگ برتر 
راحت نشده و یک برد می تواند این تضمین را به دراگان اسکوچیچ 
بدهد که دو هفته پایانی لیگ را با خیالی آسوده به پایان برساند. بازی 
این هفته مقابل استقلال اهواز شاید بهترین فرصت برای فولادی باشد 
که این فصل فراز و نشیب زیادی را تجربه کرد تا با یک پیروزی خیالش 
از بابت ماندن در لیگ برتر راحت شود. این تیم در هفته های پایانی 
لیگ می خواهد روزهای تلخ این فصل را فراموش کند و مطمئناً بازی با 
استقلال اهواز سقوط کرده، بهترین فرصت است تا شاگردان اسکوچیچ 
خیال خود را آسوده کرده و پایانی خوش را تجربه کنند، چراکه دو 
دیدار پایانی این تیم مقابل نفت تهران و گسترش فولاد چندان ساده 

نخواهد بود.
 با این حال استقلال اهواز سقوط کرده که هفته گذشته یک بازی 
پرحاشیه را مقابل پرسپولیس تجربه کرده، کورسوی امید ماندن در 
لیگ برتر که البته آن هم روی کاغذ بود را دیگر از دست داده و باتوجه 
به این موضوع شاید بازیکنان جوان این تیم هم آنقدر انگیزه ای برای 
بازی کردن نداشته باشند و شاید فقط برای اینکه خودی نشان دهند 

تا احتمالاً فصل بعد به تیم های لیگ برتری بروند، مقابل فولاد توان 
خود را بگذارند.

 استقلال خوزستان -راه آهن
استقلال خوزستان بدون شک این فصل پدیده لیگ برتر بود. تیمی 
که اصلًا قرار نبود به کارش در لیگ برتر ادامه بدهد و مالکان این باشگاه 
قصد فروش امتیاز آن را داشتند، اما در نهایت تیمی که در انتهای لیگ 
چهاردهم برای سقوط نکردن جنگید و در لحظه آخر ماندنی شد، در 

لیگ پانزدهم مدعی جدی قهرمانی است.
نیم فصل، حالا جزو  در  قهرمانی  از  استقلال خوزستان پس   
شانس های اصلی قهرمانی محسوب می شود و رقابتی تنگاتنگ با 
استقلال و پرسپولیس دارد. البته شاگردان عبدالله ویسی در شرایطی 
به قهرمانی امید خواهند داشت که بتوانند همه بازی های خود را برده 
و منتظر لغزش از سوی پرسپولیس و البته استقلال تهران باشند. این 
مسئله از هر دو جهت کمی سخت به نظر می رسد، چراکه آبی پوشان 
خوزستانی این هفته دیداری سخت را مقابل راه آهن تجربه خواهند 

کرد. 
راه آهن در شرایطی به مصاف استقلال خوزستان می رود که برد 3 
بر یک هفته گذشته این تیم مقابل پدیده آنها را برای ماندن در لیگ 
برتر امیدوار کرده و مطمئناً در سه بازی باقی مانده هم با تمام توان به 
میدان خواهند رفت تا بلکه بتوانند مانند فصل قبل در لیگ برتر بمانند. 
فراموش نکنیم که راه آهن برای ماندن شانس دارد، اما امید این تیم 
کم است و علاوه بر اینکه باید مقابل رقبای سرسختی مانند استقلال 
خوزستان و پرسپولیس به پیروزی برسد، باید منتظر شکست های 
سیاه جامگان و ملوان هم باشد که این مسئله امکان دارد امیدهای 
آنها را کمرنگ کند. به هر حال بازیکنان راه آهن نمی توانند چشم روی 
اتفاقات فوتبالی ببندند و با تمام توان به میدان می روند تا بلکه بتوانند 

از استقلال خوزستان امتیاز بگیرند.
 صبای قم - سیاه جامگان مشهد

صبا نیز جزو تیم های میانه جدولی است که خیالش از ماندن در 
لیگ برتر راحت شده و شانسی هم برای پیوستن به جمع تیم های 
بالای جدولی ندارد. این تیم با 37 امتیاز رتبه هشتم جدول را در اختیار 
گرفته است. کار شاگردان علی دایی در این هفته بسیار سخت خواهد 
بود. صبا باید با سیاه جامگان مصاف بدهد؛ تیمی که هفته گذشته 
توانست تراکتورسازی، یکی از شانس های قهرمانی را غافلگیر کند و 
در لحظات پایانی بازی این تیم را شکست دهد تا برای ماندن در لیگ 

برتر بیشتر امیدوار شود.

 بازیکنان سیاه جامگان توان خود را برای ماندن در لیگ برتر خواهند 
گذاشت و حتی ممکن است با دو برابر توان خود پا به میدان بگذارند، 

بلکه بتوانند لیگ برتری باقی بمانند.
 تراكتورسازی - ملوان بندرانزلی

شاید کمتر کسی فکر می کرد تراکتورسازی پس از پشت سر 
گذاشتن روزهای بحرانی نیم فصل اول، بتواند در نیم فصل دوم نتایج 
خوبی کسب کند و جزو شانس های قهرمانی باشد. هرچند شانس 
این تیم هفته گذشته و پس از باخت مقابل سیاه جامگان بسیار کم 
شد، اما شاگردان امیر قلعه نویی هنوز برای خود شانس قائل هستند. 
تراکتورسازی در حال حاضر با ۴2 امتیاز در جایگاه چهارم جدول 

رده بندی قرار دارد. 
حداقل اگر آنها برای قهرمانی تلاش کنند، این امکان وجود دارد که 
بتوانند سهمیه لیگ قهرمانان آسیا را کسب کنند و همین مسئله نیز 
به نوعی یک انگیزه بزرگ برای بازیکنان تراکتورسازی است تا یک بازی 
هیجانی را مقابل ملوان به نمایش بگذارند. ملوانی که این روزها و پس 
از درگذشت مهرداد اولادی، تلاش خود را دوچندان کرده تا سه بازی 
سخت را پشت سر بگذارد و در لیگ برتر ماندنی شود. ماندن ملوان 
در لیگ برتر در گروی نتایج رقبای این تیم نیست و اگر شاگردان 
محمد احمدزاده بتوانند نتایج لازم را کسب کنند، در لیگ برتر ماندنی 
خواهند شد، اما اگر از سوی این تیم لغزشی سر بزند، سیاه جامگان و 

راه آهن پشت سر این تیم از این فرصت استفاده خواهند کرد.
 سایپا - استقلال

آنچه هدف باشگاه سایپا در این فصل بود، برای مجید جلالی و 
شاگردانش محقق نشد. باشگاهی که با بستن تیمی نسبتاً خوب 
قصد داشت سهمیه آسیایی کسب کند، در هفته های پایانی لیگ 
به تیمی تبدیل شده که فقط می تواند سرنوشت قهرمان یا تیم های 
سقوط کننده را تغییر بدهد. سایپا هفته گذشته مقابل ملوان شکست 
خورد تا این تیم برای بقا در لیگ برتر امیدوار شود و این هفته باید 
با استقلالی مصاف بدهد که هنوز به قهرمانی در لیگ برتر امیدوار 
است. شاید 50 درصد پیش بینی مجید جلالی در اواسط فصل که 
گفته بود در هفته های پایانی لیگ سایپا و پرسپولیس برای قهرمانی 
رقابت می کنند، اکنون به واقعیت تبدیل شده است. 50 درصد دیگر 
پیش بینی سرمربی سایپا درست نبوده و این تیم از جمع مدعیان 

خارج شد، اما هنوز هم می تواند سرنوشت قهرمانی را تعیین کند. 
اگر شاگردان مجید جلالی بتوانند این هفته مقابل استقلال را بگیرند 
و مسیر این تیم را برای قهرمانی ناهموار کنند، پرسپولیس با خیالی 
آسوده تر در دو هفته پایانی لیگ پا به میدان می گذارد و آن وقت 
می توان گفت سایپا توانسته یکی از مدعیان قهرمانی را از گردونه 
رقابت ها کنار بزند. اگر چنین شود، تمام این اتفاقات به سود پرسپولیس 
و استقلال خوزستان خواهد شد، اما نباید از این نکته غافل شد که 
استقلال هم انگیزه زیادی در این سه بازی باقی مانده دارد. تیمی که 
دربی را از دست داده و صدرنشینی را تقدیم پرسپولیس کرده، فقط با 
قهرمان شدن می تواند هوادارانش را راضی نگه دارد و این همان چیزی 

است که مظلومی و شاگردان آن را دنبال می کنند.
 استقلال ۴8امتیازی که در رده دوم جدول است به این شرط 
قهرمان خواهد شد که هر سه بازی خود را با پیروزی پشت سر بگذارد 
و پرسپولیس در بالای جدول نتیجه لازم را کسب نکند. در غیر این 

صورت شاگردان مظلومی باید به کسب سهمیه آسیایی راضی شوند.
برنامه کامل دیدارهای هفته بیست وهشتم لیگ برتر فوتبال:
همه دیدارها به صورت همزمان و از ساعت 18 آغاز می شود.

پنجشنبه 9 اردیبهشت
پرسپولیس - نفت تهران، ورزشگاه آزادی

پدیده خراسان - ذوب آهن اصفهان، ورزشگاه ثامن مشهد
سپاهان اصفهان - گسترش فولاد تبریز، ورزشگاه فولادشهر اصفهان

فولاد خوزستان - استقلال اهواز، ورزشگاه غدیر اهواز
استقلال خوزستان - راه آهن، ورزشگاه تختی اهواز

صبای قم - سیاه جامگان مشهد، ورزشگاه یادگار امام )ره( قم
تراکتورسازی - ملوان بندرانزلی، ورزشگاه یادگار امام )ره( تبریز

سایپا - استقلال، ورزشگاه تختی تهران

ا ستیلی:

 پرسپولیس 95 درصد شانس قهرمانی دارد

حمید استیلی در خصوص برگزاری مراسم هفتمین روز درگذشت مرحوم مهرداد اولادی 
که با هزینه شخصی وی برگزار شد، گفت: من کار خاصی نکردم و راضی هم نبودم که 
این مسئله اعلام شود. باید بگویم که یکی از دوستان مطبوعاتی ام) حسین قدوسی( به 
من پیشنهاد داد که با توجه به اینکه در تهران مراسمی برای اولادی گرفته نشده یک 
مراسم بگیریم و من هم این مسئله را قبول کردم چراکه مهرداد هم در پرسپولیس و هم 

در استقلال بازیکن من بوده و افتخاری برای من بود که بتوانم برایش کاری انجام دهم.
 وی درباره اینکه چرا باشگاه هایی مثل پرسپولیس و استقلال که اولادی سابقه بازی در 
این تیم ها را داشته متولی برگزاری این مراسم نشدند و استیلی به تنهایی متولی برگزاری 
این مراسم شده، افزود: شاید گرفتار بودند وگرنه اگر وقت و زمان داشتند حتما این کار را 
می کردند.  پیشکسوت فوتبال کشورمان در خصوص اینکه چرا فوتبالیست های جوان در 
ایران این گونه با مرگ روبرو می شوند و زود از میان ما می روند، تصریح کرد: باید بگویم فوت 
جوان متاسفانه در کشور ما وجود دارد و مشکلات و ایست قلبی فقط برای فوتبالیست ها 
نیست اما چون فوتبالیست ها مشهور هستند و همه آنها را می شناسند فوت آنها بیشتر به 
چشم می  آید. به نظر من فوتبالیست ها نباید بعد از اینکه از بورس خارج شدند ترد شوند و 
باید آنها را حفظ کرد.  استیلی تصریح کرد:در مراسم مهرداد اولادی کورش لرستانی را دیدم 
که از فوتبالیست های بزرگ این مملکت بود و در پاس، پرسپولیس و تیم ملی بازی کرده 
بود اما متاسفانه کسی احوالش را نمی پرسد. این مهم است که حال و احوال پیشکسوتان مان 
را جویا شویم و آنها را تنها نگذاریم. البته نمی توان به کسی ایراد گرفت چراکه این روزها 
همه گرفتار هستند و درگیری های خاص خودشان را دارند. به نظرم هر کسی می تواند بسته 
به توان خودش برای پیشکسوتان و حتی فوتبالیست های جوان قدم بردارد. خود من چند 
دوست پزشک دارم و از آنها خواسته ام تا ضمن دادن تخفیف های خوب به پیشکسوتان آنها را 
هرچند وقت یکبار چکاپ قلبی کنند. قطعا هر کسی احساس مسئولیت کند می تواند قدمی 
برای پیشکسوتان بردارد. در این میان ورزشکارانی که شرایط مالی بهتری دارند می توانند 
کمک کنند تا کارهای زیربنایی خوبی برای پیشکسوتان انجام شود.  وی ادامه داد: قطعا 
باشگاه های فوتبال می توانند یکسری کارها برای پیشکسوتان شان انجام دهند. از طرف دیگر 
فدراسیون فوتبال بودجه بیشتری در اختیار کمیته پیشکسوتان قرار دهد تا شرایط برای 
پیشکسوتان بهتر شود. همچنین می توان اسپانسرهایی برای این مسئله در نظر گرفت. به 
نظر من این کارها عشق و علاقه می خواهد و هر کس می تواند به اندازه توان خودش این 
کارها را انجام دهد.  سرمربی اسبق پرسپولیس درباره وضعیت این تیم در جدول رده بندی 
لیگ اظهار داشت: پرسپولیس فصل را خوب شروع نکرد و امتیازات زیادی از دست داد اما 
همان زمان هم این تیم از نظر فوتبالی روند خوبی داشت. هرچند که نمی توان از حمایت 
هواداران، رسانه ها و مدیریت باشگاه از این تیم چشم پوشی کرد چراکه همه این موارد دست 
به دست هم دادند تا پرسپولیس شرایط خوبی داشته باشد. آنها صدر جدول را به سختی 
گرفتند و نباید به راحتی آن را از دست دهند. این تیم برای قهرمان شدن باید سه بازی اش 
را ببرد و همه چیز دست خودشان است. نباید کار را به اما و اگر کشاند.  هر سه بازی برای 
پرسپولیس حکم فینال را دارد و باید بازیکنان بدانند که چقدر کار سختی در پیش دارند.  
وی افزود: پرسپولیس از نظر تاکتیکی شرایط خوبی دارد و برانکو زحمات زیادی برای این 
تیم کشیده است. به این صورت که شخصیت تیمی پرسپولیس خوب شده و قطعا در بازی 
فردا مقابل نفت هواداران نقش زیادی در حمایت از تیم دارند. از طرفی بازیکنانی مثل محسن 
مسلمان، مهدی طارمی، علی علیپور و ... همگی جزو ارکان اصلی پرسپولیس هستند و برانکو 
روی آنها حساب زیادی باز کرده است.  استیلی درباره دیدار فردای پرسپولیس مقابل نفت 
و اینکه منصوریان اعلام کرده برای موفقیت استقلال می خواهد ترمز پرسپولیس را بکشد، 
تصریح کرد: به اعتقاد من مهم این است که هر مربی مسئول تیم خودش است. می دانم که 
علی منصوریان به استقلال تعصب دارد. اما پرسپولیسی ها اگر خودشان باشند می توانند نفت 
را هم شکست دهند.  سرمربی اسبق پرسپولیس در پاسخ به این سوال که چقدر شانس 
قهرمانی برای این تیم قائل هستید، افزود: به نظر من پرسپولیس 95 درصد شانس قهرمانی 
دارد. این تیم سه بازی حساس در پیش خواهد داشت و اگر بتواند از این سه بازی 7 امتیاز 

بگیرد قهرمانی آنها مسجل خواهد بود.

همه باید حمایت کنند؛

پایان حاشیه های کاراته با انتخاب سرمربی تیم ملی
کمیته فنی فدراسیون کاراته در حالی رای به انتخاب سید شهرام هروی به عنوان سرمربی 

تیم ملی داد که به گواه اکثر کارشناسان رعایت عدالت مهمترین رکن در این انتخاب بود.
 کمیته فنی فدراسیون کاراته روز سه شنبه با هدف انتخاب سرمربی تیم ملی تشکیل جلسه 
داد و در نهایت از میان سه گزینه مورد نظر، سید شهرام هروی با 8 رای به عنوان سرمربی 
انتخاب شد. علیرضا سلیمانی 5 رای کسب کرد و غلامرضا دباغیان هم که با حمایت از هروی 

انصراف داده بود. 
هر سه گزینه مورد نظر اعضای کمیته فنی مورد وثوق جامعه کاراته و مربیان کارنامه دار 
کاراته ایران هستند که انتخاب هر کدام می توانست با اتخاذ یک رویه مناسب به نتایج مطلوب 

تیم ملی در مسابقات جهانی اتریش ختم شود. 
مربیانی که روز سه شنبه برای هدایت تیم ملی برنامه های خود را ارائه داده و از آن دفاع 
کردند هر کدام نماینده ای از یک جریان یا یک طیف خاص در جامعه کاراته بودند و با احترامی 
که برای سلیمانی و دباغیان قائلیم باید از هروی که طی سالهای گذشته همواره یکی از اعضای 
کادر فنی تیمهای ملی بوده بوده  به عنوان بهترین انتخاب یاد کنیم که در بین اعضای تیم ملی 

هم مقبولیت خاص خود را دارد. 
هر چند در بین اعضای کمیته فنی و برخی افراد با نفوذ در کاراته بودند کسانی که برای رای 
آوردن گزینه مورد نظرخود تلاش زیادی داشتند ولی خروجی تصمیم کمیته فنی چیزی نبود 

که برخی آقایان انتظار آن را داشتند.
در واقع فرایندی که این بار در کاراته بدعتی تازه بود که طباطبایی پایه گذار آن بود و نوعی 
جدید از اجرای عدالت بود که امید می رود از سوی مسئولان آینده فدراسیون نیز تداوم 

داشته باشد. 
با انتخاب شهرام هروی حاشیه های مربوط به انتخاب سرمربی تیم ملی به پایان رسید و 
امیدواریم جامعه کاراته به خصوص مدعیان مربیگری تیم ملی دست از حاشیه سازی بردارند 

و اجازه دهند او در کمال آرامش همکاران خود در کادر فنی را انتخاب کند. کاراته ایران باید 
قدرت واقعی خود را در مسابقات جهانی اتریش به نمایش بگذارد و این مهم میسر نمی شود 

مگر با همفکری و همدلی همه اهالی کاراته.
با وجود آنکه بازهم تاکید داریم اولویت مسئولان فدراسیون می بایست برگزاری مجمع 
انتخاباتی باشد و بر همین اساس هم پیگیری های جدی و لازم را در وزارت ورزش داشته 
باشند ولی باید از سرمربی تیم ملی حمایت شود تا او بتواند در میدان مهم جهانی نتایج خوبی 

کسب کند. 

عطش سیری ناپذیر رکابزنان قدیمی ایران برای المپیک
با وجود این که برخی از رکابزنان قدیمی ایران چندین مرتبه 
در المپیک امتحان پس داده اند، اما همچنان سودای این میدان 

بزرگ را در سر دارند.
 از المپیک سیدنی شاهد حضور نسل جدیدی از رکابزنان 
بودیم که البته به طور پیوسته در بازی های المپیک سیدنی 
به بعد حضور داشتند. آنها با وجود این که نتیجه  قابل توجهی 
کسب نکردند، اما در هر دوره کاندیدای اعزام به المپیک بودند. 
اکنون 16 سال از اولین حضور این نسل در المپیک می گذرد 
و هنوز هم داعیه ی رفتن به این میدان بزرگ را دارند. مهدی 
المپیک های 200۴ آتن، 2008 پکن و 2012  سهرابی در 
لندن شرکت کرده است، اما در نظر دارد با شرکت در مسابقات 
انتخابی المپیک، بتواند چهارمین المپیک خود را تجربه کند. 
سهرابی در این مورد گفت: در مرحله اول انتخابی المپیک 
شرکت نکردم، زیرا به دلیل آسیب دیدگی  زانو باید فیزیوتراپی 
می شدم، اما اکنون وضعیتم بهتر است و در مراحل بعدی که 
شامل مسابقات قهرمانی کشور، تور آذربایجان و مرحله سوم 
لیگ است شرکت خواهم کرد. برنامه  اصلی من حضور پر قدرت 
در المپیک است تا بتوانم نتیجه  بگیرم. حسین عسگری نیز 
در المپیک 2000 سیدنی، 2003 آتن و 2008 پکن شرکت 
کرده است. این رکابزن نیز در فکر رفتن به چهارمین المپیک 
خود بود که مصدومیتی که برایش پیش آمد که فعلًا مانع از 
حضور او در مسابقات انتخابی شده است. از این رو اعزام او به اما 
و اگر کشیده شده، در غیر این صورت او نیز از مدعیان قدیمی 
رفتن به المپیک بود. قادر میزبانی با وجود این که از قدیمی ترین 
رکابزنان ایران است، اما تنها المپیک 2008 پکن را تجربه کرده 

است. با این حال او نیز در فکر رفتن به المپیک ریو است.
میزبانی در این مورد می گوید من در مسابقات انتخابی شرکت 

می کنم و حالا اگر فدراسیون صلاح بداند و نیاز باشد به المپیک 
می روم. من حتی در مرحله اول انتخابی المپیک وضعیت خوبی 
داشتم و می توانستم بر روی سکوی اول تا سوم قرار بگیرم، اما 
به دلیل استراتژی که برای تیم شهرداری تبریز داشتیم، نفرات 
دیگر روی سکو رفتند. با این حال افراد فنی می توانند تشخیص 
دهند چه کسی آماده است. امیر زرگری نیز از دیگر رکابزنان با 
سابقه و المپیکی ایران است. زرگری در المپیک 200۴ آتن و 
2012 لندن رکاب زده است، اما او قید سومین المپیک را زده 
و فعلا در آمریکا به سر می برد از آنجایی که در مسابقات انتخابی 

شرکت نمی کند، بنا بر این برنامه ای هم برای المپیک ندارد.
به غیر از این نفرات، افرادی مانند آروین گودرزی، میرصمد 

پورسیدی، رحیم امامی، علی خادمی، اسماعیل چایچی، امیر 
کلاهدوز به دنبال المپیکی شدن هستند و اکنون باید دید در 
پایان ر قا بت رکابزنان با تجربه و جوان زور کدام بر دیگری می 
چربد، فدراسیون که وظیفه سنگینی بر دوش دارد چه تصمیمی 
می گیرد آیا سیکل تکراری حضور چند رکابزن در المپیک را 
دنبال می کند یا به جوان ها اعتماد کرده و این بار گوی و میدان 

را به دست آنها می سپارد.
2000 سیدنی

حسین عسگری: مسابقه را تمام نکرد
احد کاظمی : مسابقه را تمام نکرد

200۴ آتن
عباس سعیدی تنها : مسابقه را تمام نکرد

امیر زرگری: مسابقه را تمام نکرد
حسین عسگری )تعقیبی انفرادی( به فینال نرسید

مهدی سهرابی )امونیوم(: مسابقه دور امتیازی را به پایان 
نرساند.

عسگری و سهرابی در پیست رکاب زدند.
2008 پکن

حسین عسگری: مقام پنجاه و یکم استقامت جاده و سی و 
چهارم تایم تریل

قادر میزبانی: مقام هفتاد و هشتم
مهدی سهرابی: مسابقه را تمام نکرد

2012 لندن
علیرضا حقی: استقامت جاده را تمام نکرد. مقام سی و ششم 

در تایم تریل
مهدی سهرابی: زمانش از حد مجاز بیشتر بود

امیر زرگری: مسابقه را تمام نکرد
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11۴28/1 اصلی بخش 1 قم به شماره مسلسل0833553ج93 ذیل صفحه189 دفتر 666 بنام نامبرده )اصغر آراسته( ثبت و سند صادر شده است که اسناد اولیه در 
اثر سهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده لذا به استناد تبصره 1 اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در 1 نوبت به تاریخ ذیل 
آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد و یا انجام معامله باشند مراتب را به همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره 
اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برار مقررات اقدام خواهد شد.
رییس ثبت اسناد منطقه1 - کاظمی



5علمی و سلامت

با استفاده از دستاورد جدید محققان افراد کم بینا و مبتلا به اختلالات بینایی می توانند از 
تلفن همراه هوشمند به راحتی استفاده کنند.

محققان دانشکده پزشکی هاروارد و متخصصان چشم و گوش دانشگاه ماساچوست با 
بازطراحی سیستم عینگ گوگل، مشکل افراد کم بینا هنگام استفاده از تلفن های همراه هوشمند 
را برطرف کردند. با استفاده از عینک هوشمند جدید مشکل افراد  کم بینا در مشاهده آیکون ها 
و متن های خطی در تلفن های همراه هوشمند برطرف می شود چرا که به کمک این عینک 
می توان با استفاده از حرکت سر، قسمت های مختلف صفحه نمایش تلفن همراه را با بزرگنمایی 
قابل تنظیم از طریق عینک هوشمند مشاهده کرد. محققان با آزمایش عملی عینک هوشمند 
مشاهده کردند که افراد کم بینا و با اختلالات بینایی می توانند به آسانی با این عینک هماهنگ 

شده و با قابلیت زوم و چرخش با حرکات سر، بدون هیچ مشکلی از تلفن  همراه استفاده کنند.
در این آزمایش داوطلبان به دو گروه و با دو وظیفه مختلف تقسیم شدند. گروه اول تنها 
از قابلیت زوم معمولی در گوشی های هوشمند استفاده کردند و گروه دوم از عینک هوشمند 
استفاده کردند.محققان پس از مشاهده نتایج دریافتند گروهی که از عینک هوشمند استفاده 
می کردند در انجام وظایف محول شده تا 28 درصد سرعت بیشتری داشتند. این در حالی است 

که آنها در کنار افزایش سرعت، راحتی بیشتری را نیز تجربه کردند. 

شهرها هم اثرانگشت دارند!

بومی سازی دستگاه تعمیر و نگهداری باتری در کشور
محققان کشور با بهینه سازی سیستم های خارجی موفق 
به بومی سازی دستگاهی برای تعمیر و نگهداری باتری های 
صنعتی شدند که در حال حاضر در دو کارخانه کاشی و 

سرامیک سازی کاربردی شده است.
حاشیه  در  طرح  مجری  شمس آبادی،  سیدمحمدرضا 
فارس در  دانایی خلیج  برگزاری ششمین جشنواره ملی 
گفت وگو با خبرنگار علمی ایسنا،  عنوان دستگاه عرضه شده را 
دستگاه لود بانک ذکر کرد و افزود: لود بانک دستگاهی برای 
نگهداری و تعمیر باتری های صنعتی است که قیمت نمونه 

خارجی آن از 500 هزار تومان به بالا است.
وی با تاکید بر این که این دستگاه به منظور تعمیر و 
نگهداری باتری های صنعتی به کار می رود، خاطرنشان کرد: 
در صنایعی چون نفت،  گاز و پتروشیمی باتری هایی استفاده 
می شود که برای سیستم های اضطراری مورد استفاده قرار 
می گیرند، با توجه به طول این باتری ها نگهداری از آنها به 
دستگاهی به نام لود بانک نیاز دارد. وی اضافه کرد: طول 
عمر باتری ها در صورتی که درست نگهداری شوند، بیشتر 
از 30 سال خواهد بود؛ به همین دلیل قیمت این باتری ها 
بسیار زیاد است. وی با اشاره به دستگاه ساخته شده در 
کشور خاطرنشان کرد:  اجرای این پروژه تحقیقاتی بر اساس 
بهینه سازی دستگاه های لود بانک موجود در کشور بوده 
است که با بومی سازی آن ها بر اساس نیازهای کشور اقدام 
به طراحی و ساخت دستگاه لود بانک کردیم. شمس آبادی با 
تاکید بر این که تاکنون نیازهای کشور از طریق چند کشور 
خارجی تامین می شد، ادامه داد: دستگاه لود بانک می تواند 
تعمیر و نگهداری باتری های صنعتی را انجام دهد؛ اما چون 

تعداد دستگاه هایی که برای این محصول مورد نیاز است، کم 
هستند؛ به این دلیل تولیدکنندگان این محصول هم در دنیا 
کم بوده و در داخل کشور نیز کمتر شرکتی در این حوزه 
فناوری سرمایه گذاری می کند. مجری طرح با اشاره به نحوه 
اجرای این پروژه خاطرنشان کرد: در دستگاه بومی سازی 
شده در این پروژه مواردی به آن اضافه کردیم که عملکرد آن 
نسبت به نمونه های خارجی ارتقاء یافته است. به گونه ای که 
در نمونه های خارجی لازم است اطلاعات مربوط به باتری ها 
شامل میزان ولتاژ، جریان، زمان، دما و تعداد مقاومت های 
موجود در سرویس از طریق اپراتور ثبت شود که این امر 
همراه با خطاهای اپراتور خواهد بود. این محقق خاطرنشان 
کرد: در دستگاه بومی سازی شده در کشور اطلاعات مربوط 
به باتری ها در داخل دستگاه ذخیره می شود که بر اساس 
باتری های صنعتی می کند.  به تست  اقدام  اطلاعات  این 
شمس آبادی ادامه داد: تمام اطلاعات مربوط به باتری ها در 
یک فایل ذخیره و توسط پورت USB در کامپیوتر ذخیره 
می شود. وی با بیان این که دستگا ه های موجود در بازارها در 

دو مدل مجزای دستی و اتوماتیک هستند، تصریح کرد: نمونه 
بومی سازی شده در کشور هر دو قابلیت دستی و اتوماتیک 
را دارد. به گفته وی در نمونه دستگاه لود بانک بومی شده، 
اگرچه قسمت دستی آن کاملا مجزا از قسمت اتوماتیک عمل 
می کند، اما در صورت بروز مشکل در بخش دستی، قسمت 
اتوماتیک این دستگاه به انجام ماموریت ها ادامه می دهد. 
وی با اشاره به کاربردی شدن این دستگاه خاطرنشان کرد: 
باتری سر وکار  با  تمام صنایعی که  لودبانک در  دستگاه 
دارند، کاربرد دارد. این دستگاه در دو کارخانه کاشی سازی و 
سرامیک سازی کاربردی شده است. مجری طرح با اشاره به 
کاربردهای این دستگاه در بخش های پالایشگاهی یادآور شد: 
تا کنون چندین مذاکره برای کاربردی کردن این دستگاه با 
شرکتهای پالایشگاهی شده است؛ ولی هیچ یک از آنها منجر 
به خرید نشده است.  وی با تاکید بر این که دستگاه ساخته 
شده برای ژنراتور و باتری استفاده می شود، گفت: نمونه های 
خارجی موجود در بازار یا برای تست ژنراتور هستند و یا برای 

تست های مربوط به باتری. 

نقش باکتری ها در بارش باران
در سال های اخیر، دانشمندان کشف کرده اند که ابرها مملو از صدها گونه باکتری هستند که 

این میکروب ها در واقع نقش مهمی را در ایجاد بارش بازی می کنند.
به گزارش سرویس علمی ایسنا، این کشف برخی از محققان را بر آن داشت تا با بارورکردن 

عمدی ابرها با این باکتری، سبب بارش باران در مکان هایی شوند که به آن نیاز است.
کشف ارتباط بین میکروب های موجود در ابر و بارش باران در اواخر سال 1970 صورت 
گرفت. در آن زمان دیوید سی سندز دانشمند دانشگاه ایالتی مونتانا، در جستجوی منبع یک 
سوختگی مرموز بود که بر محصول گندم تاثیر می گذاشت. این دانشمند، با نمونه برداری از 
ابرها در یک پتری دیش، به بررسی میکروب های موجود در آنها پرداخت. او همچنین به توسعه 
مفهوم زیستی بارش و نقش باکتری در ایجاد آن پرداخت اما دانشمندان دیگر درباره این کشف 

مطمئن نبودند.
محققان در سال 2008، طی انجام پژوهشهای مختلف دریافتند که برخلاف تصور پیشین 
دانشمندان، بسیاری از هسته های یخ در ابرها در مراحل اولیه فرآیند بارش، به جای گرد و غبار 

و دوده از میکروب های مختلف تشکیل شده اند.
باکتری ها ظاهرا از بارش برای گسترش و توسعه خود استفاده می کنند. این باکتری ها که به 

خارج از گیاهان چسبیده اند، توسط باد به اتمسفر راه پیدا می کنند.
هنگامی که این میکروب ها به ابرها راه پیدا می کنند، بلورهای یخ در اطراف آنها تشکیل شده و 
آب بر روی این کریستال ها انباشته و سبب بزرگتر شدن آنها می شود. در نهایت، این کریستال ها 
به باران تبدیل شده و به زمین برمی گردند که طی این فرآیند میکروب ها گیاهان بیشتری را 

فراگرفته و سپس چند برابر می شوند و پس از آن این چرخه تکرار می شود.
محققان در حال حاضر به دنبال کنترل این روند هستند تا بتوانند سبب بارش باران شوند. 
قدم اول برای این کار پرورش گیاهانی است که بستر مناسبی برای این میکروب ها هستند. آنها 

سپس باید این گیاهان را برای ایجاد بارش در مکانهای مناسب قرار دهند. 

استفاده آسان کم بینایان از تلفن همراه 
با عینک هوشمند

معمولا شهرهای مختلف را از روی مناطق تاریخی، تیمهای 
فوتبال و حتی غذاهایشان می شناسند، اما اکنون تیمی از 
میکروب شناسان آمریکایی دریافته اند که با اثر انگشت باکتریایی 

منحصربفرد شهرها نیز می توان آن ها را شناسایی کرد.
 این یافته های جالب در پی بررسی های سخت محققان 
دپارتمان علوم زیستی و مرکز ژنتیک و ژنومیک میکروبی 
به  سال  یک  که  آمده اند  بدست  آریزونای شمالی  دانشگاه 
تورنتو  و  فلگ استاف  سان دیگو،  در  اداره  از 9  نمونه برداری 

پرداخته بودند.
آن ها می خواستند دریابند عواملی مانند جغرافی، موقعیت 
در یک اتاق، فصل ها و تعاملات انسانی چه تاثیری بر جوامع 
میکروبی موجود در اطراف انسان موسوم به میکروبیوم دارند. 
محققان به دنبال بررسی میکروبیوم ها در ساخت محیط بودند، 

یعنی میکروبیوم های اطراف ادارات.

استراتژی آن ها شامل نصب یک نوع فرش، کاشی های سقف 
و نمونه های دیوار خشک مشابه در ادارات مختلف شهر برای 
مقایسه کردن باکتری ها بود. محققان علاوه بر نمونه برداری از 
این مواد، همچنین نمونه های پوست و میکروبیوم بینی، دهانی 

و مدفوع کارکنان ادارات را جمع آوری کردند.
در ابتدا نتایج این دانشمندان نشان داد که جوامع باکتریایی 
خیلی با ماده درون یک بخش از اداره تفاوتی ندارند اما با مناطق 
دیگر متفاوت هستند. برای مثال نمونه های سطح از باکتری های 

بیشتری نسبت به نمونه سقف یا دیوار برخوردار بودند.
یک یافته دیگر این بود که پوست انسان بزرگترین منبع 
شناسایی نمونه است و 25 تا 30 درصد میکروبیوم را تشکیل 
می دهد. البته بزرگترین یافته این بود که فارغ از عواملی مانند 

فصول یا محل اداره، میکروبیوم ها مختص هر شهر بودند.
محققان برای آزمایش نتایج خود یک مدل رایانه ای ایجاد 

کردند که از برنامه یادگیری ماشین برای گمانه زنی شهری که 
نمونه ها از آن گرفته شده بود تنها بر مبنای میکروب ها استفاده 
می کرد. جالب اینجاست که این مدل موسوم به "ماشین 
پشتیبانی بُردار" شهر محل این میکروب ها را با دقت 85 درصد 

حدس زد. 

مهمترین اقدام محافظتی در برابر نور آفتاب، استفاده از کرم 
یا لوسیون ضدآفتاب است. مهم ترین محصول مراقبت از پوست 
جلوگیری از چین و چروک و سرطان پوست کرم های ضد 
آفتاب است، اما بیشتر مردم از کرم های ضد آفتاب درست 
استفاده نمی کنند. کرم ضد آفتاب زمانی تاثیرگذار است که 
جذب پوست شود بنابراین بهتراست حداقل 20 دقیقه قبل از 
این که در معرض آفتاب قرار بگیرید از آن استفاده کنید.هر روز 
از کرم ضد آفتاب استفاده کنید، به ویژه روزهایی که در خارج 
از خانه به سر می برید. SPF، مخفف عبارت فاکتور محافظت 
کننده در برابر آفتاب است و عدد مربوط به آن نشانگر میزان 
محافظت از پوست است، بهتر است از کرم ضدآفتاب با SPF بالا 
استفاده کنید. SPF، مربوط به طول مدتی است که آن کرم ضد 
آفتاب از پوست شما محافظت می کند. به طور مثال فرض کنید 
پوست شما بطور طبیعی پس از 20 دقیقه شروع به سوختن 
می کند؛ به این ترتیب اگر SPF کرم شما 15 باشد، پوست شما 
5 دقیقه در معرض تابش مستقیم قرار خواهد گرفت. بنابراین 
باید از کرم ضد آفتاب با SPF بالاتر از 15 استفاده شود.  باید از 
کرم ضدآفتاب به طور مستمر استفاده شود. در زندگی روزمره، 
کرم ضدآفتاب همیشه به اندازۀ SPF تعیین شده روی صورت 
باقی نمی ماند. اگر در شرایطی هستید که کرم ضد آفتاب از روی 
پوست پاک می شود لازم است هر دو ساعت یکبار کرم خود را 
تجدید کنید و اگر مشغول شنا هستید یا زیاد عرق می کنید 
فواصل استفاده از کرم را کمتر از 2 ساعت نمائید.  طیف 
کرم ضد آفتاب باید وسیع باشد، این نوع کرم های ضد آفتاب 
سد های محکمی در برابر تشعشعات UVB و UVA هستند. 
اشعۀ UVB اولین مسبب آفتاب سوختگی است و محافظت از 
پوست در برابر اشعۀ UVA تاثیر بسزایی در جلوگیری از ایجاد 
چین و چروک و نشانه های افزایش سن روی پوست دارد. بهتر 
است از محصولاتی استفاده شود که حاوی اکسید روی، دی 
اکسید تیتانیوم یا آووبنزن هستند. همچنین استفاده از کرم ضد 
آفتاب قبل از آرایش نیز توصیه می شود.  اگر افراد صبح ها از کرم 
مرطوب کننده یا سایر کرم های پوستی استفاده می کنند، بهتر 
است همزمان از کرم های ضد آفتاب نیز استفاده کنند. همچنین 
اگر معمولا از داروهای جلدی استفاده می شود، ابتدا از آن و 
سپس کرم های ضد پیری روی پوست استفاده کنند. در مرحلۀ 
بعد نیز، از کرم مرطوب کننده استفاده و در آخر کرم ضد آفتاب 
بزنید و روی آن آرایش صورت خود را آغاز کنید. کرم ضدآفتاب 
زمانی تاثیرگذاری خواهد داشت که جذب پوست شود، به کرم 
ضد آفتاب فرصت بدهید تا کاملا جذب پوست شود. بنابراین اگر 
قصد خروج از خانه را دارید، 20 دقیقه قبل از خروج از خانه کرم 
ضد آفتاب بزنید.  برای پوشش پوست کل بدن حدود 30 گرم 
کرم ضد آفتاب نیاز است، افزود: کرم باید به میزان کافی باشد 
و افراد باید به مصرف کرم ضد آفتاب عادت کنند به طوری که 
وقتی کرم ضد آفتاب نمی زنند، احساس کثیفی، به هم ریختگی 
و آشفتگی کنند.  کرم های ضدآفتاب حاوی کرم پودر دارای 
 SPF همان خاصیت ضدآفتاب هستند ولی نوع آن و همچنین
آن را باید پزشک متخصص پوست تعیین کند. در بعضی از 
قسمتهای بدن مانند صورت را نمی توان کامل پوشاند بنابراین 
لازم است برای نگهداری پوست و حفظ سلامت آن از کرم-

های مخصوص ضد آفتاب استفاده کنیم اما هر ضد آفتابی 
برای هر پوستی مناسب نیست و باید نسبت به سن، جنس و 
نوع پوست، ضدآفتاب مخصوص آن زیر نظر پزشک متخصص 
پوست انتخاب شود. به عنوان مثال برای بچه ها باید ضد آفتاب 
های مخصوص اطفال استفاده کرد و برای سنین 12 تا 30 سال 
باید از ضدآفتاب فاقد چربی استفاده شود و برای سنین 30 تا 
۴5 سال از ضد آفتاب مخصوص پوست های نرمال و 50 سال 
به بالا از ضدآفتاب مخصوص پوست های خشک استفاده کرد.    

گاهی وقتها افراد دوست دارند روی ضدآفتاب، آرایش یا کرم 
پودر داشته باشند بنابراین کارخانه های داروسازی برآن شدند تا 
در یک فرآورده، ضدآفتاب و کرم پودر را ادغام کنند بنابراین باید 
از ضدآفتاب های کرم پودر که استاندارد و دارای پروانه وزارت 
بهداشت هستند استفاده شود و یا اگر از نوع خارجی آن استفاده 

می شود حتما داری مجوز ورود و مهر استاندارد باشند.
 •برای آفتاب های کویری لازم است ضدآفتاب های 30 به بالا 
استفاده شود و نوع SPF توسط دکتر متخصص مشخص شود.

 •گاهی وقتها پوست آنقدر خشک است که لازم است زیر 
ضدآفتاب کرم مرطوب کننده استفاده شود.

•همچنین کودکانی که دارای پوست خشک یا مبتلا به 
اگزمای اطفال هستند لازم است ابتدا از کرم مرطوب کننده و 

سپس روی آن ضد آفتاب استفاده شود. 
•روش مالیدن این کرم ها به هیچ وجه مهم نیست و نقشی در 
افتادگی و چروک خوردن پوست ندارد. دو تا سه دقیقه ماساژ 
دادن کافی است و در هر جهتی که راحت تر هستید، کرم ها را 
روی پوست تان بمالید. چروک شدن پوست در اثر تخریب الیاف 
کلاژن و الاستیک موجود در بافت پیوندی پوست رخ می دهد 
که علتش بالا رفتن سن، تاثیر ژن ها، تغذیه، بیماری ها و آفتاب 
است. کسانی که زیاد زیر نور آفتاب می روند تا برنزه شوند، در 

میانسالی پوستی چروک خورده و افتاده خواهند داشت.
 •اگر شما از کرم  ضدآفتاب، به طور اصولی و درست استفاده 
کنید و سپس روی آن کرم  آرایشی بمالید، مانعی ندارد و کرم 
آرایشی اثر کرم ضدآفتاب را کاهش نمی دهد. ولی در روی جعبه 
 Sun(بعضی از این کرم پودرها و پنکک ها نوشته شده که دارای
باید  خانم ها  هستند.  مشخصی   Protection Factor(SPF
بدانند که SPF این لوازم آرایشی از پوست در برابر نور خورشید 
محفاظت نمی کند. لذا در زیر این کرم های آرایشی حتما کرم 

ضدآفتاب را استفاده کنید.
 •که اگر شما کرم ضدآفتاب را روی صورت و بدنتان بمالید 
و بلافاصله داخل آب دریا یا استخر شوید و یا روی شن های 
ساحل یا در کنار استخر دراز بکشید، کرم ضدآفتاب از روی 
پوست شما پاک خواهد شد و دیگر اثر حفاظتی نخواهد داشت، 
بنابراین نیم ساعت پس از مالیدن کرم ضدآفتاب، وارد آب شوید 

تا به طور کامل جذب پوست تان شده باشد.
•اگر کرم ضدآفتاب را به پوست تان بمالید و روانه کار روزانه 
شوید، باید هر 3 یا ۴ ساعت یک بار آن را تجدید کنید، ولی با 
شنا کردن در آب استخر یا دریا، این کرم ها در عرض یک ساعت 
کم کم اثر خود را از دست می دهند و پس از 80 دقیقه دیگر 
اثری از ضدآفتاب باقی نخواهد ماند. بنابراین اگر کرم ضدآفتاب 
را به پوست تان می مالید و وارد استخر یا دریا می شوید، باید هر 

یک ساعت یک بار آن را تکرار کنید.
  •بعضی ها در این مورد صرفه جویی  می کنند که به ضرر 
سلامت پوست شان تمام می شود. کرم ضدآفتاب را یک بار 
صبح می زنند و تا غروب آفتاب آن را تجدید نمی کنند، و یا 
در ضخامت آن صرفه جویی می کنند. بیشتر مردم نمی دانند 
کرم ضدآفتاب را باید با چه ضخامتی استفاده کنند. باید در هر 
سانتی متر مربع پوست، 2 میلی گرم کرم ضدآفتاب مالیده شود 
تا اثر خود را در حفاظت از پوست، به بهترین شکل ممکن نشان 
دهد. مطالعات نشان می دهد که بیشتر افراد نصف این مقدار 
و یا حتی کمتر از آن را استفاده می کنند. وقتی برای بعضی 
از افراد یک قوطی 30 تا ۴0 گرمی کرم ضدآفتاب را تجویز 
می کنیم، پس از 3 تا ۴ ماه می آیند و می گویند هنوز نصف 
قوطی باقی است، که نشان می دهد کرم ضد آفتاب را به میزان 
کافی در طول روز استفاده نکرده اند، چون یا آن را نازک روی 
پوست مالیده اند و یا فواصل زمانی مالیدن کرم ضدآفتاب خیلی 

طولانی بوده است.

 •SPF که نشان دهنده میزان حفاظت پوست در برابر نور 
خورشید است، آن طور که خیلی ها تصور می کنند، درصدی 
نیست. برای مثال، اگر روی جعبه یک کرم ضدآفتاب نوشته 
شده SPF آن 30 است، به این معنا نیست که 30 درصد از 
پوست شما در برابر نور خورشید حفاظت می کند. اگر بخواهید 
از روی SPF یک کرم ضدآفتاب بدانید چقدر اثر حفاظتی در 
برابر نور خورشید دارد، فرمول ساده ای برای آن وجود دارد. 
عدد 100 را بر SPF کرم ضدآفتاب که روی جعبه نوشته شده 
است، تقسیم کنید. عدد حاصل را از عدد 100 کم کنید. عدد 
باقیمانده نشان دهنده درصد حفاظت پوست به وسیله آن کرم 
ضدآفتاب است. برای مثال، کرم ضدآفتابی که SPF 25 دارد، 
96 درصد از پوست در برابر نور خورشید حفاظت می کند. حال 
اگر این محاسبه را درباره کرم ضدآفتابی با SPF 100 انجام 
دهید، خواهید دید که 99 درصد از پوست در برابر نور خورشید 
حفاظت می کند. بنابراین کرم ضدآفتاب با SPF 100 تفاوت 
چندانی با کرم ضدآفتاب با SPF 25 در حفاظت از پوست ندارد 

و این چند درصد قابل چشم پوشی است.
 •دقیقا. کارخانه های سازنده، برای افزایش SPF یک کرم 
ضدآفتاب، باید درصد چربی آن را بالا ببرند تا مواد شیمیایی 
زیادی را وارد آن کنند. بنابراین کرم های ضدآفتاب با SPF بالا، 

خیلی چرب هستند و می توانند عوارضی را ایجاد کنند.
 •توصیه ما این است که اگر به داروخانه می روید تا کرم 
ضدآفتاب بخرید، SPF 30 را انتخاب کنید. کرم ضدآفتاب با 
SPF 30 بهترین کرم ضدآفتاب برای استفاده روزانه افراد عادی 

است.
 •کرم های ضدآفتاب با SPF 50 و 70 و بالاتر، فقط برای 
کسانی که بیماری  پوستی دارند، توسط پزشک تجویز می 
شوند، مانند کسانی که به نور آفتاب حساس اند و یا سرطان 
پوست دارند. چون همان چند درصد اضافه ی حفاظت از پوست 

برای این بیماران مهم است.
 •خیلی ها کرم ضدآفتاب را برای کودکان استفاده نمی کنند، 
ولی مطالعات نشان می دهد که بیش از 50 درصد عوارض نور 
آفتاب که در بزرگسالی سبب ابتلای افراد به سرطان پوست 
شده است، پیش از 18 تا 20 سالگی به پوست تابیده شده 
است. بنابراین اگر کودکان را به استخر یا اسکی می برید، به 
پوستش کرم ضدآفتاب بمالید.  •برای کودکان کرم ضدآفتاب 
مناسب شان را بخرید. بهتر است ضدآفتاب آنها چرب و رنگی 
نباشد و از انواع مینرال استفاده کنید و انواع شیمیایی را که 
برای بزرگسالان استفاده می شود، برای کودکان استفاده نکنید. 
•شک نکنید که لباس ها و پوشش های فیزیکی خیلی بهتر از 
پوست در برابر نور خورشید حفاظت می کند تا کرم ضدآفتاب، 
چون اجازه نمی دهند نور خورشید به پوست بتابد. بنابراین کلاه 
لبه دار مناسب، روسری مناسب، لباس مناسب و یا سایبان در 
کنار دریا و استخر بهترین حفاظت را در برابر نور خورشید 
دارند، ولی اگر کسی صیاد، ملوان، کشاورز، کارگر و مهندس 
ساختمان است و نمی تواند در طول روز صورتش را در برابر 
نور خورشید حفاظت کند، باید کرم ضدآفتاب را روی پوست 
صورتش بمالد. همین طور خانم هایی که پوشیدن کلاه لبه دار 
در خیابان را مناسب نمی دانند، باید از کرم ضدآفتاب استفاده 
کنند. ولی باید بدانید هیچ کرم ضد آفتابی نمی تواند جانشین 

پوشش های مناسب شود.
  •اکنون در کشورهای دیگر لباس هایی به بازار آمده اند که 
روی آن علاوه بر درصد نایلون، نخ و ...، درصد SPF را می  نویسند 
که نشان می دهد پارچه این لباس چقدر از پوست در برابر نور 
خورشید حفاظت می کند. اگر از نظر مالی برای شما دشوار است 
که برای تمام اعضای خانواده کرم ضدآفتاب بخرید، به جای آن 

از پوشش های مناسب استفاده کنید.

نکاتي مفید در مورد ضدآفتاب ها
با این خوردنی ها، موهایتان زیباتر می شود 

درست مثل هر بخش دیگر از بدن، سلول ها و فرآیندهایی که درخشندگی و سلامت 
موهای شما را فراهم می کنند نیز به یک رژیم غذایی متعادل و متنوع نیاز دارند.

در اینجا ده ماده غذایی موثر در حفظ سلامت مو معرفی شده است:
ماهی: ماهی های چرب مانند ماهی آزاد، ماهی ساردین و یا قزل آلا حاوی اسیدهای 
چرب امگا 3 است. بدن به طور طبیعی این چربی ها را ندارد و شما باید از طریق غذا یا 
مکمل ها آنها را به دست بیاورید. اسیدهای چرب امگا 3 نه تنها از شما در برابر بیماری ها 
محافظت می کند، بلکه برای رشد موی سالم و نگه داشتن مو در حالت براق و پر نیاز به 

مصرف این چربی ها دارید.
ماست یونانی: حاوی عنصری است که جریان خون را به پوست سر بهبود می بخشد 
و باعث رشد مو می شود. این ماست همچنین حاوی ویتامین ب 5 شناخته شده با عنوان 

اسید پانتوتنیک است که برای جلوگیری از از دست دادن و ریزش مو موثر است.
اسفناج: مانند بسیاری دیگر از سبزیجات تیره رنگ سرشار از مواد مغذی شگفتن انگیز 
است. اسفناج غنی از ویتامین آ، آهن، بتاکاروتن، فولات و ویتامین ث است و مصرف آن 

برای حفظ سلامت پوست سر می تواند مفید باشد.
غلات غنی شده با آهن: دریافت کافی ماده معدنی آهن منجر به جلوگیری از ریزش 
مو می شود. در این میان شما می توانید این ماده معدنی را از طریق مصرف غلات غنی 
شده با آهن، سویا یا عدس دریافت کنید. گوشت گاو، نیز حاوی مقادیر زیادی آهن است.

مرغ بدون چربی: هنگامی پروتئین بدن شما به اندازه کافی نیست، رشد مو دچار 
اختلال می شود و موهای قدیمی تر نیز دچار ریزش. گوشت مرغ یا بوقلمون که حاوی 

چربی های اشباع کمتری نیز هستند، برای دریافت پروتئین مورد نیاز روزانه مفید است.
سیب زمینی شیرین: برای این که موهایتان خشک نباشند و درخشندگی خود را 
از دست ندهند، بهترین گزینه استفاده از سیب زمینی شیرین است که منبع خوبی از 
بتاکاروتن محسوب می شود. بدن شما بتاکاروتن را به ویتامین آ تبدیل می کند و این روند 

در برابر خشکی پوست محافظت ایجاد می کند.
دارچین: این ادویه نیز به بهبود جریان خون کمک می کند و اکسیژن و مواد مغذی را 

به فولیکول های مو می رساند.
تخم مرغ: حاوی پروتئین و آهن و سرشار از ویتامین ب شناخته شده تحت عنوان 
بیوتین است که به رشد مو کمک می کند ضمن این که منجر به جلوگیری از ریزش مو 
نیز می شود. بیوتین از ایجاد ناخن های شکننده نیز پیشگیری می کند. مغزها: گردو، 
بادام زمینی و ... حاوی روی هستند که مانع ریزش مو و نازک شدن موها می شود. بعلاوه 
گردو حاوی سلنیوم است که برای حفاظت از سلامت پوست سر می تواند مفید باشد و 
احتمال بروز شوره سر را کم کند. موز: کمبود ویتامین ب 6 منج ربه نازکی و ریزش مو می 
شود. این ویتامین در بدن به جذب مواد مغذی کمک می کند. مصرف موز این کمبود را 
جبران می کند. علاوه بر این ویتامین ب با تولید گلبول قرمز خون در ارتباط است. گلبول 
قرمز نیز به نوبه خود فولیکول ها را تغذیه می کند و باعث درخشش و رشد موها می گردد.

هندزفری کم شنوایی می آورد 
یک متخصص گوش، حلق و بینی اظهار کرد: گوش دادن به هندزفری حساسیت 
گوش به صداها را کم کرده و درصورت استفاده طولانی مدت از آن با صدای بلند، کم 

شنوایی به دنبال دارد. 
دکتر مریم اعتمادی در گفت و گو با ایسنا ، با بیان اینکه استفاده از هندزفری حساسیت 
گوش به صداهای پایین را کم می کند، گفت: گوش به مرور زمان بر اثر استفاده از 
هندزفری به شنیدن صداها از فاصله نزدیک عادت کرده و حساسیت آن به صداهای 
معمولی و پایین کم می شود.  وی تصریح کرد: این تاثیر مخرب هندزفری در صورتی 
است که از هندزفری با صدای معمولی استفاده شود و چنانچه با هندزفری آهنگ ها را 
با صدای بلند گوش کرد، در آن صورت این اصوات بر عصب شنوایی تاثیر می گذارند.  
این عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه اظهار کرد: همچنین هندزفری ها 
می توانند باکتری هایی را وارد گوش کنند و نباید از هندزفری های که داخل گوش می رود 
یا هندزفری دیگران استفاده کرد. در همین راستا توصیه می شود افراد به هیچ عنوان از 
هندزفری استفاده نکنند و اگر مجبور به استفاده از آن هستند از هندزفری هایی که روی 
گوش و نه در داخل گوش قرار می گیرند، استفاده کنند.  این متخصص گوش، حلق و 
بینی تصریح کرد: همچنین افراد باید در صورت استفاده از هندزفری آهنگ یا هر فایل 
صوتی دیگر را با صدای آهسته و به مدت کوتاهی گوش دهند. گوش دادن هندزفری با 

صدای بلند در طولانی مدت کم شنوایی می آورد. 

هشدار درباره استفاده از سفره های یكبار مصرف! 
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پلاستیک و نایلون نسبت به استفاده از 
سفره های یکبارمصرف هشدار داده و آن را تهدید بزرگی برای سلامتی مصرف کنندگان 
ذکر کرد و در عین حال اخطارهای اتحادیه به وزارت بهداشت در این زمینه را تا به امروز بی 
نتیجه دانست. سید رحیم مقیمی اصل اظهار کرد:متاسفانه این روزها استفاده از سفره های 
یکبار مصرف بسیار افزایش یافته است و این در حالی است که این سفره ها به دلیل کربنی 
که در آن ها به کار رفته تهدید بزرگی برای سلامتی مردم محسوب می شود که متاسفانه 
علیرغم هشدارهایی که به وزارت بهداشت در این زمینه داده ایم، ترتیب اثری داده نشده 
است.وی ادامه داد: برای تولید این سفره ها کربن و پلیمر را با یکدیگر مخلوط کرده و در 
نهایت پس از انجام فرآیندی سفره یکبارمصرف تولید می شود که کربنات منجر به بروز 
مشکلاتی در معده شده و عوارض دیگری از قبیل ریزش مو،کوتاهای قد و تبعات منفی 
دیگری را نیز در پی دارد. مقیمی در عین حال بیان کرد: مخرب بودن کربن به میزانی 
است که حتی دستگاههایی که تولید این سفره ها را انجام می دهند پس از تقریبا شش ماه 
نیاز به بازسازی دارند و این موضوع به دلیل ریختن کربن در این دستگاههاست و حالا باید 
نتیجه گرفت که سلامتی انسان را چه میزان تهدید می کند.رئیس اتحادیه تولیدکنندگان 
و فروشندگان پلاستیک و نایلون تاکید کرد: متاسفانه تولیدکنندگان به دلیل اینکه هزینه 
تمام شده تولید برای آن ها کاهش یابد و در نتیجه سود بیشتری کنند از این ماده ارزان ولی 
خطرناک استفاده می کنند.وی ادامه داد: گذاشتن نان و یا هر ماده غذایی دیگری در این 
سفره ها و یا تماس آن ها با دست می تواند این ماده مخرب را به بدن وارد کند.وی خطاب 
به وزارت بهداشت گفت: این وزارتخانه مسوول سلامتی مردم است و باید به هشدارهایی 
که در زمینه استفاده از این سفره ها داده می شود توجه لازم را داشته باشد تا از سلامتی 

مردم محافظت شود. 

خواص برنج را بشناسیم

کاهش کلسترول و درمان اگزما
اگرچه مصرف برنج به افراد چاق یا افراد مبتلا به دیابت توصیه نمی شود، اما انواع متفاوتی 

برنج وجود دارند که برای این افراد هم سالم هستند. 
به گزارش مهر، متخصصان تغذیه توصیه می کنند که نباید برنج را به طور کامل از رژیم 
غذایی حذف کرد. حتی افرادی که در حال پیروی از یک برنامه کاهش وزن هستند هم 
باید به گونه های مختلف از برنج استفاده نمایند. در ادامه به برخی خواص مهم انواع برنج 
اشاره می شود. برنج مناسب برای کاهش وزن: برنج موسوم به برنج آربوریو، نوعی برنج 
دانه کوتاه ایتالیایی است که معمولا از آن برای تهیه رسوتو، نوعی غذایی ایتالیایی، و سالاد 
استفاده می شود. این نوع برنج ترکیب سالمی از انواع پروتئین، ویتامین و مواد معدنی است. 
همچنین غنی از کربوهیدرات های است که حتی در برنامه کاهش وزن هم موردنیاز است. 
در صورت عدم دسترسی به این نوع برنج، برنج قهوه ای گزینه مناسبی است. برنج قهوه ای 
موجب تسریع متابولیسم شده و غنی از فیبر است. همچنین این نوع برنج کالری کمی دارد.

برنج مناسب برای افراد دیابتی: معمولا به افراد دیابتی توصیه می شود تا خوردن برنج 
را متوقف کنند چراکه این ماده غذایی دارای مقادیر زیاد شاخص گلوکز است که موجب 
افزایش قند خون می شود. به جای ترک برنج، این افراد می توانند از برنج قهوه ای استفاده 
کنند. این نوع برنج در مقایسه با برنج سفید دارای شاخص گلوکز کمتری است. برای 
کاهش کلسترول: بار دیگر برنج قهوه ای به کمک افراد دارای مشکل کلسترول می آید. 
برنج قهوه ای یکی از درمان های طبیعی در کاهش کلسترول است. دارای میزان شاخص 
گلوکز پایین است. سبوس این نوع برنج نیز حاوی روغنی است که بسیار غیراشباع بوده و 
به کاهش سطح کلسترول کمک می کند. پیشگیری از یبوست و کم آبی بدن: یک فنجان 
برنج را با سه یا چهار فنجان آب بپزید. زمانیکه برنج نیم پز شد، آب آن را جدا کرده، به 
آن مقداری نمک یا شکر بیفزایید و در همان حالت گرم بنوشید. آب برنج دارای خواص 
زیادی برای سلامت و زیبایی پوست است که از آن جمله می توان به پیشگیری از یبوست 
و کم آبی بدن اشاره کرد. همچنین منبع خوب انرژی هم هست. درمان اگزما: بعد از تهیه 
آب برنج، آن را در یخچال بگذارید تا خنک شود. یک حوله یا دستمال تمیز را در این آب 
فرو برده و چند دقیقه بر روی پوست خود بگذارید و اجازه دهید به مرور خشک شود. آب 
برنج حاوی انواع ویتامین ها، مواد معدنی و اسیدآمینه ای است که برای پوست فوق العاده 
هستند. با وجودی که برنج می تواند یک ماده غذایی سالم باشد، اما متخصصان تغذیه 

توصیه می کنند که نباید بیش از یک وعده در روز مصرف شود.

توصیه متخصصان تغذیه؛

مواد غذایی مفید در کنترل قند خون را بشناسیم
کنترل و مدیریت رژیم غذایی، یکی از بزرگ ترین مشکلاتی است که افراد دیابتی با آن 

مواجه هستند. 
به گزارش مهر، در مورد اینکه افراد دیابتی چه چیزی می توانند بخورند و چه چیزی را 
نمی توانند، برداشت های اشتباه زیادی وجود دارد. اما طبق توصیه متخصصان، برخی مواد 
خوراکی به مدیریت و کنترل بهتر دیابت کمک می کنند که در ادامه به آنها اشاره می شود.

ارزن: این ماده خوراکی منبع غنی از پروتئین، نشاسته مقاوم، ویتامین ها و مواد معدنی 
نظیر آهن، کلسیم، فسفر و پتاسیم است. همچنین ماده ای غنی از آنتی اکسیدان است که 
قطعاً برای افراد دیابتی مفید است. ماهی: منبع خوب اسید چرب امُگا3 است که به کنترل 
کلسترول و تری گلیسیریدها کمک می کند. امُگا3 همچنین به بدن در مقابله با آسیب 
اکسایشی ناشی از رادیکال های آزاد نیز کمک می کند. دارچین: این ماده خوراکی نیز به 
کنترل قند خون کمک می کند. با جوشاندن دو تا چهار چوب کوچک دارچین در آب 
به مدت 10 تا 15 دقیقه، چای دارچین درست کنید. سپس آن را صاف کرده و هر روز 
صبح میل کنید. این چای به کنترل بهتر دیابت کمک می کند. یونجه: منبع بسیار خوب 
کلروفیل، ویتامین A، B کمپلکس، ویتامین C، ویتامین E، و ویتامین K است. همچنین 
حاوی مواد معدنی نظیر کلسیم، فسفر، منیزیم، و روی به همراه فیتواستروژن است که به 
تقویت سیستم ایمنی بدن در مقابله با عفونت های باکتریایی، عفونت قارچی و همچنین 
کاهش سطح گلوکز خون و کنترل بهتر دیابت کمک می کند. حبوبات: نخوردن و مدت 
زیادی گرسنه ماندن می تواند موجب بروز نوساناتی در سطح گلوکز خون شده که باید افراد 
دیابتی از این وضعیت بپرهیزند. حبوبات غنی از فیبر و پروتئین هستند و احساس سیری 
ایجاد می کنند، از اینرو به کنترل دردهای ناشی از گرسنگی و در نتیجه کنترل دیابت 
 A کمک می کنند. سیب زمینی شیرین: منبع خوب فیبر است. همچنین حاوی ویتامین

و C است که به تقویت سیستم ایمنی بدن کمک می کند.

تحقیقات پزشکی نشان می دهد؛

تنهایی ریسک بیماری قلبی و سكته را
 افزایش می دهد

طبق گزارشات جدید محققان، افراد تنها و منزوی با ریسک بالاتر بیماری قلبی و سکته 
مواجه هستند.  به گزارش  مهر، یافته های محققان بریتانیایی نشان می دهد انزوای 
اجتماعی ریسک بیماری های قلبی و سکته را تا 30 درصد افزایش می دهد و تاثیر آن بر 

سلامت قلب همانند فاکتورهای پرخطری نظیر اضطراب و استرس شغلی است.
نیکول والتورتا، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه یورک، در این باره می گوید: »توجه بر 
تنهایی و انزوای اجتماعی می تواند نقش مهمی در پیشگیری از دو علت اصلی بیماری و 
مرگ و میر در سطح جهان داشته باشد.« وی در ادامه می افزاید: »ما تا به حال عوامل 
پرخطر نظیر چاقی و عدم تحرک فیزیکی را تایید کرده ایم، درحالیکه هرگز به موضوع 
تنهایی و انزوای اجتماعی نپرداخته بودیم. اما داده های مطالعه فعلی ما با جدیت از این 
موضوع حمایت می کند.« در این مطالعه، والتورتا و تیم تحقیقش داده های بدست آمده از 
23 مطالعه قبلی را که در مجموع شامل 180 هزار فرد بزرگسال بود که بیش از ۴600 نفر 
آنها دچار حملات قلبی یا آنژین قلبی شده بودند یا فوت کرده بودند و بیش از 3000 نفر از 
آنها دچار سکته شده بودند را مورد آنالیز قرار دادند. مجموع داده ها نشان داد که تنهایی و 
انزوای اجتماعی با افزایش 29 درصدی حمله قلبی یا آنژین و با افزایش 32 درصدی ریسک 
سکته مرتبط است. به گفته محققان، در مطالعات قبلی، ارتباط تنهایی با سیستم ایمنی 

ضعیف، فشار خون بالا و مرگ زودهنگام اثبات شده بود.

بروز سکته های قلبی و مغزی 

اختلالات خواب را جدی بگیرید
دبیر علمي همایش اختلالات خواب، از اختلالات خواب به عنوان یکی از شایع ترین 

بیماری های اختلالاتی نام برد که جامعه بشری را متاثر ساخته است. 
به گزارش  مهر، دکتر خسرو صادق نیت در حاشیه برگزاري هفتمین همایش دو سالانه 
اختلالات خواب در بیمارستان امام)ره(، گفت: اختلالات خواب امروزه به عنوان یکي از 
شایع ترین بیماري ها و اختلالاتي شناخته مي شود که جامعه بشري را تحت تاثیر قرار داده 
است. وي با اشاره به آمارهاي منتشره در ارتباط با عوارض اختلالات خواب، افزود: برخي از 

این اختلالات همچون بي خوابي تا 30 درصد نیز اعلام شده است.
صادق نیت با عنوان این مطلب که اختلالات خواب مي تواند عوارض مرگبار به دنبال 
داشته باشد، اظهارداشت: این اختلالات از بروز سکته هاي قلبي و مغزي به دنبال وقفه 
تنفسي حین خواب که مهمترین علامت آن خروپف است، گرفته تا تصادفات مرگبار ناشي 
از ابتلا به نارکولپسي که مهمترین علامت آن خواب آلودگي شدید است، از جمله نکاتي 

است که باید مورد توجه قرار گیرد.
وي ادامه داد: ممکن است علام اختلالات کاملا مخفي باشد و همراهان بیمار نیز از این 
موضوع غافل باشند، ممکن است مدت زمان زیادي این بیماري ناشناخته مانده و تاثیرات 

غیر قابل جبراني در زندگي فرد ایجاد کند.

افزایش مهارتهای زبانی کودک با گوش دادن به موسیقی
نتایج یک پژوهش برای نخستین بار نشان داده که افزودن موسیقی به زمان بازی کودک می تواند مهارت های زبانی وی و قابلیت پردازش 

ریتم موسیقی را افزایش دهد.
به گزارش سرویس پژوهشی ایسنا، محققان دانشگاه واشنگتن دریافته اند که ادغام موسیقی به جلسات بازی کودکان 9 ماهه، پردازش 
کلام و موسیقی را در مغز آن ها ارتقا بخشید. در این تحقیق، کودکان و والدین شان به چندین اجرای والس که ریتم سختی برای فهم کودک 
است، گوش داده و ضربه ها را با یکدیگر بر روی طبل اسباب بازی یا پایشان می کوبیدند. 19 کودک جزو گروه کنترل بودند و 20 کودک برای 
15 دقیقه به موسیقی در متر سه گانه گوش دادند. پس از یک هفته این کودکان تحت اسکن مغزی قرار گرفتند. به گفته محققان، هدف 
اصلی این پژوهش مشاهده این امر بود که آیا تجربه موسیقایی کودکان می تواند به آموزش مهارت شناختی گسترده تر از جمله تشخیص 
الگو کمک کند یا خیر. یافته های آن ها نشان داد که این امر ممکن است. محققان دریافتند کودکانی که موسیقی والس گوش کرده بودند، 
سرعت آن را یاد گرفتند. زمانی که سرعت موسیقی تغییر کرد، این کودکان فورا متوجه شدند. مغز این کودکان یک واکنش خاص را در 

زمان شناسایی وقفه نشان داد.
به گفته دانشمندان، زبان مانند موسیقی از الگوهای ریتمی برخوردار است و زمان بندی سیلاب ها برای مثال می تواند صدای سخن گفتار 
یک نفر را از دیگری در زمان صحبت کردن متمایز کند. این قابلیت تشخیص صداهای گفتاری می تواند به کودک در یادگیری صحبت کردن 
کمک کند. کودکان یک جهان پیچیده را تجربه می کنند که در آن صداها، حس ها و نورها بطور مداوم در حال تغییر هستند. آن ها باید الگوی 
فعالیت را شناسایی کرده و به شیوه خاص خود، اتفاقات بعدی را پیش بینی کنند. برای مثال صدای بسته شدن در می تواند انتظار شنیدن 
صدای پا را به دنبال داشته باشد.  اگرچه دانشمندان مطمئن نیستند که اثر مواجهه با موسیقی بلندمدت باشد آن ها اکنون در حال بررسی 

تاثیر تجربه موسیقایی کودکان 9 ماهه بر توسعه زبانی آن ها که اکنون دو سال دارند، هستند. 
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اجتماعی 6

امانت الهی در دستان انسان
خداوند در آیات متعددی متذکر می گردد که ما امانت 
خود را به انسان دادیم این امانت چیست؟مراد از امانت عبارت 
است از ولایت الهی و مراد از عرضه داشتن این ولایت بر 
آسمان ها و زمین، سایر موجودات مقایسه این ولایت با وضع 

آنهاست. 
با وضع  را  الهی  اگر ولایت   : این است که  آیه  معنای 
آسمان ها و زمین مقایسه کنی، خواهی دید که این ها تاب حمل آن را ندارند و تنها انسان 
می تواند حامل آن باشد، و معنای امتناع آسمان ها و زمین و پذیرفتن و حمل آن به وسیله 
انسان این است که در انسان استعداد و صلاحیت تلبس آن هست، ولی در آسمان ها و 

زمین نیست. 
این است آن معنایی که می توان آیه را بر آن منطبق کرد و گفت آسمان ها و زمین و 
کوه ها با اینکه از نظر حجم بسیار بزرگ، و از نظر سنگینی بسیار ثقیل و از نظر نیرو بسیار 
نیرومند هستند، ولی با این حال استعداد آن را ندارند که حامل ولایت الهی شوند، و مراد از 
امتناعشان از حمل این امانت، و اشفاقشان از آن همین نداشتن استعداد است. )المیزان فی 

تفسیر القرآن ج 16 تفسیر ذبل آیه 72 سوره احزاب( 
در این باره در روایتی از امام علی )ع( نقل شده که به اصحاب و یارانش فرمودند: "از نماز 
مراقبت کنید ... و دیگر آن که امانت گزار باشید. زیرا کسی که امانت گزار نیست، زیانکار 

است. 
امانت به آسمان های افراشته و زمین های گسترده و کوه های بلند عرضه شد، زیرا چیزی 
بالاتر و گسترده تر و بلند تر و بزگ تر از اینها نبود. اگر بنا بود چیزی به خاطر درازی یا پهنی 
یا نیرومندی و یا صلاحیت، امانت را نپذیرد، هر آینه این سه بودند، اما از عقوبت ترسیدند 
و چیزی را دانستند که موجود ناتوان تر از آنها ندانست و او انسان است. به راستی که او 
ستمکاری نادان بود. )نهج البلاغه ، خصب 199، الکافی ، ج5، ص 37 ، ح1، بحارالانوار، ج 

82، ص 22۴، ح ۴8.( 
همچنین در روایت دیگری از آن حضرت آمده است: هنگامی که زندیقی از ایشان در 
باره فرموده خداوند عز وجل : ما امانت )الهی( را بر آسمانها و زمین و کوه ها عرضه کردیم. 

آنها از پذیرفتن آن خودداری کردند و از آن ترسیدند و انسان آن را پذیرفت. به راستی 
که او ستمکاری نادان بود. پرسید و گفت: این امانت چیست؟ و این انسان کیست؟ از صفت 
)و شان( خدای توانا و دانا نیست که حقیقت را از بندگانش پوشیده بدارد  اما امانتی که 
پرسیدی ، امانتی است که نباید و نشاید بود، مگر در پیامبران و اوصیای آنان، زیرا خداوند  
تبارک و تعالی  آنان را امین خود بر خلقش قرار داد و حجت های خویش در زمینش نهاد. 

)بحار الانوار، ج 93، ص117، ح1(. 
انسان دارای حق ولایت و خلیفه خدا بر روی زمین است قطعا خداوند توانایی ها را در 
اختیار انسان قرار داده تا از آن حفاظت نماید مگرنه از عدل خداوندی اجازه نمی دهد کاری 
را از کسی بخواهد که در توانش نبوده و امکانات آن را ندارد این امانت الهی بسیار گرانبها 

است انسان با اعمال و گفتارش باید از آنها مراقبت نماید. 
رئیس عقیدتی سیاسی فرماندهی انتظامی استان قم 

قائم مقام دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر در قم  خبر داد:

وجود 6۰ هزار معتاد متهاجر در کشور
قائم مقام دبیر کل ستاد مبارزه با مواد 
مخدر کشور گفت: در حال حاضر 60 هزار 
که  دارد  وجود  کشور  در  متهاجر  معتاد 
ساماندهی این تعداد نیازمند 200 میلیارد 

تومان اعتبار است. 
علیرضا جزینی در اولین همایش دبیران 
مخدر  مواد  با  مبارزه  هماهنگی  شورای 
کشور که صبح چهارشنبه در تالار امام 
رضا)ع( فرمانداری قم برگزار شد، با تأکید 
بر اینکه مبنای کار و سیاست گذاری های 
ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور مبتنی بر 
سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری 
است، به برنامه ششم توسعه اشاره کرد و 
گفت: بر اساس این برنامه فرآیند اقدامات 
این نهاد باید در راستای برنامه ششم توسعه 

باشد که بر اساس آن باید هر ساله 5 درصد کاهش اعتیاد جزو برنامه ریزی ها باشد.
قائم مقام دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر با اشاره به سخت و طاقت فرسا بودن این 
اقدام، ادامه داد: باید فرآیند اقدامات متناسب با برنامه ریزی ها و با تکیه بر مشارکت عمومی 

باشد.
وی در ادامه با اشاره به نام گذاری امسال به عنوان سال اقتصاد مقاومتی، اقدام و عمل گفت: 

در حوزه مبارزه با مواد مخدر نیز باید این شعار مورد توجه قرار گرفته و مبنای عمل باشد.
توجه به جنگ نرم مهم است

جزینی به دشمنی استکبار با جمهوری اسلامی اشاره و با بیان اینکه این دشمنی در سه 
محور جنگ نظامی، جنگ نرم یا فرهنگی و جنگ اقتصادی است توجه به جنگ نرم را مهم 
ارزیابی کرد و افزود: ایران امروزه به عنوان رقیب جدی در حوزه های مختلف در جهان مطرح 
است و توانسته در پارامترهای علمی رتبه های برتر جهانی را کسب کند که همین موضوع 

باعث می شود تا دشمنان به دنبال این باشند تا نیروی جوان را به قهقرا ببرند.
وی به آثار و پیامدهای جنگ نرم اشاره و بی بند و باری، ابتذال فرهنگی، بی توجهی به 
آموزه های دینی و اعتیاد را از جمله این موارد ذکر کرد و افزود: دشمن در حوزه جنگ نرم 

به دنبال اشغال ذهن و اندیشه جوانان است تا از این طریق باور و هویت را از آنان بگیرد.
قائم مقام دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور در ادامه به مفهوم اقتصاد مقاومتی 
اشاره و ضمن تعریف مقاومت، بیان داشت: مقاومت به معنای میزان توانایی یک سیستم در 
مقابله با تخریب ناگهانی است و چنانچه بتوان سیستم قوی با همکاری سازمان ها و مردم 
تشکیل داد مقاومت در برابر تخریب ها اولیه به شدت افزایش پیدا می کند که با این تعریف 

اقتصاد مقاومتی در سطوح ملی، محلی، بنگاه های اقتصادی و خانوارها مطرح می شود.
وی طراحی شبکه ای سیستم برای جلوگیری از کار افتادن یک جزء از سیستم، درس 
گرفتن از تجارب گذشته، آموزش مقاومت فردی در سطح جامعه، افزایش مشارکت و ایجاد 
زیربناهای مناسب را از جمله عواملی برشمرد که در ایجاد مقاومت باید به آن ها تکیه داشت.

وی عزم جدی مسئولان، ورود در میدان عمل، تبدیل برنامه ها به سیاست های اجرایی، 
هماهنگی بین بخش های گوناگون، نظرات در همه سطوح و رفع موانع را از جمله الزامات 

تحقق اقتصاد مقاومتی نام برد.
قائم مقام دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر همچنین فرماندهی متمرکز، گفتمان سازی، 
تحرک دستگاه های دیپلماسی، حمایت از فعالان اقتصادی اصلاح نظام آموزشی، اصلاح نظام 
تبلیغاتی، تحقق اقتصاد مردمی، واکنش سریع نظام اقتصادی به حملات دشمن و توجه به 

سبک زندگی را از جمله نکات مهمی برشمرد که در اقتصاد مقاومتی باید بدان توجه کرد.
عملكرد مبنای اعتماد مردم است

جزینی در ادامه به نقش مشارکت عمومی در دستیابی به اهداف و برنامه ریزی های کلان 
اشاره کرد و گفت: بدون مشارکت عمومی کاری پیش نمی رود و اگر ما خواهان مشارکت 
عمومی هستیم در وهله اول باید به دنبال کسب اعتماد باشیم و مبنای اعتماد نیز عملکرد 
است.وی همچنین در ادامه یکی از اقداماتی که می تواند موجب اعتماد شود را ساماندهی 
معتادین متهاجر در کشور عنوان و بیان داشت: براساس آمار در حال حاضر 60 هزار معتاد 
متهاجر در کشور وجود دارد که برای ساماندهی آن ها نیازمند 200 میلیارد تومان اعتبار 
هستیم.قائم مقام دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور توجه به محیط دانش آموزی، 
محیط دانشجویی و محیط کاری و صنعتی را از جمله مراکز مهمی برشمرد که در زمینه 
پیشگیری از اعتیاد باید بدان توجه داشت.وی بر لزوم گنجاندن واحد درسی برای دانشجویان 
در زمینه آشنایی راه های پیشگیری از اعتیاد تأکید کرد و گفت: 2 واحد درسی تحت عنوان 
مهارت زندگی در دو مقطع کاردانی و کارشناسی به تصویب رسیده که دانشجویان الزام به 

گذراندن آن هستند.

استاندار قم خبر داد:

افزایش 69 درصدی کشف مواد مخدر در قم
استاندار قم گفت: آمار کشفیات مواد مخدر طی یک سال اخیر در این استان 69 درصد 

افزایش یافته است. 
سید مهدی صادقی در اولین همایش دبیران شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر که 
صبح چهارشنبه در تالار امام رضا)ع( فرمانداری قم برگزار شد طی سخنانی با اشاره به اینکه 
استان قم شاهراه مواصلاتی 17 استان کشور است، گفت: به همین دلیل ترددهای فراوانی 

در محورهای این استان انجام می شود.
وی به زائرپذیری شهر قم و حضور سالانه 20 میلیون زائر در این شهر اشاره کرد و ابراز 
داشت: استان قم در کنار زائرپذیری، پذیرای اتباع 120 کشور است که در این شهر مشغول 

تحصیل هستند و در حال حاضر 17 هزار طلبه خارجی در این شهر حضور دارند.
استاندار قم به حضور مراجع تقلید در این شهر اشاره کرد و آن را از دیگر ویژگی های 
شاخص این استان دانست و افزود: وجود بارگاه ملکوتی حرم حضرت معصومه)س( نیز از 

دیگر ویژگی های این شهر است که موجب شاخص بودن آن در کشور شده است.
وی  در ادامه با اشاره به آمار کشفیات مواد مخدر در قم، بیان کرد: طی یک سال اخیر 
کشف مواد مخدر در این استان 69 درصد افزایش داشته و در میزان اعتیاد نیز در این شهر 
آمار حاکی از کاهش 29 درصدی دارد که این نتیجه تعامل و همکاری خوب نهادهای 

استان است.
استاندار قم بیان کرد: وجود نیروهای با انگیزه و آموزش دیده در کنار برنامه ریزی های 
صورت گرفته و تربیت متخصصان آموزش دیده به طور مستقیم و غیرمستقیم می تواند در 

زمینه مبارزه با مواد مخدر عملکردها را افزایش دهد.

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد:

انهدام باند سرقت به سرکردگی یک زن در قم 
رئیس پلیس آگاهی استان از انهدام باند سرقت به سرکردگی یک زن در قم خبر داد و 

گفت: متهمان در تحقیقات به 2۴فقره، انواع سرقت اعتراف کردند. 
سرهنگ احمد کرمی در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در پی 
کسب خبری مبنی بر اینکه چند جوان به همراه یک خانم مدتی است از استان همجوار به 
قم مراجعه و در نقاط مختلف شهر منازلی را بصورت موقت اجاره و به سرقت می پردازند، با 
توجه به حساسیت این گزارش مردمی، بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران آگاهی استان 
قم قرار گرفت. به گفته وی در ادامه با شناسایی افراد مذکور و استعلام خودرو و موتورسیکلت 
متهمان مشخص شد هر دو وسیله مسروقه است. رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود: با 
توجه به صحت موضوع ضمن هماهنگی با مقام قضائی استان در اقدامی غافلگیرانه یک زن 
در این رابطه که سرکردگی باند را بر عهده داشت به همراه 5نفر دیگر دستگیر شدند. سرهنگ 
کرمی با بیان اینکه اعضاء باند در قم اقدام به سرقت خودرو، موتورسیکلت، طلاجات کودکان، 
سرقت از منازل نیمه کاره، جیب بری، کیف زنی و ... می کردند، گفت: متهمان به 2۴فقره 
سرقت در قم اعتراف کردند که پس از بازسازی صحنه های سرقت کلیه شکات شناسایی 

و پس از تحویل افراد مذکور به مرجع قضائی استان با صدور قرار قانونی روانه زندان شدند. 

تولد نوزاد در آسمان مشهد

رئیس اداره حوادث و مدیریت بحران دانشگاه علوم پزشکی مشهد از تولد نوزاد یك زن باردار 
اهل شهرستان کلات در بالگرد اورژانس هوایی این دانشگاه خبر داد شهرام طاهرزاده در گفت 
وگو با خبرنگار ایرنا افزود: با اعلام مرکز هدایت بحران فوریتهای پزشکی این دانشگاه، مبنی 
بر وخیم بودن حال یك مادر باردار در بیمارستان کلات در ظهر امروز، بالگرد اورژانس 115 
مشهد بلافاصله به سمت این شهرستان حرکت کرد. وی اظهار کرد: بالگرد اورژانس این زن 
باردار را که دچار خونریزی شدیدی شده بود از بیمارستان امام حسن مجتبی )ع( در کلات به 
مشهد انتقال داد. به گفته وی این زن باردار در حین انتقال به مشهد، حوالی ساعت 12 امروز 
در آسمان مشهد زایمان کرد و یك نوزاد پسر به دنیا آورد. طاهرزاده ادامه داد: با همکاری دو 
مامای اعزامی از شهرستان کلات و دو پرسنل اورژانس 115 مشهد، این نوزاد در بالگرد سالم 
به دنیا آمد و پس از فرود بالگرد به همراه مادرش به بیمارستان امام رضا )ع( مشهد انتقال 
یافت. رئیس اداره حوادث و مدیریت بحران دانشگاه علوم پزشکی مشهد با تشکر از هماهنگی 
هوانیروز خراسان رضوی خاطرنشان کرد: اکنون حال مادر و نوزاد که در زمان انتقال به وسیله 
بالگرد هر لحظه احتمال مرگ آنها وجود داشت، مساعد است.  شهرستان کلات نادر با جاده 
ای کوهستانی در 1۴5 کیلومتری شمال شرقی مشهد واقع است.  فعالیت مجدد اورژانس 
هوایی دانشگاه علوم پزشکی مشهد از شهریور 1393 همزمان با 1۴ دانشگاه دیگر علوم 

پزشکی کشور در قالب طرح تحول نظام سلامت آغاز شده است. 

گزارش از زهرا اسدی

 طبق آمارها درصد بیکاری در استان قم 11.3 دهم 
بوده است که در مقایسه با دیگر استان ها تا حدودی از 

وضعیت بهتری برخوردار است. 
یکی از بزرگترین معضلات اجتماعی در هر جامعه ای 
بیکاری و عدم اشتغال است. معضلی که بیشتر جوامع 
با آن روبه رو هستند و حتی توسعه یافته ترین کشورها 
نیز از آن در امان نیستند. معضل بیکاری معضلی است 
که می تواند راهی برای شیوع و گسترش دیگر آسیب ها 
و معضلات اجتماعی نیز باشد. از این روی چگونگی 
مقابله با آن یکی از دغدغه های اصلی مردم و مسئولان 

در هر جامعه است.
از جانب  در استان قم نیز تلاش های گسترده ای 
برای حل  مختلف  سازمان های  و  نهادها  مسئولان، 
معضل بیکاری در استان انجام شده است و تا حدود 
قابل توجهی نیز اشتغال زایی میسر شده است اگرچه 
هنوز تا دستیابی به سطح مطلوب فاصله بسیار است. 
طبق آمارها درصد بیکاری در استان قم 11.3 دهم 
بوده است که در مقایسه با متوسط کشوری از وضعیت 
بهتری برخوردار است. در سال گذشته برای 8 هزار 
و 300 نفر از جوانان جویای شغل در استان اشتغال 
ایجاد شد که این نشانه موفقیت استان در زمینه ایجاد 

اشتغال است.
در این خصوص نصرالله بازوند مدیرکل تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی استان قم گفت: در سال گذشته از سوی 
استاندار کارگروهی برای اشتغال و سرمایه گذاری شکل 
گرفت که با معرفی 15 هزار نفر از افراد جویای شغل به 
مراکز اشتغال تعداد 8300 نفر از آنها پذیرفته و مشغول 

به کار شدند.
شرایط  از  یکی  بیمه  پرداخت  اینکه  بیان  با  وی 
اصلی در اشتغال است، گفت: امکان اینکه افرادی هم 
به شغل هایی بدون بیمه رجوع کرده باشند و در آنها 
شاغل باشند وجود دارد که از تعداد آنها آمار دقیقی 

وجود ندارد.
بازوند با اشاره به اینکه مشاغل خانگی نقشی مهم در 
توسعه اشتغال و رفع بیکاری و آسیب های ناشی از آن 
دارد و اکنون در استان یک هزار و 115 شغل خانگی 
فعال است، ادامه داد: میزان تسهیلات ارائه شده برای 
ایجاد این مشاغل 38 میلیارد ریال تسهیلات قرض 

الحسنه بوده است.
وی همچنین به آموزش زندانیان برای یادگیری 
مهارت و ایجاد اشتغال برای خود پس از آزادی اشاره 
کرد و گفت: با برگزاری کلاس های فنی و حرفه ای 
بسیاری از زندانیان به کسب مهارت پرداخته و امیدی 

دوباره برای زندگی به دست آورده اند.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان با بیان 
اینکه بیکاری پیامدهایی سنگین را برای جامعه به دنبال 
دارد، افزود: بیکاری موجب فقر شده و فقر نیز موجب 

افزایش جرم، طلاق، اعتیاد و ... می شود.
بازوند با اذعان به اینکه رویه تولید اشتغال در استان 
رو به افزایش است، تصریح کرد: مردم خود سهمی 
بسزا در مهارت آموزی، تولید شغل و کارآفرینی دارند و 
باید با فرهنگ سازی در این خصوص به ایجاد اشتغال 

پرداخت.
وی نقش بانک ها را در ارائه تسهیلات مناسب برای 
اشتغالزایی مهم خواند و ادامه داد: همچنین لازم است 
از هزینه های آموزش کاسته شود تا همه جوانان بتوانند 

در کلاس های مهارت آموزی شرکت کنند.
با وجود تمام تلاش ها برای حل معضل بیکاری در 
استان اما به واقع می دانیم که از بین بردن بیکاری و به 
صفر رساندن آن در استان امری دشوار است و برخی 
از کارشناسان معتقدند که ریشه بیکاری در استان قم 

ناشی از مهاجر پذیری است و بسیاری از افراد بیکار از 
دیگر استان ها با حضور در قم و افزایش حاشیه نشینی به 

مشکلات ناشی از بیکاری در استان می افزایند.
اکبر مسعودی کارشناس مسائل شهری در گفت وگو 
با فارس با بیان اینکه ریشه بیکاری در استان قم ناشی 
از افزایش بیکاری در سایر شهرهاست، گفت: حضور در 
مناطق حاشیه نشین شهر و اطلاع یافتن از هویت افراد 
کاملا بر این نکته صحه گذاشته و نشان می دهد که 
بیشتر بیکاران در استان را افراد غیربومی استان تشکیل 

می دهند.
را  قم  اینکه  دلیل  به  مهاجر  افراد  کرد:  بیان  وی 
شهری مذهبی و توریستی می دانند گمان می برند که 
با مهاجرت به این شهر می توانند درآمد مناسبی داشته 
باشند در حالی که با ورود خود به این شهر تنها بر 
معضلات آن می افزایند چراکه این افراد تنها می توانند با 
اشتغال در مشاغل کاذب همچون دستفروشی و تکدی 

گری به امرار معاش بپردازند.
بر این اساس مسئولان باید به فکر باشند و بدانند 

که موقعیت استان به گونه ای است که نمی توان مانع از 
ورود مهاجران شد و تنها باید با ایجاد اشتغال و سرمایه 
گذاری در این بخش به حل مشکلات ناشی از مهاجر 

پذیری استان کمک کرد.
از سوی دیگر این روزها برخی از شرکت های صنعتی 
استان برای حل مشکل بیکاری وارد عمل شده و با 
اشتغال و توسعه  ایجاد  بر  توان خود سعی  افزایش 
صنعت خود دارند. صنعت مبلمان قم از جمله صنایعی 
است که می تواند با افزایش ظرفیت خود گامی مهم در 

توسعه صنعت و اشتغال زایی بردارد.
اتحادیه  رئیس  صفایی  مجتبی  خصوص  این  در 
درودگران قم گفت: تا کنون صنعت مبلمان قم توانسته 
است برای 20 هزار نفر به طور مستقیم و همچنین 

تعدادی دیگر به طور غیرمستقیم شغل ایجاد کند.
وی با بیان اینکه دومین رتبه تولیدات صنعت مبلمان 
کشور به قم اختصاص دارد، عنوان کرد: تعداد واحدهای 
صنفی در صنعت مبلمان در این استان ۴ هزار واحد 
است. صفایی از جمله مشکلات این صنعت در استان 

را خام فروشی آن ذکر کرد و گفت: باید برند سازی 
هدف صاحبان این صنعت و تولید کنندگان باشد و 
بتوانند با ورود به بازارهای داخلی و خارجی به موفقیت  

و شکوفایی اقتصادی دست یابند.
و کیفی سازی  برندسازی  برای  بدون شک تلاش 
محصولات نیازمند تخصص، مهارت و سلیقه است 
و در واقع اگر هدف از تولید در صنعت مبلمان قم از 
خام فروشی به برندسازی تغییر کند برای اجرای این 
امر نیازمند حضور نیروهای متخصص و با مهارت است 
و می توانند بسیاری از فارغ التحصیلان در رشته های 
فنی و حرفه ای و همچنین هنری را جذب کنند و بر 
مشکلات بیکاری فارغ التحصیلان در این رشته ها فائق 

آیند.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم 
با اعلام خبری مبنی بر حمایت از اشتغال و دعوت از 
تمام مراکز خدماتی و دستگاه ها برای حمایت از تولید، 
با بیان اینکه هدف شرکت  شهرک های صنعتی تامین 
نیازها و زیرساخت های تولید است، گفت: هدف اصلی 
این شرکت در سال جاری رفع مشکلات مراکز تولیدی 
به ویژه آنهایی که در آستانه تعطیلی هستند، است و 
ضرورت داد دیگر نهادها نیز برای رفع مشکلات این 

عرصه وارد شوند.
وی با بیان اینکه نظام مهندسی نقشی اثر گذار در 
توسعه واحدهای تولیدی و رفع مشکلات این حوزه 
فنی  دفاتر  ایجاد  با  مهندسی  نظام  داد:  ادامه  دارد، 
مهندسی و همچنین ارائه مشاوره به تولید کنندگان 
می تواند همکاری های اثربخشی را برای تولید موفق 

داشته باشد.
قابل ذکر است که اکنون طبق گفته مسئولان 6 
هزار و 188امکان شغلی در استان به دلیل عدم فعالیت 
866 تعاونی از دست رفته است. متاسفانه طی سالیان 
گذشته تعداد 391 واحد تعاونی که زمینه اشتغال 30 
هزار و 12 نفر را فراهم کرده بودند، منحل شده است 
که اکنون لازم است با سرمایه گذاری و ارائه تسهیلات 

مناسب سعی بر راه اندازی دوباره این صنایع داشت.
قم استانی است که ظرفیت مطلوبی برای ایجاد 
اشتغال و توسعه صنایع دارد و بی شک وجود افراد بیکار 
در این استان مایه تاسف است و گرچه تعداد زیادی از 
بیکاران این استان را مهاجران از دیگر استان ها تشکیل 
می دهند اما بدون شک توان این استان برای ایجاد 
اشتغال در صنایع مختلف بر کسی پوشیده نیست و 
باید مسئولان با یاری یکدیگر و فراهم ساختن ملزومات 
و زیرساخت های لازم و عدم سنگ اندازی پیش پای 
یکدیگر این استان را به الگویی برای دیگر استان ها در 

زمینه توسعه اشتغال مبدل سازند.

اشتغال خانگی و احیای تعاونی ها در صدر اولویت ها 

قم پایلوت مبارزه با بیکاری

داستان زنی است که سال ها به دلیل تبعات ناشی از اعتیاد همسرش در آتش خشونت 
سوخته است اما حالا چند روزی است که با حمایت قانون دست همسر شیشه اش از آزار وی و 

فرزندانش کوتاه شده است . 
 به گزارش مهر ،هفته گذشته انتشار خبری مبنی بر شکنجه یک زن و دو کودک زندانی و 
در بند پدر معتاد دل بسیاری از مردم را به درد آورد و موجب شد تا با دخالت دادستان مشهد 
توجه برخی از دستگاه ها که تا معاون رئیس جمهور در امور بانوان را شامل می شود  به سمت 

این زن معطوف شود.
این زن 30 ساله که اعظم نام دارد دارای دو دختر با نام های هانیه 8 ساله و هدیه 5 ساله است 
که تا قبل از دخالت پلیس در این ماجرا زخم های زیادی را به دلیل اعتیاد همسرش با روح و 
روان خود تحمل کرده در آخرین حادثه در حالیکه همسرش وی را در صندوقچه آهنی محبوس 

کرده بود به مدت 15 دقیقه زیر این صندوق شعله آتش افروخته بود.
هر چند داستان سوختن و ساختن های اعظم به زمان قبل از ازدواج باز می گردد و اعتیاد به 
مواد مخدر دامن خانواده و پدرش را نیز را پیش از این گرفته بوده است لذا سایه شوم اعتیاد بر 

طالع وی و دخترانش نیز رنگ خاکستری زد.
اعظم خود در زمره بچه های طلاق قرار دارد و دوران کودکی و جوانی اش را با دو خواهر و 
برادرش با مادر بزرگ خود سپری کرده است و پیش از این نیز به دلیل اعتیاد پدرش به هروئین 

خاطره خوشی از زندگی ندارد.
ازدواج وی با پسر دایی اش که تنها 5 سال از او بزرگتر است شاید برایش در ذهن سرآغاز 
زندگی جدید متبادر کرده بود اما با روی آوردن همسرش به مواد مخدر و استعمال ماده مخدر 
شیشه موجب شد تا توهمات همسرش زندگی را تا آن جا پیش ببرد که روزی وی را زنده زنده 

در آتش بسوزد.     
ورود پلیس به ماجرا

مشکلات اعظم و خشونت های روا رفته بر وی قصه ای طولانی دارد اما پرونده اعظم از 
زمانی گشوده شد که یکی از همسایگان در تماس با پلیس مدعی شد که چند روزی از اعظم و 
فرزندانش بی خبر است و وی که در جریان مشاجره های اعظم با شوهرش بود لذا فرضیه قتل 

اعظم و فرزندانش را برای پلیس مطرح کرد.
فرضیه قتل اعظم و دو فرزندش موجب شد تا پلیس برای نجات جان این خانواده وارد عمل 
شود و این اقدام به موقع موجب شد تا پلیس اعظم و دخترانش را که در اتاقی و به مدت بیش 

از 21 روز محبوس بودند نجات دهد.
با باز شدن پای پلیس به ماجرا از آنجا که زخم های عمیقی بر بدن این بانوی 30 ساله و 
فرزندانش وجود داشت با دستور سریع دادستان همسر اعظم به اتهام شکنجه و آزار همسر و 

فرزندانش دستگیر و خانواده وی جهت مداوا به بیمارستان منتقل شدند.
اعظم که در آخرین بار به دلیل محبوس شدن درون صندوقچه آهنی و بر اثر شعله های آتش 
زیر صندوقچه دچار سوختگی شده بود به بیمارستان منتقل شد تا از این پس قانون مرهم زخم 

های وی شود.
اعترافات همسر اعظم 

همسر اعظم متولد 1365 است که اکنون به »مرد شکنجه گر« در خراسان لقب یافته است 
وی 22 روز با قفل کردن در های منزل و محبوس کردن خانواده اش و از طرفی قرار دادن 
همسرش درون یک صندوقچه و آتش افروختن زیر این صندوق و همچنین ایجاد جرح با استفاده 

از ناخن گیر و دیگر اتهامات مورد بازپرسی قرار گرفت.
در نخستین روز از جلسه بازپرسی این متهم به همسر و کودک آزاری که در شعبه ۴03 
مجتمع قضایی شهید بهشتی مشهد برگزار شد وی به سوزاندن همسرش داخل صندوقچه فلزی 

و همچنین ایراد جراحت های عمیق با ناخن گیر اعتراف کرد.

این مرد که حالا به اتهام همسرآزاری و شکنجه کودکانش بر اثر تبعات ناشی از اعتیاد به مواد 
مخدر صنعتی در بند قرار گرفته است  

 تنها تا سوم راهنمایی سواد آموخته است و استعمال مواد مخدر به قول خودش تفریحی و برای 
شادی بستری برایش فراهم کرده است که وی را تا اینجا کشانده است.

شكنجه همسر برای دستیابی به مواد مخدر  
این مرد که پیش از این به قول خودش با مشت و لگد دماغ همسرش را شکسته و بیش از 
15 بار با ناخن گیر صورت همسرش را خراش داده است حال دستبند به دست و در برابر قانون 

دستش از آزادی و آزار خانواده اش کوتاه شده است.
هر چند در برابر پرسش های بازپرس مبنی بر این که چرا همسرت را شکنجه کردی دلایلی 

برای خودش دارد اما هنوز تحقیقات در این خصوص ادامه دارد.
وی می گوید:» استعمال مواد را تفریحی آغاز کردم و با برخی از افرادی که رفت و آمد داشتیم 
در منزل دایی و مادربزرگم مواد می کشیدیم  تا اینکه این کار عادت شد و به استعمال مواد 

صنعتی از جمله شیشه و کریستال روی آوردم.
حدود 2 ماه در یک کمپ ترک اعتیاد بودم ولی پس از مدت کوتاهی دوباره شروع کردم حتی 

قبل از وقوع  دستگیری نیز شیشه می کشیدم.
بعد از بازگشت از کمپ ترک اعتیاد شماره تلفنی روی کتاب نقاشی دخترم پیدا کردم که این 

موضوع موجب شد تا به همسرم شک کنم و لذا دامنه اختلافات ما بالا گرفت.
ما پیش ازاین هم نزاع با یکدیگر داشتیم و حتی همسرم بر روی من چاقو کشیده بود اما از 7 

ماه پیش این اختلافات بالا گرفت.
روزی که وی را سوزاندم به دنبال مواد مخدری می گشتم که فکر می کردم فردی به نام »ح« 

که به منزل ما رفت و آمد دارد و آن ها را در خانه ام جاسازی کرده است.
به همسرم گفتم محل مخفی کردن مواد را به من نشان بده اما وی اظهار بی اطلاعی کرد  و 
از آنجا که می دانستم او دروغ می گوید لذا وی را درون یک صندوق قرار دادم و زیرش آتش 
افروختم ولی زخم های روی بدن بچه ها کار من نیست.«این مرد که حالا در برابر قانون چاره 
ای جز همکاری و اعتراف برای انجام کار های مردود خود ندارد از شب چهارشنبه سوری سال 
گذشته متهم است که در خانه را بر روی همسر و فرزندانش قفل زده است و حتی اجازه رفتن 

به مدرسه را به دخترش نداده است.

جزئیات اسارت 21 روزه اعظم ؛ 

دستان»مرد شیشه ای«از خشونت کوتاه شد

حجت الاسلام  
سیدحسین موجانی*
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روند دل سپردن و عاشق شدن شبیه مدرسه ای است که باید وارد 
آن شده و اطلاعات کافی کسب کرده و در نهایت از آن فارغ التحصیل 
شوید. زندگی زناشویی نیازمند پیش نیازهایی است که از راه شناخت 

و آگاهی بدست می آیند.
به عنوان یک گام اساسی در ازدواج بهتر است بدانیم که قرار است 
در ازدواج چه اتفاقی بیفتد و باید دارای چه شرایطی باشیم تا بتوانیم 

خود را در موقعیت ازدواج بدانیم.
ازدواج چیست؟

شاید در ابتدا این سوال که » ازدواج چیست« به نظر خنده دار 
بیاید. اما بدلیل نداشتن جواب دقیق این سوال بسیاری از ازدواج ها 
دچار آفت شده و به جدایی منجر می شوند. ازدواج پیوندی است 
بین دو نفر که قرار است با علایق، سلیقه ها و خصوصیات شخصی 
و خُلقی که دارند زندگی خود را به اشتراک گذاشته و در نهایت، 
سازگاری، آرامش و بالندگی را به یکدیگر هدیه دهند. این تعریف اگر 
چه ساده بنظر می رسد اما عمل به آن و فراهم کردن اصولی که در 
آن بیان شده مسئولیتی است بر دوش هر دو طرف زوجین که هم 
ایجاب می کند برای عمل به آن تا حد ممکن با آگاهی و مهارت در 
این راه قدم برداشته و آمادگی لازم برای تحقق آن کسب شود. ازدواج 
پیوندی است بین دو نفر که قرار است با علایق، سلیقه ها و خصوصیات 
شخصی و خُلقی که دارند زندگی خود را به اشتراک گذاشته و در 

نهایت، سازگاری، آرامش و بالندگی را به یکدیگر هدیه دهند
مقدمات ازدواج 
 تكامل یكدیگر

در زندگی مشترک بنا بر این است که همه چیز مشترک باشد و 

هیچ نوع من و تویی وجود نداشته باشد. هر یک از زن و مرد باید 
تماما در یکدیگر ذوب شده و محو همسر خود شوند. در ازدواج 
باید خود را فراموش کرد و در دیگری خلاصه شد. پا گذاشتن روی 
شخصیت خود و بها دادن به طرف مقابل، در حقیقت نوعی کتمان 
وجود و هستی خود با تمام ابعاد یک انسان است. در این ذوب 
شدن است که خوشبختی رقم می خورد، زن و مرد مکمل هم 
هستند و این کمال در ابتدا در احترام به خود سپس به طرف مقابل 
معنا می شود. زن در کنار مرد و مرد در کنار زن به خوشبختی 

خواهند رسید.
اما برخی از زوجین این تکامل و ذوب شدن در یکدیگر را نادیده 
می گیرند و تنها و تنها خود را می بینند و اصلا توان دیدن تفاوت ها 
و مخالفت ها و خصوصیات فردی طرف مقابل را ندارند و می خواهند 
که همسرشان  مطابق میل او رفتار کند، لباس بپوشد، سخن بگوید 
و ... این افراد آنچه برایشان مهم است رسیدن به آرامش خود، آن هم 
با ارضاء حس خودخواهی بدون توجه به نیازهای دیگری است.در هر 
دو حالت افراط و تفریطی وجود دارد که زن و شوهر را از مرکز دایره 
خوشبختی دور می کند. بودن در کنار یکدیگر، پذیرفتن تفاوت های 
دیگری و نقش مکملی و احترام به این تفاوت ها مواردی است که 
باید با اعتقاد کامل به چشم یک پیش نیاز واقعی برای ازدواج مورد 

توجه قرار گیرد.
داشتن استقلال 

یکی از مهمترین ثمرات ازدواج خارج شدن از وابستگی به خانواده 
است و روی پای خود ایستادن و مستقل شدن در رفتار و گفتار و بالاتر 
از همه مستقل شدن در امور اقتصادی و تصمیم گیری های زندگی! 

بی شک تا دختر یا پسری جرأت استقلال و زندگی جدید را پیدا نکرده 
باشند نباید به ازدواج فکر کنند. استقلال مالی برای مردان، عاطفی و 
پشتیبانی از موارد مهم در این پیش نیاز است. بالاخره یک جایی باید 
دختر دل از وابستگی عاطفه پدری یا مادری بکِند تا به همسر خود 
معطوف شود و یک پسر هم همین طور. سازگاری با شرایط جدید 
زندگی، نیاز به استقلال دارد و این استقلال روانی باید قبل از ازدواج 

صورت گیرد
در هر دو حالت افراط و تفریطی وجود دارد که زن و شوهر را از مرکز 

دایره خوشبختی دور می کند..
شناخت دقیق از خود

بهترین شرایط در ازدواج وقتی فراهم می آید که هر یک از زوجین 
خود را خیلی خوب قبل از زندگی مشترک بشناسد. بهتر است قبل از 
ورود به زندگی مشترک بدانید چه نقاط قوت یا ضعفی دارید و با کار 
کردن روی آنها در صدد اصلاح یا تقویت آنها برآیید. به قول معروف 
پیش گیری بهتر از درمان است. در حقیقت وقتی بدانید فرد وابسته 
ای به مادر یا پدر یا حتی خواهر و برادر خود هستید؛ می توانید قبل 
از ازدواج برای رفع آن اقدام کرده و سپس با استقلال فکری و روانی و 

عاطفی اقدام به خواستگاری کنید.
آنچه مسلم است

هر زندگی به موازات شادی هایش ؛ غصه دارد، لذت دارد،درد 
دارد و هزاران بالا و پایین که می شود با همسر خود به سلامت 
و سعادت از همه آنها استفاده بهینه کرد و خوشبخت شد، حتی 
از غصه ها و رنج هایش! آنچه مسلم است زندگی فقط آن فضای 
رمانتیک شعر ها و فیلم های سینمایی نیست که مشکل و غصه در 

آن جایی ندارد لذا با فکر یک زندگی خیالی و سریالی وارد جلسه 
خواستگاری نشوید!

با خود مرور کنید که شادی امری است درونی که اگر همه زندگیتان 
هم سر جای خودش باشد اما درونتان معنی شادی را نداند خوشی از 
زندگیتان رخ بر می بندد و اگر زندگیتان پر از مشکل باشد و شما بلد 
باشید شادی کنید قطعا زندگی شادی را با خوشبختی واقعی تجربه 

خواهید کرد. 
زندگی ما

با خود تمرین کنید تا اگر مبتلا به فردیت هستید؛ این خصیصه 
را اصلاح کنید. افرادی که مبتلا به فردیت هستند ، قادر به تقسیم 
شادی، غصه و از همه بالاتر زندگی خود نیستند. با احترام به حریم 
خصوصی انسان ها باید این نکته را متذکر شویم که زن و شوهر محرم 
اسرار، شریک زندگی هم و مکمل خوشی و ناخوشی یکدیگر هستند. 
بنابراین دیوار کشیدن بین خود و همسر یعنی محقق نشدن اصلی 

ترین هدف ازدواج!
مفاهیم و اصول زیادی هستند که افراد قبل از ازدواج بهتر است آنها 
را شناخته و به آنها توجه کنند. پیش نیازهای تشکیل یک زندگی 
خوب و مناسب خیلی خیلی بیشتر از مواردی است که در این 
مقال بیان شد. اما هر زندگی شرایط خاص خود را دارد و هر فردی 
خصوصیات خاص خود را لذا شما باید خود به دنبال آنچه پیش نیاز 
اساسی و اصلی زندگی تان است بروید و با آگاهی و شناخت کافی وارد 
زندگی مشترک شوید. شما هستید که می خواهید ازدواج کنید و مهم 
ترین اتفاق زندگیتان را رقم بزنید پس امیدوار باشید و تلاش کنید تا 

زندگی خوبی برای خود بسازید.

مقدماتی برای دو تا شدن
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چرا مردم توجهی به خبر بازگشت آن مرد ندارند

احمدی نژاد »مهره سوخته « جناح راست  
مهرشــاد  ایمانی

همزمان با بازگشت محمود احمدی نژاد به عرصه سیاسی کشور و فعالیت های شبه 
تبلیغاتی اش، بسیاری او را اولین گزینه جبهه اصولگرا برای انتخابات ریاست جمهوری سال 
آینده دانستند.این تحلیل که اصولگرایان در ائتلافی فراگیر با احمدی نژاد به توافق می 
رسند،در وهله اول مبتنی بر آن است که در پایگاه اصولگرایی، فقرِ محبوبیت فردی بسیار 
احساس می شود. یعنی اصولگرایان در شرایط فعلی، فرد مناسبی که دارای محبوبیت 
عمومی باشد در اختیار ندارند. از سوی دیگر،چنین استدلالی زمانی تشدید می شود که به 
بازخوانی انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان 9۴ می رسیم. بزنگاهی مهم که بر 
اصولگرایان روشن کرد علاوه بر فقر فردی، از حیث جبهه گرایی و ایده پردازی نیز در میان 
مردم جایگاهی به شدت متزلزل دارند. بنابراین بسیاری بر این باورند که اصولگرایان با در 
نظر داشتن دو موضوع فوق، برخلاف میل باطنی، غرور خود و همچنین اختلافات پیشین 
را کنار نهاده و با احمدی نژاد به توافق سیاسی نائل شوند تا با این حربه، هم از قدرت نفوذ 

سیاسی اصلاح طلبان و اعتدالیون بکاهند و هم کرسی ریاست را از ایشان اخذ کنند.
  دوری و دوستی با احمدی نژاد

اما چنین استدلالی از دید نگارنده قدری به دور از واقعیات عینی چند سال اخیر به نظر 
می رسد. زیرا فاصله میان بدنه اصولگرایی با احمدی نژاد به واسطه دوری او از مبانی 
کلی نظام رقم خورد. در حقیقت اصولگرایان تا حد امکان همچون استخوانی در گلو، برای 
حفظ اعتبار خود او را تحمل کرده و زمانی شکاف میان ایشان علنی و ترکیب لغوی جریان 
انحرافی بر او و هم کیشانش اطلاق گشت که وی به طرزی لگام گسیخته، تمام مبانی مهم 
نظام را پس زد. از این رو می توان گفت جز اندکی از اصولگرایان که به نام »پایداری« شهرت 
دارند، اکثریت او را کنار زده و از پس چنین تصمیمی در انتخابات ریاست جمهوری سال 

92، شرایط به گونه ای رقم خورد که حسن روحانی روی کار آمد.
میل اعتدالی حاكمیت

به نظر می رسد مجموعه نظام، مناسب ترین حالت را رویکرد اعتدال گونه دانستند که 
البته این نظر با رای مردم نیز همراه شد. نه تنها اصولگرایان بلکه مجموعه نظام و مردم بعد 
از گذشت 8 سال بر این مهم نائل آمدند که تندروی های نوپا و فاقد شناسنامه سیاسی، هم 
کشور را به محاق خطر خارجی می برد و هم سبب بروز درگیری های داخلی می شود. بر 

همین مبنا با اراده ای منسجم تصمیم بر کنار نهادن طرز تفکر احمدی نژادی گرفته شد.
ادامه چنین عزمی، جواز حضور نسبی اصلاح طلبان در انتخابات سال 9۴ بود. گرچه در 
این دوره نیز جبهه اصلاحات با رد صلاحیت گسترده رو به رو شدند، اما به هر روی برآیند 
انتخابات اخیر، ورود نزدیک به 50 درصدی آنها به مجلس شورای اسلامی بود. از سویی 
دیگر، ترکیب عجیب مجلس خبرگان که سراسر باب میل آیت ا... هاشمی رفسنجانی بود، 
خود مدعای تغییر نگرش حاکمیت برای دستیابی به مسیری اعتدال گونه است. همچنین 
از یاد نبریم که پیدایش چنین رویکردی هزینه های خویش را داشت. از جمله نارضایتی 
طرفدارانی که 8 سال باورشان را مصروف دو دولت نهم و دهم داشتند که از پس آن 
نارضایتی ها، همان اتهام زنی ها و سنگ هایِ پیش پای دولت فعلی پدید آمد. اما مردم 
و جامعه با پذیرش چنین هزینه هایی راه ثبات و اقتدار نظام اسلامی را در گرو اعتدال و  

عقلانیت دانستند.
تهدیدی علیه ملت!

با در نظر داشتن موارد فوق، به نظر می رسد که پذیرش مجدد محمود احمدی نژاد و 
اذن حضور وی درپشت سکان دولت، نه تنها قدمی رو به عقب بلکه تهدیدی بزرگ برای 
ملت و حاکمیت خواهد بود و منطقی به نظر نمی رسد که در شرایط ثبات و امنیت داخلی 
و خارجی فعلی، مجموعه نظام راه پرخطر آن 8 سال را تکرار کند. پرمخاطره از آن حیث که 
احمدی نژاد و یارانش در مقام عمل تنها برای ایفای اعتقادات خود و تحکیم روابط شخصی 
و نه منافع ملی دست به هر اقدامی می زنند و اگر او مجدد بر کرسی ریاست تکیه زند، 

مشکلات فراوان دیگری نیز گریبان گیر کشورمی شود.
به گزارش انتخاب، حال چطور چنین امری محتمل است که یک جریان مانند 
اصولگرایی، تمام همت و اعتبار خود را مصروف گروه و فردی کند که هم در گذشته با 
ایشان اختلافات عمیق بنیادین داشته اند و هم آینده سیاسی با او بسیار مبهم خواهد بود؟ 
ازسوی دیگر اصولگریان نباید فراموش کنند که ائتلاف احتمالی در آینده با چنین گزینه ای، 

خلاف رویکرد کلی نظام در این سال ها می باشد.
 مهره سوخته

این نکته فراموش نشود، اعتبار اصولگرایان به دلیل همراهی با احمدی نژاد تا حدی 
مخدوش شده است. حال اگر این جبهه، بار دیگر با فرد یا گروهی همراه شود که کارنامه 
دو دولت شان مملو از فسادهای اداری است و بسیاری از یاران رئیس دولت سابق نیز برای 
همین دست امور یا حکم گرفته اند یا دوران محکومیت شان را در زندان سپری می کنند، 
در مقابل افکار عمومی چه پاسخی خواهند داشت؟ اگر بار دیگر اصولگرایان کارت خود را 
برای همان شخص بسوزانند و در نهایت نتیجه ای چون آشفتگی اقتصادی و سیاسی پدید 
آید، در ادامه مسیر چگونه به حیات سیاسی شان ادامه می دهند؟ از این رو به هیچ وجه 

عقلانی نیست که چنین فردی همت و سرمایه سیاسی یک جبهه به شمار آید. 
 مردم حذفش خواهند كرد

اما با در نظر داشتن تمام اوصاف مذکور، بعید است محمود احمدی نژاد در انتخابات 
ریاست جمهوری سال آینده مشمول ردصلاحیت قرار گیرد. زیرا رد صلاحیت او شاید 
هزینه ای داشته باشد و در شرایطی که قطعیتی بر فتح او نیست، کنار گذاشتن وی از طریق 
رای عمومی ملت شاید بهترین عمل باشد. زیرا احمدی نژاد با شرایط فعلی جامعه ایران 
بعید است رای قابل توجهی را به خود اختصاص دهد و در حالتی که هیچ گروهی با او به 
ائتلاف نرسد، برای وی موجی هم ایجاد نخواهد شد و در کمال آرامش با رایی حداقلی از 
عرصه رقابت و بلکه به طور کلی از صحنه سیاست کنار خواهد رفت و همچون سال 92 

دولتی مفید روی کار خواهد آمد.

نكتــه

نظام شورایی از مهم ترین رکن های اجتماعی است که می 
تواند با تاثیر در نهادهای مختلف کشور، جامعه را به طرف توسعه و 
تعالی هدایت کند و گامی موثر در مسیر همدلی و خردورزی بردارد.

مشورت کردن و بهره گیری از خرد جمعی در تمامی جامعه 
های بشری بر استفاده از تفکر فردی برتری دارد و این امر سبب 
شده است تا نهاد شوراها در کشورهای گوناگون از اهمیت بسیاری 
برخوردار باشند زیرا تصمیم گیری های جمعی از حکمرانی نظام 
دیکتاتوری در جامعه جلوگیری می کند و با هم فکری گروهی 
نمایندگان مردم، جامعه به طرف توسعه و شکوفایی پیش خواهد 
رفت. در ایران نیز همواره بر انجام دادن مشورت و نظرهایی شورایی 
تاکید شده است. ورود دین اسلام به کشورمان سبب شد تا مشاوره 
و مشورت که جایگاه ویژه ای در این دین آسمانی دارد، بیش از 
پیش مورد توجه قرار بگیرد و در دوره های گوناگون این مقوله مهم 
تاثیرهای شگرفی بر تصمیم گیری های مختلف در کشور بگذارد، 
اهمیت این موضوع در سال های بعد باعث شد تا در قانون اساسی 
دوره مشروطه به تشکیل شوراها اشاره شود اما تحقق مردم سالاری 
به وسیله شوراها تا پیش از پیروزی انقلاب اسلامی ایران به دلیل 
وابستگی شدید اعضای آن به حکومت های وقت تحقق نیافت زیرا 
آنان پیش از رسیدگی به مشکل ها و نیازهای مردم در مسیر تامین 

خواسته های مسئولان گام بر می داشتند.
با پیروزی انقلاب اسلامی ایران در بهمن 1357 خورشیدی 
ایرانیان توانستند در کنار حکومتی دینی و نظامی اسلامی سرنوشت 
خویش را تعیین و با حضور در انتخابات مختلف همچون مجلس 
خبرگان رهبری، ریاست جمهوری، مجلس شورای اسلامی و 
شوراهای اسلامی شهر و روستا، نماینده های خود را برای پیشبرد 
کشور در مسیر پیشرفت و توسعه انتخاب کنند. نخستین گام در 
این راه به وسیله امام خمینی برداشته شد و بنیانگذار جمهوری 
انقلاب  از شورای  اردیبهشت 1358 خورشیدی  در 9  اسلامی 
خواستند، آیین نامه اجرایی تشکیل شوراها را تهیه و تنظیم کند و 

برای اجرا در اختیار دولت قرار دهد.
قانون اساسی جمهوری اسلامی نیز در اصل ششم بر شیوه اداره 
امور کشور به وسیله انتخابات تاکید دارد و در کنار دیگر انتخابات از 
تشکیل شوراها به عنوان نماد تحقق حاکمیت مردم و تجلی اراده 
عمومی یاد می کند. اصل هفتم این قانون نیز، شوراها را از ارکان 
تصمیم گیری و اداره امور کشور می داند و اصل های 100 تا 106 
نیز به وظایف، چگونگی انتخاب اعضا و مسائل مربوط به شوراها 
می پردازد. برگزاری انتخابات شوراهای شهر و روستا به دلیل های 
مختلفی سال ها انجام نشد تا این که سرانجام در هفتم اسفند 
انتخابات شوراهای شهر و روستا  1377 خورشیدی، نخستین 
صورت پذیرفت و در نهایت در 9 اردیبهشت 1378 خورشیدی 
در سالروز صدور فرمان امام خمینی)ره( درباره تشکیل شوراها، این 

نهاد انقلابی با پیام مقام معظم رهبری فعالیت خویش را آغاز کرد.
پس از آن دوره دوم این انتخابات در 9 اسفند 1381 خورشیدی 
و دوره سوم آن چند ماه زودتر در 2۴ آذر 1385 خورشیدی 
همزمان با انتخابات مجلس خبرگان رهبری برگزار شد. این دوره به 
دلیل تصویب قانونی به وسیله مجلس شورای اسلامی مبنی بر انجام 
دادن هم زمان انتخابات خبرگان رهبری با مجلس شورای اسلامی 
و انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا با ریاست جمهوری، هفت 

سال به طول انجامید.

اکنون چهارمین گروه از منتخبان مردم که در انتخابات شوراهای 
شهر و روستا در 2۴ خرداد 1392 خورشیدی همزمان با انتخابات 
ریاست جمهوری به عنوان نماینده های مردم در این نهاد اثرگذار 

برگزیده شدند در حال فعالیت و خدمت رسانی به جامعه هستند.
نامگذاری نهم اردیبهشت به نام روز شوراها، بهانه ای است تا 
اهمیت این نهاد مهم بیش از پیش یادآوری و بر انتخاب آگاهانه 

مردم و نقش آنان در تعیین سرنوشت کشور تاکید شود.
»احمد حکیمی پور« رئیس فراکسیون اصلاح طلبان شورای 
اسلامی شهر تهران در گفت و گو با پژوهشگر گروه اطلاع رسانی 
ایرنا به تشریح نقش و وظایف شوراهای اسلامی شهر و روستا 
پرداخت و گفت: قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، شوراها را 
به عنوان یکی از رکن های تصمیم گیری و اداره امور کشور در 
نظر دارد و به همین منظور در مقدمه این قانون، شورا و ضرورت 
وجود آن را مورد بحث قرار می دهد و بدین دلیل فصل هفت قانون 

اساسی را در هفت اصل به شوراها اختصاص داده است.
رئیس فراکسیون اصلاح طلبان شورای اسلامی شهر تهران 
درباره پیشینه شوراها در کشور تصریح کرد: در قانون اساسی دوره 
مشروطه، موضوع شوراها مورد بررسی قرار گرفت که به تشکیل 
انجمن های شهر انجامید. این عنوان سپس به شورای شهر تغییر 
نام یافت که به نوعی همزاد بلدیه به حساب می آید تا آن که پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی در 1357 خورشیدی، قانون اساسی 
کشور برقراری شوراها را به صورت گسترده تری در نظر گرفت و 
در فصلی که درباره شوراهای شهر و روستا است در کنار شوراهای 
شهر و روستا به دیگر شوراها همچون شوراهای مرکزهای تولیدی، 
آموزشی، کشاوری و ... اشاره کرد. بر پایه این قانون، حلقه هایی از 
نظام شورایی باید در کشور وجود داشته باشد زیرا این نظام خود 
حلقه وصلی میان نظام دولتی و نظام خصوصی یا به عبارتی مدیریت 
دولتی و مدیریت خصوصی است و به بیانی دیگر شوراها ابزاری برای 

برقراری ارتباط میان این نهادها محسوب می شوند.
وی درباره اهمیت شوراها عنوان کرد: دین اسلام امر مشورت را 
بسیار مهم بر می شمرد و بدین دلیل بنیانگذار جمهوری اسلامی 
همواره بر سپردن امور به دست مردم تاکید داشتند. این دو امر 
مهم سبب شد تا پیش از تدوین و تصویب قانون اساسی جمهوری 
اسلامی ایران، امام خمینی دستور تشکیل شوراها را در 1358 
خورشیدی صادر کنند. پس از این رویداد مساله تشکیل شوراها 
در قانون اساسی مورد توجه قرار گرفت و افرادی چون آیت الله 
سیدمحمود طالقانی، سید محمد بهشتی و دیگر بزرگان انقلاب 
اسلامی نیز به مساله سپردن امور به دست مردم و استقرار شوراها 

تاکید کردند.
عضو شورای شهر تهران، شوراها را بهترین و مطمئن ترین مسیر 
تحقق و نهادینه کردن مردم سالاری دانست و درباره فاصله ای 
که در تشکیل این نهاد ارزشمند به وجود آمد، اظهار داشت: پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی به دلیل مسائلی همچون جنگ، برپایی 
انتخابات شوراهای شهر و روستا با فاصله زمانی روبرو شد تا اینکه 
با فراهم شدن شرایط لازم در دولت هفتم، برگزاری انتخابات این 
شوراها تحقق یافت و اعضای برگزیده، فعالیت خویش را به عنوان 

نماینده های مردم آغاز کردند.
احمد حکیمی پور درباره وظایف شوراهای اسلامی کشور، 
گفت: این نهاد حلقه های مختلفی همچون شورای شهر، بخش، 

روستا، شورای شهرستان، استان و شورای عالی استان ها را در بر 
می گیرد که در قانون اساسی جمهوری اسلامی نیز وظایف آنها 
تفکیك شده و به کلیات تشکیل شوراها اشاره شده است اما ماده 
71 قانون تشکیلات، وظایف و انتخابات شوراهای اسلامی کشور 
که از قانون های عادی به شمار می رود به صورت کامل به وظایف 
شوراها می پردازد. در این ماده، نخستین وظیفه شوراها، انتخاب 
شهردار برای مدت چهار سال عنوان شده است و بند دو، »بررسی 
و شناخت کمبودها، نیازها و نارسایی های اجتماعی، فرهنگی، 
آموزشی، بهداشتی، اقتصادی و رفاهی حوزه انتخابیه و تهیه طرح 
ها و پیشنهادهای اصلاحی و راه حل های کاربردی در این زمینه ها 
جهت برنامه ریزی و ارائه آن به مقام های مسئول ذی ربط« را از 
دیگر وظیفه های این گروه از نماینده های مردم می داند. این بند 
یك بحث فراشهرداری را مطرح می کند و ارتباط نزدیك با سازمان 

های اجرایی را نیز شامل می شود.
رئیس فراکسیون اصلاح طلبان شورای اسلامی شهر تهران در 
ادامه یادآور شد: »همکاری با مسئولان اجرایی و نهادها و سازمان 
های مملکتی در زمینه های مختلف اجتماعی، فرهنگی، آموزشی، 
اقتصادی و عمرانی بنا به درخواست آنان« از دیگر بندهای ماده 71 
قانون تشکیلات، وظایف و انتخابات شوراهای اسلامی کشور است 
که بر پایه آن وزارتخانه ها و سازمان های مختلف چندین نوبت از 
اعضای شورای شهر تهران درخواست همکاری و مشورت داشته 
اند. همچنین »اقدام در خصوص تشکیل انجمن ها و نهادهای 
اجتماعی، امدادی، ارشادی و تاسیس تعاونی های تولید، توزیع، 
مصرف و نیز انجام آمارگیری، تحقیقات محلی و توزیع ارزاق عمومی 
با توافق دستگاه های ذیربط، نظارت بر امور بهداشت حوزه شهر، 
نظارت بر امور تماشاخانه ها، سینماها و دیگر مکان هایی که به 
وسیله بخش خصوصی اداره می شود«، از دیگر وظایف شوراها به 
شمار می رود که تمام آنها از وظیفه های عمومی شورای شهر در 
برابر مردم است. شوراهای شهر همچنین در برابر شهرداری ها نیز 
وظایفی را بر عهده دارند که نظارت بر تقسیم بودجه، درآمد و هزینه 

های شهرداری از آن جمله محسوب می شود.
عضو شورای شهر تهران درباره چگونگی عملکرد شوراهای شهر 
و روستا در دوره های پیش، بیان داشت: این شورا هنوز نتوانسته 
است به طور کامل به وظایف تعریف شده خویش عمل کند و دلیل 
آن را باید در نظارت گریزی نهادها و سازمان های مختلف یافت 
زیرا نهادهای اجرایی علاقه ندارند، نهاد دیگری بر فعالیت های آنها 
نظارت داشته باشد. یکی دیگر از دلیل های این نظارت گریزی را 
می توان تاخیر در تشکیل شوراهای مختلف کشور دانست، از زمان 
برقراری نظام اسلامی در ایران تا برگزاری انتخابات شوراها، وزارت 
کشور قائم مقام شوراها بود و در استان ها نیز استانداری فعالیت 
دستگاه های دیگر را مورد بررسی قرار می داد که چنین اموری خود 
به نظارت جهت گیرانه در میان سازمان ها و اداره های دولتی می 
انجامید. بنابر آنچه گفته شد می توان بیان داشت که شوراهای شهر 
هنوز به طور کامل نه به عنوان شورای شهر و نه به عنوان شورای 
شهرداری شناخته شده اند اما این روند رو به پیشرفت است و هر روز 
بر شناخت و پذیرش نظارت این شوراها افزوده می شود به طوری 
که در این چهار دوره که از برگزاری شوراها و فعالیت برگزیدگان 
مردم سپری شده، در کنار کسب تجربه به وسیله اعضای این نهاد 
مردمی، فعالیت آنها در میان اداره های دولتی و ارائه پیشنهاد به 

وسیله آنها گسترش یافته است.
رئیس فراکسیون اصلاح طلبان شورای اسلامی شهر تهران در 
ادامه اظهار کرد: نهادهایی همچون مجلس شورای اسلامی و دولت 
بایستی به انتخاب مردم در شوراها اعتماد داشته باشند و امور تعریف 
شده در قانون شوراها را به آنها واگذار کنند. برگزیدگان مردم در 
شوراهای اسلامی نیز به جامعه اطمینان می دهند که سود شوراها 
بسیار بیشتر از آن چیزی است که مانع واگذاری برخی امور به 

وسیله نهادهای اجرایی به اعضای آن شود.
وی وجود شورایاری ها را برای کمك رسانی به شورای شهر بسیار 
ارزشمند دانست و تصریح کرد: انجمن شورایاری ها که از نخستین 
دوره فعالیت شوراهای شهر و روستا شکل گرفت، بسیار ضروری 
است زیرا آنان به صورت مستقیم با مردم ارتباط داشته اند و به 
عنوان واسطه های میان مردم و شوراهای شهر، مشکلات و معضل 
های هر محله را از نزدیك درك کرده اند و اطلاعات دریافتی خویش 
را برای تدوین راه حل در اختیار شوراهای شهر قرار می دهند. وجود 
شورایاری ها به ویژه برای کلان شهرهایی چون تهران ضروری است 
زیرا به دلیل گستردگی شهر، مشکلات و نیازهای هر محله با محله 
های دیگر تفاوت دارد. در تهران تعداد شورایاری ها بیش از 350 
انجمن است و اعضای آنها با رای مردم آن محله انتخاب می شوند.

احمد حکیمی پور با اشاره به مشکل های کلان شهرها، گفت: 
بیکاری، آلودگی هوا، حمل و نقل، ترافیك سنگین، کودکان کار، 
کارتن خواب ها و آسیب های اجتماعی همچون اعتیاد، تکدی 
گری، سرقت و ... از معضل های کلانشهرها است که باید با مدیریت 

درست نسبت به کاهش و بر طرف کردن آنها اقدام شود.
رئیس فراکسیون اصلاح طلبان شورای اسلامی شهر تهران 
درباره نقش مردم برای کاهش مشکلات جامعه یادآور شد: نظارت 
اجتماعی پدیده مهمی در تهران به شمار می رود که در این سال 
ها رو به افزایش است به طوری که این امر از دوره چهارم فعالیت 
شوراهای اسلامی شهر و روستا گسترش یافت، به عبارت دیگر شکل 
گیری نظارت اجتماعی به وسیله مردم از نتیجه های تشکیل گیری 
شوراها محسوب می شود. مردم در دوره های پیشین بیشتر برای 
انجام دادن درخواست های شخصی خود نزد اعضای شورای شهر 
می آمدند اما در دوره کنونی مشاهده می شود که افراد بیشتر برای 
پیگیری درخواست های عمومی و حقوق شهروندی به این نهادها 
مراجعه می کنند. سازمان های مردم نهاد و گروه های داوطلب 
نیز بیش از گذشته فعال شده اند و با مشاهده کردن مشکلات 
شهر به مطرح کردن نیازها می پردازند. در کنار این گروه ها، نقش 
شورایاری ها بسیار مهم است زیرا خواسته های عمومی در قالب 
نظارت اجتماعی به وسیله آنها به اعضای شورا انتقال پیدا می کند.

وی در پایان بیان داشت: اطلاع رسانی درباره تعدی به فضای 
سبز، ساخت و سازهای غیرمجاز و آسیب رساندن به بناهای تاریخی 
و میراث فرهنگی که به عنوان شناسنامه های یك شهر شناخته می 
شوند از موردهایی به شمار می رود که اینك مورد توجه همگان بوده 
است و برای پیشگیری از آنها از شوراها درخواست کمك و ارائه راه 
حل می شود. این روزها حساسیت های مردمی درباره وضعیت 
جامعه و شهر به خوبی قابل مشاهده است و این امر که مردم در 
برابر مسائل شهر خویش احساس مسئولیت می کنند و تنها خود و 
خانواده خویش را در نظر نمی گیرند در نهایت به توسعه و پیشرفت 

وضعیت جامعه منجر خواهد شد.

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح دیروز 
)چهارشنبه( در آستانه روز کارگر در دیدار هزاران نفر از کارگران، 
با تجلیل از وفاداری و ثبات قدم جامعه کارگری در قبال انقلاب و 
نظام، بر »حل مشکلات جامعه کارگری«، »تقویت تولید داخلی«، 
»ضرورت مقابله جدی با قاچاق کالا« و »ممنوعیت واردات کالاهای 
دارای مشابه ایرانی« تأکید کردند و با اشاره به ادامه خصومتهای امریکا 
افزودند: امریکایی های غیر قابل اعتماد، با اصرار بر تحریمهای مختلف 
ایران تلاش می کنند با ایجاد »ایران هراسی«، عملًا در راه تعاملات 

اقتصادی کشور با خارج، مانع تراشی کنند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، ایشان 
همچنین با اشاره به انتخابات مرحله دوم مجلس شورای اسلامی در 
جمعه همین هفته، همه واجدان شرایط شرکت در این مرحله را، به 

حضور در انتخابات فراخواندند.
رهبر انقلاب با تشکر از زحمات و تلاشهای جامعه کارگری کشور 
و اظهار ارادت نسبت به کارگران، کار و تلاش در جامعه را »ارزش« 
خواندند و گفتند: هر فردی که در جامعه مشغول کار است؛ اعم از 
مسئول، وزیر، استاد دانشگاه، دانشجو، طلبه، مدیر و دیگران، به معنای 

عمومی کلمه کارگر است و در واقع، »تولید ارزش« می کند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه از دیدگاه اسلام، 
»بیکاری، تنبلی و وقت گذرانی بیهوده«، ضدّ ارزش است، افزودند: 
باید همه کسانی که در عرصه های مختلف مشغول کار هستند، علاوه 

بر بالا بردن کیفیت کار، حق آن کار را ادا و خود را وقف کار کنند.
رهبر انقلاب افزودند: هرکسی در کشور مسئولیتی پذیرفته است، 
باید همه وقت و توان خود را به ادای صحیح آن مسئولیت اختصاص 
دهد. ایشان با اشاره به وفاداری و ثبات قدم جامعه کارگری نسبت به 
انقلاب و نظام اسلامی در طول 37 سال گذشته خاطرنشان کردند: 
با وجود مشکلات معیشتی، کارگران هیچگاه به تبلیغات ضد انقلاب 
اعتنا نکردند و در مقابل نظام نایستادند بلکه همواره مدافع نظام 

اسلامی بوده اند.
رهبر انقلاب با تشکر صمیمانه از جامعه کارگری به دلیل وفاداری 
و بصیرت در قبال مسائل انقلاب و نظام، به موضوع »وظایف کارگران، 
اقتصادی  اقتصادی و مسئولان در اجرای سیاستهای  بنگاههای 
مقاومتی« پرداختند و گفتند: پیام اصلی »اقتصاد مقاومتی؛ اقدام و 
عمل« این است که مسئولان باید برای یکایک بندهای سیاستهای 
کلی اقتصاد مقاومتی، برنامه ریزی و آنها را به صورت واقعی اجرا کنند.

حضرت آیت الله خامنه ای، در خصوص نقش و سهم کارگران 
در اجرای سیاستهای اقتصاد مقاومتی خاطرنشان کردند: مهمترین 
مسئولیت کارگران در این بخش، »درست، با کیفیت و با استحکام 

انجام دادنِ کار« است.
ایشان با تأکید بر بالا رفتن کیفیت کار گفتند: از جمله مسائل 
مهمی که در بالا رفتن کیفیت کار کارگران تأثیر بسزایی دارد، جدی 
گرفتن موضوع »مهارت افزایی« و بالا بردن مهارت کارگران است که 

دولت در این زمینه مسئولیتهای مشخصی دارد.
رهبر انقلاب، یکی دیگر از مسائل تأثیرگذار و مهم در افزایش 
کیفیت کار را تأمین امنیت شغلی کارگران دانستند و خاطرنشان 
کردند: تأمین امنیت شغلی کارگران بر عهده مسئولان و همچنین 

کارفرمایان است.
حضرت آیت الله خامنه ای، »تعطیلی کارگاههای تولیدی« را 
از آفات بزرگ برشمردند و گفتند: برخی اوقات، تعطیلی کارگاهها 
به دلیل مشکلاتی همچون کمبود نقدینگی و امکانات یا فرسودگی 
تجهیزات است که در این موارد، کارفرما مقصر نیست و مسئولان 
مربوط در بخش صنعت و تجارت، بانکها، مسئولان بخش فناوری و 

شرکتهای دانش بنیان، باید به مسئولیت خود عمل کنند.
ایشان افزودند: البته در موارد دیگری نیز به دلیل سوء استفاده 
برخی کارفرمایان و استفاده از وامها و تسهیلات در بخشهایی همچون 
ساخت وساز به جای تولید، کارگاهها تعطیل می شوند که در این موارد، 
باید دستگاه قضایی، دولت و دستگاههای اطلاعاتی موضوع را به طور 

جدی پیگیری کنند.
رهبر انقلاب تأکید کردند: کسی مخالف تولید ثروت نیست اما 
این تولید ثروت نباید به بهای لگدمال شدن جامعه کارگری و اقشار 

محروم باشد.
ایشان، »ترویج محصول کارگر ایرانی«، »سلامت محیط کار« و 
»افزایش سهم دستمزد در هزینه تولید« را از دیگر عوامل تأثیرگذار 
در افزایش کیفیت کار کارگران دانستند و تأکید کردند: برای همه 
این موارد، می توان با استفاده از روشهای صحیح و همچنین تجربیات 
کشورهای دیگر، برنامه ریزی مناسب انجام داد تا هم انگیزه و کیفیت 

کار کارگران ارتقا یابد، و هم کارفرمایان آسیب نبینند.
رهبر انقلاب در ادامه سخنانشان به تبیین حقوق کارفرمایان نیز 
پرداختند و تأکید کردند: کارفرما و کارگر در منطق اسلام مکمل 

یکدیگرند نه معارض و دشمن.
که  کارفرمایانی  از  قدردانی  با  ای  خامنه  الله  آیت  حضرت 
سرمایه شان را به جای سرمایه گذاری بدون دغدغه در بانکها، به 
میدان تولید و کارآفرینی می آورند، افزودند: »همکاری صمیمانه 
با کارفرمایان«، »تلاش مسئولان برای تسهیل سرمایه  کارگران 
گذاری در بخشهای مختلف« و »فراهم کردن زمینه صادرات و دفاع 
از حقوق صادرکنندگان در کشورهای خارجی«، از جمله حقوق 

کارفرمایان است که باید رعایت شود.
ایشان در همین بحث به مسئولان خاطرنشان کردند: باید بر 
سلامت و کیفیت کالاهای صادراتی نظارت شود چرا که صادر شدن 
اجناس و کالاهای ناسالم و بی کیفیت، موجب بدنام شدن ایران و 

ضربه به صادرات کشور خواهد شد.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید فراوان بر »ارزش و اهمیت 
تولید داخلی« افزودند: تولید داخلی باید به عنوان امری مقدس 

شناخته و حمایت از آن، یک »وظیفه« تلقی شود.
رهبر انقلاب، وارد کردن اجناسی را که مشابه داخلی دارند، 
»مطلقاً ممنوع« خواندند و افزودند: برخی فروشگاهها مقیدند که جز 
تولید داخلی نفروشند که باید به این انسانهای با غیرت آفرین گفت.

ایشان افزودند: البته در برخی فروشگاههای عمدتاً بزرگ و گاه 
وابسته به دستگاههای دولتی، همه اجناس، خارجی است که این 
کارِ زشت، عملًا موجب بیکاری کارگر ایرانی و بهبود وضع کارگر 

خارجی می شود.
رهبر انقلاب با انتقاد از فرهنگ خرید کالاهای خارجی و پز دادن 
با کالاهای دارای نشان های خارجی گفتند: ما با دنیا تعامل داریم اما 
در عرصه هایی که تولید داخلی داریم، وارد کردن و فروش و مصرف 

کالاهای خارجی باید به عنوان یک ضدارزش تبلیغ و شناخته شود.
ایشان خاطرنشان کردند: البته در این زمینه طرفدار افراط نیستم 

بلکه باید با حکمت و تدبیر عمل کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای به عنوان یک مصداق به قضیه وارد 
کردن خودروهای امریکایی اشاره کردند و گفتند: خود امریکایی ها 
به علت مصرف زیاد و سنگین بودن این خودروها، رغبتی به خرید 
آنها ندارند؛ حالا در این شرایط ما بیاییم و از فلان کارخانه رو به 
ورشکستگی امریکا، خودرو وارد کنیم؟ این جای تعجب فراوان دارد.

ایشان افزودند: مدیران و مسئولان محترم در مقابل فشارهای 
پنهانی که در این زمینه ها وارد می شود، بایستند و جداً نگذارند این 

قبیل مسائل انجام شود.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین با انتقاد از »واردات میلیاردی 
برخی لوازم غیر ضروری«، به مشکل جدی قاچاق کالاها و اجناس به 
داخل اشاره و خاطرنشان کردند: به مسئولان دولتهای مختلف، مکرر 
این مسئله را گوشزد کرده ام، و آنها نیز می گویند اگر تعرفه سنگین 

بگذاریم، قاچاق آن کالا بالا می رود، اما این دلیل، پذیرفتنی نیست.
ایشان قاچاق را بلایی بزرگ و سمّ تولید داخلی برشمردند و با 
انتقاد شدید از عدم برخورد جدی با این مسئله تأکید کردند: باید 
قوی ترین اشخاص را مأمور این کار کرد و دولت، ضمن تقویت 
دستگاههای ذیربط، با قدرت با قاچاق سازمان یافته مقابله و برخورد 
کند. حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: البته منظور از مبارزه با 
قاچاق کالا، مقابله با کوله برهای ضعیفی که در برخی مناطق اجناس 

کوچک را وارد می کنند، نیست؛ بلکه منظور قاچاقچیان بزرگی است 
که با دهها و صدها کانتینر، اجناس قاچاق، وارد کشور می کنند.

رهبر انقلاب همچنین در اشاره به یک مسئله خیلی مهم در باب 
تولید داخلی گفتند: گاه جنسی می تواند در داخل تولید شود اما وارد 
کنندگانی که سودهای کلان به دست می آورند، با روشهای مختلف 
از جمله »رشوه های سنگین، تهدید و حتی جنایت«، تلاش می کنند 

جلوی تولید آن کالا را بگیرند.
ایشان تأکید کردند: این مسائل، بسیار مهم و امنیتی است و نباید 

با آنها ساده برخورد کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه آسیب شناسی موانع رشد 
تولید داخلی، به نقد کسانی پرداختند که به بهانه کهنه بودن فناوری 
تولید محصولات داخلی، عملًا راه ورود محصولات  خارجی را به 

کشور هموار می کنند.
ایشان گفتند: برخی مدافعان واردات خارجی هر جا در استدلال 
کم می آورند، می گویند فناوری خارجی، »پیشرفته« و فناوری 
داخلی، »قدیمی« است؛ بسیار خوب اما چرا با این همه استعداد و 

ذهن خلاق ایرانی، این مشکل را حل نمی کنید؟
رهبر انقلاب سؤال کردند: آیا ذهن ایرانی که می تواند موشک را 
پس از مسافتی 2 هزار کیلومتری با خطایی کمتر از 10 متر به هدف 
بزند، نمی تواند مشکل فناوری داخلی برخی عرصه ها از جمله صنعت 
خودرو را حل کند؟ پس چرا برای حل مشکلات به این گونه جوانان 

مراجعه نمی کنید؟
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: برخی پیشرفتهای کشور 
محرمانه است و قابل بازگویی نیست وگرنه همه از استعداد جوانان 

این سرزمین متعجب می شوند.
رهبر انقلاب در جمع بندی این بخش از سخنانشان افزودند: به 
جامعه کارگری، کارفرمایان و مسئولان دولتی خوش بین هستم اما 
واقعیت این است که کار در جاهایی می لنگد و برخی علل و عوامل 
نمی گذارد تلاشها به نتیجه لازم برسد، مسئولان تلاش کنند و با 
شناخت و رفع این رخنه ها، شتاب حرکت پیشرفت کشور را افزایش 
دهند. ایشان تأکید کردند: رسیدن ایران به قله رفیع تمدن اسلامی، 
شعار و رجزخوانی نیست بلکه مستند به واقعیات، امکانات، ویژگی 
ها و ظرفیتهایی است که توجه به آنها، زمینه ساز تحقق این هدف 

خواهد شد.
رهبر انقلاب اسلامی گفتند: البته دشمن، همچنان دشمنی و 
ایجاد مانع می کند و در رأس این دشمنی نیز امریکا و صهیونیسم 

قرار دارند.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: امریکایی ها گاهی اوقات از 
دور گلایه می کنند که چرا نسبت به ما بدبین هستید؟ خوب مسائلی 
را که موجب بدبینی هستند، می بینیم و نمی توانیم چشمان خود 

را بر روی آنها ببندیم.
حضرت آیت الله خامنه ای، »انجام مبادلات بانکی با زحمت و 
کندی زیاد و اخلال امریکایی ها در معاملات بانکی« را نمونه ای آشکار 
از زمینه های بدبینی برشمردند و گفتند: اکنون موضوع اختلال در 
معاملات بانکی را مسئولان نیز می گویند اما چرا بانکهای بزرگ دنیا 

حاضر به همکاری با ایران نیستند؟
رهبر انقلاب اسلامی گفتند: علت آنکه بانک های بزرگ دنیا حاضر 

به همکاری با ایران نیستند، »ایران هراسی« است که امریکایی ها 
ایجاد کرده و ادامه می دهند.

ایشان تأکید کردند: بارها گفته ام که نمی توان به امریکایی ها 
اعتماد کرد و اکنون علت این مسئله در حال روشن شدن است.

حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به اینکه بر روی کاغذ می 
نویسند و می گویند "بانکها با ایران معامله کنند" اما در عمل، به 
گونه دیگری اقدام می شود تا »ایران هراسی« به وجود آید، افزودند: 
امریکایی ها می گویند ایران یک کشور حامی تروریسم است و ممکن 

است به علت حمایت از تروریسم، مورد تحریم قرار گیرد.
ایشان تأکید کردند: این مطالب چه پیامی را به بانکها و طرف های 
خارجی منتقل می کند؟ پیام این مطالب این است که برای معامله با 
ایران اقدام نکنید و در نتیجه، عملًا بانک ها و سرمایه داران خارجی از 

تعامل با ایران به هراس می افتند.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: البته درخصوص موضوع تروریسم، 
امریکایی ها از همه تروریست ها بدتر هستند و بر اساس اطلاعات 

موجود، همچنان به ترویست های نام و نشان دار کمک می کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای به یکی دیگر از شیوه های »ایران 
هراسی« دولت امریکا برای ممانعت عملی از همکاری بانک ها و 
سرمایه داران خارجی اشاره کردند و گفتند: آنها ادعا می کنند که 
دلیل همکاری نکردن کشورهای خارجی، اوضاع داخلی ایران است در 
حالیکه اکنون امن تر از ایران در منطقه وجود ندارد و شرایط داخلی 
ایران، از خود امریکا که روزانه چندین نفر کشته می شوند و حتی از 
کشورهای اروپایی امن تر است و اوضاع داخلی ایران به کوری چشم 

دشمنان، بسیار خوب است.
رهبر انقلاب اسلامی تأکید مکرر مقامات امریکایی بر حفظ شاکله 
و نظام تحریم های ایران را یکی دیگر از روشهای صریح »ایران 
هراسی برای ممانعت از حضور سرمایه گذاران خارجی« برشمردند 
و خاطرنشان کردند: ما با چنین دشمنی طرف هستیم، و برای هر 
فعالیتی که می خواهیم انجام دهیم، باید وجود این دشمن را مفروض 

بگیریم.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به پیشرفت جمهوری اسلامی 
ایران در 37 سال گذشته، به رغم دشمنی امریکا، تأکید کردند: اگر 
این دشمنی تا صد سال دیگر هم ادامه داشته باشد، به کوری چشم 

آنها تا صد سال دیگر نیز پیشرفت خواهیم کرد.
ایشان افزودند: امریکا دشمن است؛ چه به روی او بیاوریم، چه 
به روی او نیاوریم؛ و چه بر زبان بیاوریم و چه بر زبان نیاوریم، این 

دشمنی ها تمام نخواهد شد.
حضرت آیت الله خامنه ای، همه مسئولان سه قوه، دستگاهها و 
نهادهای انقلاب و همچنین آحاد مردم را به شناخت قدر و قدرت 
کشور و تواناییهای آن، توصیه کردند و افزودند: ما همانند امیرالمومنین 
علی)ع( مظلوم اما قوی هستیم و اگر از تواناییها و ظرفیت های خود 
به بهترین، انسانی ترین و اسلامی ترین شکل استفاده کنیم، قطعاً بر 

همه موانع فائق خواهیم آمد.
ایشان تأکید کردند: راه ما هموار نیست اما سنگلاخ هم نیست و 
اگر به قدرت خود تکیه کنیم، حتماً به موفقیت و پیشرفتهای بیشتر 

خواهیم رسید.
رهبر انقلاب در بخش پایانی سخنان خود به برگزاری مرحله دوم 
انتخابات مجلس شورای اسلامی در روز جمعه دهم اردیبهشت در 
برخی شهرها اشاره کردند و گفتند: اهمیت مرحله دوم انتخابات کمتر 
از مرحله اول نیست و همه واجدان شرایط رأی دادن، در انتخابات 

شرکت کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: شرکت در انتخابات تعیین 
کننده است زیرا اگر در پای صندوقهای رأی حاضر نشویم، این میل 

و کشش و هویت به صندوق منتقل نمی شود.
و  کار  تعاون،  وزیر  اسلامی،  انقلاب  رهبر  سخنان  از  پیش 
رفاه اجتماعی با گرامی داشت روز کارگر، به مشکلات کارگران و 
بازنشستگان اشاره کرد و گفت: در دو سال گذشته بر اساس همدلی و 
همزبانی شکل گرفته میان کارگران و کارفرمایان، شکاف موجود میان 

تورم و مزد کاهش یافته است.
آقای ربیعی با تاکید بر ضرورت توسعه بنگاه های کوچک و متوسط 
افزود:  برای نهادینه شدن گفتمان رشد فقرزداییِ اشتغال محور، 
»تقویت بیمه ها و بیمه کردن 10 میلیون شهروند فاقد بیمه درمان«، 
»مبارزه با فقر و فساد«، »بهبود وضعیت کودکان کار«، »گسترش 
تعاونی ها«، »توسعه درمان به مناطق محروم«، »توانمندسازی با تاکید 
بر توسعه فنی و حرفه ای«، »تدوین لایحه حمایت از معلولان و ایجاد 
شغل و تهیه مسکن برای آنها«، »اجرایی شدن بیمه زنان سرپرست 
خانوار«، »رسیدگی به آسیب های اجتماعی« و »اصرار بر صیانت از 
شخصیت کارگران« از مهمترین برنامه ها و فعالیت های وزارت تعاون، 

کار و رفاه اجتماعی بوده است.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار كارگران:

آمریکا اخلال و خدعه می کند

 به مناسبت روز شوراها؛

 همدلی و خردورزی رهاورد نظام شورایی

آگهی فقدان سند مالكیت
نظر به اینکه اصغر آراسته طی درخواست شماره 1/2575 مورخه 95/1/26 با ارائه 1 
برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک 11۴28/1  
اصلی واقع در بخش یک قم به شماره مسلسل 0833553 ج 93 ذیل صفحه 189 دفتر 
666 بنام نامبرده )اصغر آراسته( ثبت و سند صادر شده است که اسناد اولیه در اثر سهل 
انگاری مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده است. لذا مراتب 
باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل 
آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند 
مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره 
اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای 

مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.
جعفر كاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای محسن سورانی فرزند محمد دارای شناسنامه شماره 336۴ به شرح دادخواست 
به کلاسه 950301 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین 
توضیح داده است که شادروان محمد سورانی بزچلوئی به شناسنامه شماره 2 در تاریخ 
139۴/5/13 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم 
منحصر است به 1 - محسن سورانی فرزند محمد ش.ش 336۴ نسبت متوفقی فرزند. 2 
- فاطمه رمضانی کلکوئی فرزند پرویز ش.ش 70875 نسبت به متوفی زوجه. اینک با انجام 
تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر کسی اعتراضی 
دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به 

دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی
خواهان: رقیه موسوی فرزند: محمد باقر آدرس: قم، زنبیل آباد، ک ش شهبازی، پ ۴۴. 

خوانده: یوسف اکبری
مبلغ  به  مقوم  پژو 206  خودرو  دستگاه  یک  پلاک   استرداد  تقاضای  خواسته: 

3/100/000 ریال.
در تاریخ 1395/2/6 خواهان دادخواستی به طرفیت خوانده یوسف اکبری به شرح 
خواسته تقاضا یا استرداد پلاک یک دستگاه خودرو پژو 206 مقوم به مبلغ 3/100/000 ریال 
به شعبه 31 تقدیم که به شماره 950998252310016۴ ثبت و برای روز 1395/4/8 
ساعت 9 وقت رسیدگی تعیین گردیده است. و با توجه به مجهول المکان بودن خوانده حسب 
درخواست خواهان و موافقت دادگاه مستندا به ماده 73 قانون آئین دادرسی مدنی مراتب یک 
نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می گردد خوانده مذکور می تواند از تاریخ نشر آگهی 
جهت اعلام آدرس و دریافت نسخه ثانی دادخواست و ضمائم به دفتر دادگاه مراجعه و یا در 
وقت مقرر فوق جهت رسیدگی در این شعبه حضور بهم رساند بدیهی است در صورت عدم 

حضور دادگاه غیابا رسیدگی و اتخاذ تصمیم خواهد نمود. 
دفتر شعبه 31 شورای حل اختلاف شهرستان قم
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كسى كه عیب خود را ببیند17

از پرداختن به عیب دیگران باز ایستد

پنجشنبه - نهم اردیبهشت ماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  3988

رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه اعضای 
شورا باید نمایندگان واقعی مردم باشند، گفت: در قم فضای 
شورا و مدیریت شهری با مسائل سیاسی و گروهی آغشته 
نشده بلکه تمام تلاش ها برای سرعت بخشیدن به تکمیل 

پروژه های عمرانی درجریان است.
مناسبت 9  به  خبری  درکنفرانس  بیاتی  الله  ولی 
اردیبهشت ماه روز ملی شوراها خاطرنشان کرد: اعضای 
شورا درانتخابات مورد اعتماد مردم قرار گرفتند و باید به 
این اعتماد پاسخ مثبت داده و تنها به وظایف قانونی خود 
عمل کنند. وی پیگیری کارهای مردم، جدیت و تلاش 
برای سرعت بخشی به افتتاح طرح های عمرانی و پرهیز 
از دامن زدن به مسائل سیاسی را از رویکردهای اصلی 
شورای اسلامی شهر قم ذکر کرد و گفت: همه تلاش ما 
باید پیگیری کار مردم و خدمت به شهروندان با گشاده 

رویی و تلاش شبانه روزی باشد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم از برگزاری 57 جلسه 
رسمی و علنی در سال گذشته خبر داد و گفت: در این 
جلسات اعضای شورای اسلامی شهر 700 مصوبه داشتند 
و کمیسیون های تخصصی نیز جلسات متعددی را برگزار 
کردند. وی یادآورشد: شهردار نیز در همه جلسات علنی 
شورای اسلامی شهر حضور دارد و لوایحی که صحن 
بررسی شده بیش از 95 درصد تصویب شدند و این نشانه 

کار کاشناسی در کمیسیون های تخصصی است.
بیاتی گفت: بودجه شهرداری در سال 139۴ مبلغ 11 
هزار میلیارد ریال )1100 میلیارد تومان( و در سال جاری 
نیز یك هزار و 338 میلیارد تومان است و سه هزار و ۴00 

میلیارد ریال اوراق نیز از دولت برای مترو، جذب کردیم.
وی ادامه داد: امید است با مدیریت بودجه سال 1395 
بتوانیم بخش زیادی از طرح های نیمه تمام را افتتاح و در 

تکمیل آنها را سرعت ببخشیم.
وی همچنین اظهار داشت: تیمی که در شهر قم مستقر 

شده، کارآمد، با تجربه و مدیر هستند و ما شاهد بسیاری 
از اقدامات خوب آنها در مدیریت شهری هستیم و اعضای 
شورای اسلامی شهر نیز از انتخاب شهردار راضی می 
باشند. بیاتی یادآورشد: از اختلافات جزیی و حاشیه سازی 
پرهیز می کنیم، ممکن است برخی افراد دنبال شیطنت 
باشند ولی سعی کردیم با دولت و دستگاه های اجرایی 

تعامل سازنده ای داشته باشیم.
100 هزار میلیارد ریال بودجه عمرانی شهرداری است

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اینکه 
100 هزار میلیارد ریال بودجه امسال، عمرانی است، گفت: 
هفت هزار متر از حفاری مترو انجام شده و از ایستگاه 
مطهری نیز خارج خواهد شد و دنبال این هستیم که فاز 
یك را میدان مطهری تا قلعه کامکار را در اولویت قرار دهیم.

رئیس شورای اسلامی شهر قم درادامه گفت: سال 
گذشته با وجود مشکلات مالی، قرار شد برای منوریل 500 
میلیارد ریال دولت و 500 میلیارد نیز شهرداری هزینه 

کنند تا فاز یك آن راه اندازی شود. 
بیاتی اظهار داشت: هزینه احداث منوریل سنگین است 
از سویی نقشی که باید در حمل ونقل و مسافر داشته باشد 
نیز دارای ابهام است، بر همین اساس قرار شد در مرحله 
اول تا میدان مطهری به صورت آزمایشی راه اندازی شود.

سالجاری،  اول  نیمه  تا  که  کرد  امیدواری  ابراز  وی 
منوریل به حرکت در آید.

وی همچنین وضعیت عبور منوریل از مقابل حرم 
مطهر را نیز نامشخص ذکر کرد.

بیاتی دربخش دیگری از سخنان خود گفت: ایستگاه 
مرکزی مترو از میدان مطهری به راه آهن منتقل خواهد 
شد تا مسافرانی که وارد قم می شوند، از آن استفاده کنند 
و با راه اندازی قطار سریع السیر نیز مترو می تواند خدمات 
مناسبی را ارائه نماید. وی در بخش دیگری از این مصاحبه 
گفت: بلوار مرجعیت ادامه بلوار جمهوری تا شهرك پردیسان 

در سه فاز تا پایان سال جاری به بهره برداری می رسد، 
مشکلات ابتدایی پروژه سه سطحه عمار یاسر نیز برطرف 

شده و کار به خوبی پیش می رود.
بیاتی بیان داشت: پروژه پل میثم نیز در تعهد راه آهن 
بود ولی به شهرداری واگذار شد، از سوی دیگر راه آهن 
باید ۴0 میلیارد ریال به شهرداری پرداخت می کرد که 

چنین اتفاقی نیفتاد.
وی همچنین از پروژه تقاطع امام علی )ع( تا عمار 
یاسر را از طرح های جدیدی دانست که به صورت یك 
سه سطحه و زیر گذر تا شش ماه آینده عملیات آن انجام 
خواهد شد. بیاتی با بیان اینکه تمام بدهی های شهرداری 
یك هزار و 500 میلیارد تومان می باشد، گفت: دراین راستا 
دارایی ها و املاك شهرداری چهار الی پنج برابر این بدهی 

ها می باشد.
وی تصریح کرد: بخش عمده بدهی ها اوراق مشارکت 
بلوار پیامبر اعظم )ص( است که ۴00 چهار هزار میلیارد 
تومان بوده و با سود بانکی به هشت هزار و پانصد میلیارد 
ریال رسیده است. وی ادامه داد: با توجه به رایزنی های 
انجام شده دنبال تهاتر برخی املاك شهرداری با بدهی های 
بانك ملی، بانك تجارت و بانك شهر هستیم. بیاتی خاطرنشان 
کرد: شهرداری هم اکنون چهار هزار و 500 میلیارد ریال از 

دولت بدهکار است وهنوز پرداخت نشده است.
بیاتی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
اینکه در بلوار پیامبر اعظم نیازمند سرمایه گذاری هستیم، 
گفت: در این بلوار چندین گروه برای سرمایه گذاری اعلام 
آمادگی کردند و کسانی که هتل های چند ستاره بسازند 

شهرداری از آنها عوارض دریافت نمی کند.
وی با اشاره به اینکه مدینه الزائر با مشارکت حرم 
حضرت امام حسین )ع( و آستان مقدس حضرت فاطمه 
معصومه )س( در قم ساخته می شود، گفت: قرار شد هر 
کدام از حرمین 15 هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری کنند. 

رئیس شورای اسلامی شهر قم تاكید كرد:

تلاش برای سرعت بخشیدن به تكمیل پروژه های عمرانی

یادداشت روز
شورای چهارم قم
موفق یا ناموفق؟!

پیام  صدور  مناسبت  به  اردیبهشت  نهم 
تاریخی امام راحل در سال 1358 روز شوراها 
نام گذاری شده است. تشکیل شوراهای شهر را 
می توان گامی مهم در مسیر تحقق حق تعیین 

سرنوشت شهر ونیز نظارت بر عملکرد مدیریت شهری توسط شهروندان 
دانست. هرچند بنا بر دلایلی دستیابی به اهداف مدنظر در تشکیل شوراها 
به طور کامل تاکنون محقق نگردیده است اما دستیابی به اهداف درگذر زمان 
و با اصلاح مسائل و مشکلات پیش رو دور از ذهن نبوده و می توان به آن 

امیدوار بود.
شورای اسلامی شهر قم در دور چهارم نیز در سال های پایانی خود 
به سر می برد، لذا ارزیابی عملکرد شورای چهارم شهر قم از زمان تشکیل 
تاکنون با توجه به مناسبت امروز، خالی از لطف نیست. بر همین اساس در 
این نوشتار سعی شده یک نگاه اجمالی و ارزیابی کلی از عملکرد شورای 

شهر قم صورت پذیرد.
بی شک یکی از مهم ترین وظایف شوراهای اسلامی شهرها، انتخاب شهردار 
است. شورای اسلامی شهر قم در دوره چهارم از مهم ترین وظیفه خود که 
همانا انتخاب شهردار می باشد، نتوانسته سربلند بیرون بیاید. ابقاء مجدد محمد 
دلبری و سپس استعفای پرحاشیه او، انتخاب ناکام و پرحرف و حدیث باقری 
و سپس به کارگیری سقائیان نژاد بلافاصله بعد از استیضاح وی در شورای 
شهر اصفهان، نمی تواند عملکرد قابل دفاعی در انتخاب شهردار برای اعضای 

شورای شهر قم باشد.
اما دلیل ناکامی اعضای شورای چهارم در انتخاب شهردار قم چیست؟ 
معتقدم که 21 عضو شورای چهارم دو گزینه بسیار مهم در انتخاب شهردار را 
به کلی فراموش کرده اند. تخصص و تعلق خاطر به شهر، دو معیار فراموش شده 
توسط اعضای شورای شهر قم در انتخاب شهرداران گذشته بوده است. البته 
عدم رعایت این دو معیار در انتخاب »سقائیان نژاد« هم کاملًا به چشم 
می خورد، اما تخصص و تجربه او می تواند تا حدودی کفه ترازو را به نفع شهردار 

فعلی سنگین کند.
برای ارزیابی عملکرد »سقائیان نژاد« هنوز اندکی زود است، چراکه او زمانی 
به ساختمان خیابان خاکفرج آمد که شهرداری قم با انبوهی از مشکلات و 
بدهی های مالی روبرو بود. او همین که در این مدت کوتاه توانسته حاشیه های 

شهرداری را جمع وجور کند، به نظر عملکرد قابل قبولی داشته است.
یکی دیگر از معیارهای بسیار مهم در ارزیابی عملکرد شورای چهارم، 
اقدامات سلیقه ای و بدون پشتوانه کارشناسی است که متأسفانه در مدیریت 
شهری در دوره های گذشته شورا به خصوص در شورای چهارم به چشم 
می خورد. انجام برخی اقدامات ناصحیح توسط مدیریت شهری می تواند بر 
سرنوشت شهر اثرگذار باشد که در این زمینه متأسفانه شورای شهر قم تاکنون 

عملکرد قابل قبولی را نداشته است.
احداث مونوریل بدون پشتوانه کارشناسی، تغییر کاربری رودخانه قمرود به 
یک خیابان شهری، تغییر کاربری اراضی زراعی و باغات سطح شهر به تعدادی 
بلوک ساختمانی، بی توجهی به بافت تاریخی و هویتمند شهر و به تبع آن از 
بین رفتن این قبیل بافت های ارزشمند، نگاه اتومبیل محور در توسعه شهری و 
... نمونه هایی از اقدامات سلیقه ای و بدون پشتوانه کارشناسی مدیریت شهری 
در سالیان اخیر بوده است که انتظار می رفت توسط منتخبین شهروندان در 
شورای شهر و با بهره گیری از نظرات کارشناسان مسائل شهری مورد پیگیری 

و اصلاح قرار گیرد که متأسفانه این گونه نشد.
موضوع دیگری که در عملکرد شورای شهر در این دوره قابل بررسی است، 
احساس تعلق پذیری برخی منتخبین شورای شهر به شهر قم است. حضور 
برخی از اعضای شورای شهر در انتخابات مجلس شورای اسلامی به رغم تعهد 
اخلاقی که می بایستی به اعتماد شهروندان تا پایان دوره قانونی شورا داشته 
باشند، نشانگر میزان تعلق پذیری اعضای شورای چهارم به شهر قم است که 
این میزان احساس تعلق به شهر قابل تأمل می باشد. البته در دوره های گذشته 
هم چنین اتفاقی در شورای شهر قم رخ داده و »احمد امیرآبادی فراهانی« 
نماینده فعلی مردم قم در مجلس شورای اسلامی از همین شورا پله ترقی برای 
خود ساخت و بر روی یکی از صندلی های سبز بهارستان تکیه زد؛ اما اعضای 
شورای چهارم شهر قم که اسب خود را برای کرسی مجلس زین کرده بودند، 
این بار نتوانستند از ساختمان شهید باکری پلی به بهارستان بزنند و دوباره به 
صندلی خود در این ساختمان بسنده کردند. البته این رفت وآمدها و عدم رأی 
آوری اعضای فعلی شورا در انتخابات مجلس چنان بی سروصدا بود که گویی 
خود آن ها نیز باور کرده اند که این رفت و آمد هیچ خدشه ای بر اعتماد مردم 

قم به آن ها وارد نکرده است. 
اما در پایان باید به این نکته اذعان داشته باشم که نگارنده به هیچ عنوان نافی 
عملکرد مثبتی که شورای شهر از آغاز تاکنون در برخی موارد داشته، نیست و 
امیدوارم در آینده نزدیک با رفع موانعی که در کارآمدی شوراهای شهر وجود 
دارد، تحقق اهداف مدنظر در تشکیل شوراها که همانا اداره شهر بر اساس 
خواست و نیاز عموم شهروندان ونیز نگاه کارشناسی در اداره شهر می باشد، 
توسط منتخبین شهروندان در شورای شهر را بیش از گذشته نظاره گر باشیم.

رئیس شورای اسلامی استان قم خبر داد:

 تشكیل اتاق فكر 
در شورای اسلامی استان قم

 رئیس شورای اسلامی استان قم از ایجاد اتاق فکر در قالب کارگروه های 
گوناگون برای بررسی مشکلات استان در آینده نزدیک خبر داد.

حسن بختیاری ظهردیروز در نشست خبری که در دفتر شورای اسلامی 
استان در فرمانداری قم برگزار شد گفت: آموزش جزو نیازهای اساسی شورای 
استان است چون اعضای شورا از سطوح گوناگون جامعه هستند و شاید در 
برخی از موارد آموزش های لازم را ندیده باشند. وی افزود: مسئولیت آموزش 
اعضای شورای استان با وزارت کشور و استانداری است اما ما به دلیل احساس 
مسئولیت، خودمان نسبت به برگزاری دوره های لازم اقدام کرده ایم. رئیس 
شورای اسلامی استان قم ادامه داد: در پی برگزاری دوره های آموزشی لازم به 
شکل ماهانه هستیم. بختیاری با اشاره به فعالیت های شورای استان ابراز کرد: 
شورای آموزش و پرورش استان، شورای ترافیک، شورای فرهنگ عمومی، 
شورای مدیریت بحران، شورای برنامه ریزی استان و کمیسیون نظارت جزو 
مواردی هستند که ما در آنها حضور فعال داریم و همچنین مسائل مربوط 
به برخی از شوراها همچون شورای حل اختلاف و کارگروه توسعه اشتغال 

روستایی و عشایری را از راه نمایندگان خود پیگیری می کنیم.
وی اضافه کرد: تلاش ما این است که در کمیسیون ها با رویکردی تخصصی 

وارد شویم تا بتوانیم به خوبی از عهده بررسی مسائل برآییم.
رئیس شورای اسلامی استان قم با اشاره به بحران آب در استان اظهار کرد: 
روستاهای ما در زمینه آب کشاورزی و آب آشامیدنی با بحران مواجه هستند و 

ما باید به سمت اموری همچون تغییر الگوی کشت حرکت کنیم.
بختیاری افزود: تغییر الگوی کشت جزو اموری است که نیاز اساسی 
استان به شمار می رود و همواره در جلسات مورد پیگیری قرار گرفته است که 

امیدواریم با همکاری مدیران و کشاورزان انجام شود.
وی از وجود چاه های غیر مجاز خبر داد و گفت: وجود چاه های غیر مجاز 

جزو مشکلات استان است و از عوامل بحران آب به شمار می رود.
رئیس شورای اسلامی استان قم با اشاره به مشکلات شهرهای تابعه تصریح 
کرد: این شهرها با مشکلات گوناگونی رو به رو هستند که یکی از آنها درآمد 
است به گونه ای که در برخی از موارد حتی برای پرداخت حقوق کارکنانشان به 

مشکل می خورند بنا بر این باید اعتبارات لازم به آنها تعلق گیرد.
بختیاری ادامه داد: درآمد استان قم در حد قابل قبولی است و می توان 
با مدیریت درست، مشکلات را برطرف کرد. وی سفرهای اعضای شورا به 
شهرهای تابعه را مورد توجه قرار داد و گفت: اعضای شورای اسلامی استان 
به شهرهای تابعه سفر می کنند تا از نزدیک با مشکلات آشنا شوند و در 
پی همین تلاش ها توانستیم مشکل اسناد خانه های محله زینبیه کهک را 
تا اندازه زیادی حل کنیم. رئیس شورای اسلامی استان قم افزود: مسئله آب 
کهک جزو موضوعاتی بود که توسط شورای اسلامی استان پیگیری شد و 
با کمک دستگاه های دولتی بهبود یافت. وی بیان کرد: بالا بودن تعرفه های 
نظام مهندسی در شهرهای تابعه از موانع ساخت و ساز استاندارد بود که 
در جلسات سال گذشته ما با مسئولان نظام مهندسی توانستیم تخفیف 50 
درصدی تعرفه ها را در آن سال رقم بزنیم و امیدواریم این امر در سال جاری 
نیز تکرار شود. بختیاری بودجه شورای اسلامی استان را سالانه 70 میلیون 
تومان عنوان کرد و گفت: این بودجه اندک، پاسخگوی فعالیت های ما نیست و 
عملا امکان بسیاری از برنامه ها را از ما می گیرد. رئیس شورای اسلامی استان 
قم از برنامه ریزی این شورا برای تشکیل اتاق فکر خبر داد و گفت: در پی ایجاد 
اتاق فکری در قالب کارگروه های گوناگون از افراد متخصص در مسائل شهری 

و روستایی هستیم.

یکی از مراجع تقلید با تأکید بر اینکه روحانیون و علما باید 
مراقب بدعت ها باشند، گفت: اگر بدعت در دین رایج شود 

دیگری دینی باقی نمی ماند.
الله العظمی ناصر مکارم شیرازی پیش از ظهر  آیت 
چهارشنبه در درس خارج خود در مسجد اعظم قم به 
مسئله بدعت در دین اشاره کرد و گفت: یکی از مشکلاتی 
که همیشه در اسلام وجود داشته است افراط و تفریط در 
دین و مسئله بدعت است. وی با بیان اینکه که اگر بدعت در 
مسائل عرفی وجود داشته باشد اشکالی ندارد، گفت: ساختن 
مساجد به سبک جدید و مدرن و گرفتن مجالس هفتم و 
چهلم و سال برای اموات و یا برپایی مجالش جشن برای 
میلاد ائمه )ع( که جزو مسائل عرفی است و کسی آن را به 
پیامبر و ائمه )ع( نسبت نمی دهد اشکالی ندارد اما وهابیون 
چون فرق بین بدعت شرعی و عرفی را نمی فهمند بر این 
مسائل هم اشکال وارد می کنند. این مفسر قرآن کریم اضافه 
کرد: زمانی که دوچرخه به عربستان وارد شد آن را مرکب 

شیطان می دانستند و به عنوان بدعت با آن مخالفت داشتند.
به  افراد  برخی  البته  افزود:  شیرازی  مکارم  الله  آیت 
خصوص در مجالس زنانه نیز از آن طرف دچار افراط هستند 
و کارهایی را به نام دین می کنند که از طرف دین بیان نشده 
است مثلًا ختم انعام می گیرند و در وسط آن برنامه هایی 

دارند که مستند نیست.
وی در ادامه گفت: روحانیون و علما باید مراقب این 
بدعت ها باشند زیرا اگر بدعت در دین رایج شود دیگری دینی 

باقی نمی ماند و چهره آن تغییر خواهد کرد.
استاد سطوح عالی حوزه تأکید کرد: بدعت در دین حرام 
است و در روایت هم داریم که بدعت گذار مورد بخشش 
خداوند قرار نمی گیرد مگر اینکه دست از بدعت خود بردارد

حج باید توأم با عزت و امنیت باشد
آیت الله مکارم شیرازی در ابتدای درس خارج فقه خود 
به قرائت بیانیه ای با موضوع حج پرداخت که به شرح ذیل 
است: کارشکنی های سعودی ها در امر حج بر هیچ کس 

پنهان نیست، سعی ما بر این است که مانند هر مسلمان آزاده 
دیگری مراسم حج را با امنیت کامل و عزت و احترام شایسته 
انجام دهیم، در حالی که قرائن نشان می دهد سعی عربستان 
سعودی بر این است که به سبب اختلافات سعودی که با ما 
دارند تا می توانند از عزت و احترام حجاج ما بکاهند، در حالی 
که مسائل مربوط به حج را با مسائل سیاسی آمیختن یکی 
از اشتباهات بزرگ آن هاست و بدیهی است که دولتمردان ما 

جز به حج توأم با عزت و امنیت تن نخواهند داد.
مسئله مهم این است که باید مسائل مربوط به حرمین 
شریفین روزی به طور کامل حل شود و آن در صورتی 
خواهد بود که گروهی از زبده ترین آگاهان نسبت به مسائل 
حج از سوی سازمان همکاری اسلامی برای نظارت بر امر 
حرمین شریفین انتخاب شوند که عربستان سعودی نیز 

می تواند عضوی از آن باشد.
این  آنها به تنهایی نمی توانند  زیرا تجربه نشان داده 
فریضه بزرگ را آن گونه که لازم است اداره کنند، حوادث 
بسیار دردناک سال گذشته در مسجدالحرام و سپس در منا 

بهترین گواه آن است.
طرحی برای برگزاری مراسم حج

از  پس  که  دارم  مسئله  این  برای  طرحی  این جانب 
تکمیل برای علمای الازهر مصر و علمای بزرگ جهان اسلام 
می فرستم و سپس از آن ها دعوت می کنیم تا در همایشی 
برای تکمیل و یافتن طرق اجرایی این طرح به مشورت 
بنشینند و عربستان سعودی را برای پذیرش آن تحت فشار 
قرار دهند. به یقین این طرح به نفع آن ها نیز خواهد بود 
و هیچ منافاتی با حاکمیت آن ها بر کشورشان ندارد. قرآن 
با صراحت تمام می گوید: »همه مسلمین اعم از نزدیکان و 

دوران در مسجدالحرام برابرند«؛ )سَوَاءً الْعَاکفُ فِیهِ وَالْبَادِ(.
به یقین روزی این طرح جامه عمل به خود خواهد 
پوشید و امیدواریم آن روز نزدیک باشد، زیرا وضع فعلی که 
سعودی ها نسبت به حرمین شریفین نشان می دهند و خود 
را مالک اصلی آن می دانند برای هیچ کس قابل قبول نیست. 
ما از اندیشمندان جهان اسلام نیز دعوت می کنیم که اگر 

نظراتی برای تکمیل این طرح دارند برای ما ارسال دارند.

عربستان به تنهایی قادر به اداره حرمین شریفین نیست

طرح آیت الله مکارم برای حل مسئله حج

2 میلیارد دلار با مجوز چه کسی به باد رفت؟
گفته می شود: بررسی ها نشان می دهد سعید جلیلی از حامیان اصلی طرح خرید اوراق قرضه در 
دولت گذشه بوده است. بررسی ها نشان می دهد سیاست نظام همواره این بوده است که در جریان ادعاهای 
قضایی و دعاوی دادگاهی علیه ایران، به هیچ وجه در دعاوی تروریستی مشارکتی نداشته باشیم و در 
دادگاه های مربوطه حضور نداشته باشیم با این حال در جریان دعاوی مدنی که منجر به ایراد خسارت علیه 
نظام خواهد شد، مشارکت برای دفاع یا درخواست تجدیدنظر مشکلی ندارد. اشتباهی که د ر گذشته انجام 
شده این است که ما وکیل گرفتیم و وارد  د اد گاه امریکایی شد یم و صلاحیت این د اد گاه را تأیید  کرد یم و 
د اد گاه علیه ما رأی د اد ه و د رخواست تجد ید نظر کرد یم و د ر د اد گاه عالی نیز علیه ما رأی صاد ر شد ه است. 
حال این سؤال پیش می آید که چرا چنین پیگیری قضایی در دولت قبل انجام شده است؟ چرا ما در روند 
بررسی قضایی دادگاه امریکایی وارد شدیم و عملًا صلاحیت بررسی آنها را تأیید کردیم؟ طبق چه منطقی 
شورای عالی امنیت ملی در دولت گذشته مجوز پیگیری قضایی چنین موضوعی را صادر کرد؟پیگیری 
قضایی این مسأله در دولت قبل و با مجوز شورای عالی امنیت ملی وقت )با ریاست احمدی نژاد و دبیری 
سعید جلیلی( انجام شده است. بدین نحو که با مجوز دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی تحت مدیریت 
سعید جلیلی دبیر سابق این شورا به مرکز امور حقوقی ریاست جمهوری، دستور پیگیری قضایی این 
موضوع به بانک مرکزی داده می شود و بر اساس این مجوز هم زمینه پیگیری قضایی آن فراهم می شود.

صداوسیما عین خیالش نیست!
گفته می شود: جناح منتقد ائتلاف اصلاح طلبان وحامیان دولت، تغییر تاکتیک داده اند؛ نه صدا 
وسیما، میلی برای دعوت از مردم برای حضور در انتخابات فردا دارد و نه اصولگرایان تمایلی برای تبلیغات 
به نفع نامزدهایشان. در حالی که تنها یک روز به برگزاری دور دوم انتخابات مجلس دهم باقی مانده است اما 
لیست برنامه های صداوسیما حال و هوای انتخاباتی ندارد و نشانی از دعوت از مردم برای حضور در دور دوم 
انتخابات، نیست. کم رونق شدن تبلیغات انتخابات دور دوم مجلس شورای اسلامی نسبت به دور اول گرچه 
به دلیل گستره محدود آن و کاهش تعداد نامزدها تا حدی طبیعی به نظر می رسد اما این بار )انتخابات 
دور دوم مجلس دهم( با چند دوره  گذشته تفاوت دارد. تعیین تکلیف 69 کرسی باقی مانده از بهارستان، 
یعنی تعیین تکلیف وزن اصلاح طلبان و اصولگرایان در مجلس دهم. از این رو هر دو جناح سیاسی کشور 
چشم انتظار رای مردم در دور دوم انتخابات مجلس دهم هستند تا براساس آن معادلات آینده را، که 
تعیین ترکیب هیات رئیسه مجلس از آن جمله است، بچینند. با همه اینها صداوسیما و اصولگرایان ترجیح 
داده اند برای دور دوم انتخابات مجلس دهم سیاست سکوت را در پیش بگیرند. برخلاف کاری که در دور 

اول کردند و هر آنچه در توان داشتند، انجام دادند تا مردم را مجاب کنند به نامزدهای آنان رای دهند.

احمدی نژاد: ما مردمی ترین دولت را داشتیم!
گفته می شود: دفتر رئیس دولت های نهم و دهم با صدور اطلاعیه ای به ماجرای برداشت 2 میلیارد 
دلاری واکنش نشان داد. در این اطلاعیه آمده است: قریب سه سال است که مشی دولتمردان فعلی، بر 
نفی کامل دولت گذشته و حمله مستمر از رهگذر ایراد صدها تهمت و افترا به مردمی ترین دولت ایران 
استوار بوده و هر بار به بهانه ای، مسئولیت تمامی ضعف ها، ناتوانی ها و شکست ها در امور جاری کشور را 
به دولت قبل منتسب می سازند که این امر به روال عادی و روزمره تبدیل شده است. این بار نیز اقدام دولت 
مستبد آمریکا در تصرف ظالمانه حدود دو میلیارد دلار از منابع و ثروت ملت مظلوم ایران، بهانه جدیدی 

برای تهاجم دولتی ها و عناصر سیاسی و رسانه ای وابسته به آنها علیه دولت قبل شده است.

 رضا ضراب در نیویورک محاکمه شد
گفته می شود: رضا ضراب، تاجر ترک-ایرانی، که یک ماه پیش در میامی به اتهام دور زدن تحریم های 
ایران دستگیر شده بود، دیروز )چهارشنبه( در دادگاهی در نیویورک محاکمه شد. ضراب در دادگاه فدرال 
منهتن به ریاست قاضی جی. ریچارد برمان حاضر شد. وی یک هفته پس از بازداشت با هواپیما از زندان 
فدرال اوکلاهاما سیتی به نیویورک منتقل گشت. مقامات آمریکایی اعلام کرده اند ضراب در سلولی در 
منهتن نگهداری می شود. مقامات آمریکایی ضراب را متهم کرده اند که در انتقال صدها میلیون دلار برای 

دولت ایران و یا سایر نهادهای ایرانی دست داشته است.

ورود 8هزارتن شیرخشک به کشور
گفته می شود: هفته گذشته علیرضا عزیزاللهی رئیس اتحادیه دامداران، با انتقاد از واردات هشت هزار 
تنی شیرخشک به کشور در سال گذشته گفت:  باوجود ممنوعیت واردات شیرخشک شاهد ورود این 
محصول به کشور هستیم، واردات شیرخشک از پارسال به کشور ممنوع شد، اما 8 هزار تن شیرخشک 
در این مدت وارد کشور شده است. مسئولان وزارت جهاد کشاورزی در پاسخ به این مسئله اعلام کردند، 
چون مجوزهای واردات محصولات و کالا مهلت 2 ساله دارد، واردکنندگانی که پیش از سال 9۴ برای 
ثبت سفارش واردات این محصول اقدام کرده اند، توانسته اند با وجود ممنوعیت، در این سال شیرخشک 

وارد کنند.

وضعیت آثار ایران در آتش سوزی موزه هند
گفته می شود: مدیر کل موزه ملی ایران اعلام کرد: آثار ایرانی در موزه ملی هند در امان هستند و 
از آتش سوزی هیچ آسیبی ندیده اند. صبح روز سه شنبه هفتم اردیبهشت، »موزه تاریخ طبیعی هند« که 
دارای فسیل های 160 میلیون ساله و حیوانات تاکسیدرمی بود، در آتش سوخت. این در حالی است که 
ایران از اول فروردین تا 9 خرداد امسال نخستین نمایشگاه موزه ملی ایران در خارج از مرزهای کشور زا در 

موزه ملی هند و مرکز هنرهای »ایندیرا گاندی« به نمایش گذاشته است.

جلیلی: بزودی اسناد و مدارک طرح خواهم کرد
گفته می شود: سعیدی جلیلی بیان کرد: در دفاع از حق یك ملت برد - برد معنا ندارد عملا تجربه این 
سه سال را ببینید می گویند ایران تعهدات خود را بعد از توافق انجام داد و چرا در موضوع های دیگری 
پافشاری می کنند. امروز دشمن اهرم تحریم را در دست گرفته و دائم بهانه تراشی می کند و سال 92 
وقتی تحویل شد، روزانه 1.۴میلیون بشکه نفت استخراج می شد و در آینده نزدیك این مساله را همراه با 

اسناد و مدارك طرح خواهم کرد.

مدیركل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم خبرداد:

احداث 18 پارك شهری 
از محل اعتبارات سفر رهبری به قم

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم از احداث 18 پارك شهری تا پایان سال از 
محل اعتبارات سفر مقام معظم رهبری به قم خبر داد.

عباس حلوائی زاده با اشاره به نیاز قم برای افزایش زیرساخت های فضای سبز و برنامه های درختکاری 
اظهار کرد: در این راستا برنامه های متنوع و گسترده ای از سال گذشته در شهر آغاز شده و کاشت حجم 
بالای درختان در شهر را شاهد بوده ایم. وی به برنامه های عمرانی شهرداری  قم در بخش ایجاد پارك ها 
و بوستان های شهری اشاره کرد و افزود: در این راستا شهرداری با اولویت بندی و تعیین مناطق هدف 
احداث پارك های محلات را در دستور کار قرار داده است. مدیرکل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی 
شهرداری قم با اشاره به سرانه فضای سبز شهری در قم، گفت: متاسفانه سرانه فضای سبز در شهر قم 
بسیار پایین تر از استاندارد است که در صدد افزایش سرانه فضای سبز در شهر هستیم. وی با بیان اینکه 
بخشی از اعتبارات سفر مقام معظم رهبری به استان قم به احداث فضای سبز و توسعه زیرساخت ها در این 
بخش اختصاص یافته است، افزود: در این راستا امسال 18 پارك شهری در محلات شهر احداث خواهد شد. 
حلوائی زاده با بیان اینکه برای احداث 18 پارك شهری از محل اعتبارات سفر مقام معظم رهبری به استان 
قم 7 میلیارد تومان اختصاص یافته است، اظهار کرد: احداث این مجموعه پارك ها در کنار دیگر برنامه های 

شهری در حوزه فضای سبز و فضاهای تفریحی تاثیر بسزایی در افزایش سرانه سبز شهر خواهد داشت.

شهردار منطقه هفت قم:

فاز دوم طرح ترافیك هسته مركزی قم
 تدوین می شود

شهردار منطقه هفت قم گفت: فاز دوم طرح ترافیك هسته مرکزی شهر قم در حال تدوین است و 
پیاده روسازی این منطقه و استفاده تك محوری از حمل و نقل عمومی در خیابان ارم ترافیك هسته مرکزی 

را کاهش می دهد.
علیرضا اقبالیان، با بیان اینکه رسالت اصلی احیای بافت فرسوده بر عهده سازمان نوسازی، بهسازی و 
زیباسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه )س(  است، اظهار کرد: امسال برای جداره سازی های هسته 
مرکزی شهر اعتبارات مناسبی اختصاص داده شده است. وی با تاکید بر اینکه نزدیك به 80 درصد تملك 
خیابان استاد فقیهی انجام شده است، اضافه کرد:  خیابان استاد فقیهی تاثیرات مثبت بسیاری در منطقه 
هفت شهری خواهد داشت اما تکمیل این پروژه نیازمند مشارکت بیشتر مردم است. شهردار منطقه هفت 
قم با اشاره به اینکه امسال پیاده روسازی هسته مرکزی شهر در دستور کار قرار می گیرد، مطرح کرد: اکنون 
فاز دوم طرح ترافیك هسته مرکزی شهر قم در حال تدوین است و پیاده روسازی این منطقه و استفاده تك 
محوری از حمل و نقل عمومی در خیابان ارم ترافیك هسته مرکزی را کاهش می دهد. وی با بیان اینکه 
رینگ شمال به جنوب و شرق به غرب فعالی در هسته مرکزی شهر وجود دارد، گفت: با تکمیل فاز پنج 
عمار یاسر، رینگ غرب و شرق مناسبی برای تردد وسایل نقلیه ایجاد می شود که در کاهش بار ترافیکی 
تاثیر بسزایی دارد. اقبالیان خاطرنشان کرد: روند پیشرفت برخی از پروژه های عمرانی شهر قم با نگاه به 
وسعت آنها مطلوب است اما برای تکمیل آنها باید بردباری داشته باشیم به عنوان نمونه در مسیر زینبیه تا 

عمار یاسر نزدیك به هزار پلاك برای تملك باقیمانده است.

شهردار منطقه 8 قم خبرداد:

آغاز ساخت كمپینگ بزرگ زائر در بوستان غدیر
شهردار منطقه 8 قم از آغاز ساخت کمپینگ بزرگ زائر در بوستان جنگلي غدیر خبر داد.

عبدالله سلیمانی به تشریح جزئیات این طرح مهم پرداخت و اظهار کرد: اجراي این طرح در زمیني به 
مساحت 160 هزار متر مربع با هزینه ۴0 میلیارد ریالي از اعتبارات سفر مقام معظم رهبري به قم و منابع 

داخلي شهرداري آغاز شد.
به گفته وي، در این کمپینگ امکاناتي چون 600 سکوي نشیمن براي نصب چادر با قابلیت جا به 
جایي سکوها، سرویس بهداشتي و حمام و نمازخانه در ۴ نقطه، 600 واحد پارکینگ اختصاصي، ایجاد 
پد هلي کوپتر در 3 نقطه، جانمایي محل استقرار اورژانس و هلال احمر و نهادهاي خدمات رسان، 2 
ورودي و 2 خروجي اصلي و اضطراري و ست هاي ورزشي و فضاي بازي کودکان پیش بیني شده است. 
احداث مسیر دسترسي پیاده راهي به مساحت 20 هزار متر مربع و مسیر سواره رو آسفالتي در 50 هزار 
متر مربع از دیگر امکاناتي است که در کمپینگ زائر پیش بیني شده است. شهردار منطقه 8 تأکید کرد: 
امکانات این کمپینگ در طول سال براي شهروندان و زائران شهر کریمه اهل بیت )ع( مورد استفاده قرار 
مي گیرد. سلیماني گفت: طبق برنامه زمان بندي شده، بخشي از کمپینگ زائر تا پایان 6 ماه نخست امسال 
به بهره برداري مي رسد و در تلاش هستیم کل این کمپینگ تا پایان امسال تکمیل شود. وي با بیان این که 
این کمپینگ دو منظوره است، اظهار کرد: هدف اصلي ساخت کمپینگ زائر، تامین فضاي مناسب رفاهي 
براي زائران و شهروندان است ولي این کمپینگ به صورت 2 منظوره پیش بیني شده تا در شرایط بحران، 
بتوان بخشي از جمعیت شهر را در آن اسکان داد. سلیماني با بیان اینکه اجراي این طرح باعث افزایش 
امنیت اجتماعي بوستان مي شود، اظهار کرد: این کمپینگ مي تواند نظم و انضباط شهري را ارتقا دهد و 

گام موثري در خدمات رساني به زائران شهر کریمه اهل بیت )س( باشد.

نامحــرمانه

اخبـــار

اسلامی  شوراهای  گفت:  قم  استاندار 
شهر اگر بخواهند نقش خود را درست ایفا 
کنند باید مراقبت کنند تا در راستای منافع 
مردم حرکت کنند و در گروه های سیاسی و 

بازی های آنها ورود نکنند.
ظهر  از  پیش  صادقی  مهدی  سید 
چهارشنبه در همایش روز ملی شوراها که 
در تالار مرکزی شهر قم برگزار شد، اظهار 
داشت: تحقق شعار »اقتصاد مقاومتی؛ اقدام 
و عمل« در سایه همدلی و همزبانی ممکن 
است و از این طریق می توان به هدف رسید.

وی با بیان اینکه اصل شوراها بر اساس 
بنیان اسلامی و مشورت شکل گرفته است، 
واقع  در  شهر  اسلامی  شوراهای  گفت: 
برای  بیشتر  دموکراسی  برای  زیرساختی 
کارهای اجرایی هستند و اگر به درستی 
کار خود را انجام دهند تأثیرشان را خواهند 

گذاشت.
شوراها امانت داران 
حقوق مردم هستند

استاندار قم، شوراها را امانت داران حقوق 
مردم خواند و افزود: کارهای نظارتی مختص 
شوراها است چرا که اگر قرار باشد مسئولیت 
اجرا را تقسیم بندی کنیم خواهیم دید که 
مدیریت بر یک کار در دو جایگاه معقول و 
مقدور نیست. وی ادامه داد: آنچه می تواند 
تأثیر خود را بگذارد همدلی و همزبانی و 
جهت گیری هایی است که منافع مردم 
را به دنبال داشته باشد و شوراها باید به 
همه  از  و  باشند  داشته  توجه  مهم  این 
ظرفیت های قانونی که در اختیار دارند در 
این راستا استفاده کنند. صادقی با اشاره به 
اینکه شهرداری ها باید در تصمیم گیری های 
خود بیشتر از قبل از نظرات شوراها استفاده 
بخواهند  اگر  شوراها  کرد:  تصریح  کنند، 
نقش خود را درست ایفا کنند باید مراقبت 
مردم حرکت  منافع  راستای  در  تا  کنند 
کنند و در گروه های سیاسی و بازی های 
آنها ورود نکنند. وی عنوان کرد: امیدواریم 
ارتقای  در  شوراها  و  اجرایی  دستگاه های 
سطح فرهنگی مردم تلاش کنند و در این 
راستا به رعایت حقوق زنان هم توجه داشته 
باشند. استاندار قم در بخشی از سخنان 
خود یکی از مشکلات و بحران فعلی قم را 
کمبود آب بیان کرد و گفت: شوراها در این 
خصوص می توانند نقش خوبی را در جهت 
آگاهی بخشی و توجیح مردم در مصرف آب 

داشته باشند.

باید دولت را كمک كنیم
 نماینده مردم قم در خانه ملت نیز در 
این مراسم، شوراها را در خط مقدم خدمت 
دانست و گفت: برای آنکه شوراها به عنوان 
نماد دموکراسی مطرح شوند باید دیدگاه 
شورای نگهبان، مجلس و دولت به آن تغییر 
کند. احمد امیرآبادی فراهانی، اظهار داشت: 
نظرات سه نهاد شورای نگهبان، نمایندگان 
مجلس و دولت نسبت به شوراها متفاوت 
نگهبان  محترم  شورای  گفت:  وی  است. 
نگاهش به شوراها یک نگاه نظارتی است 
شوراها  اختیارات  در  را  اجرایی  مسائل  و 
نمی دانند. عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس افزود: در میان برخی نمایندگان 
مجلس تفکری وجود دارد و آن ها شوراها 
را رقیبان خود می دانند و دولت ها نیز در 
ادوار مختلف نمی خواستند که مسئولیت ها 
را به شوراها واگذار کنند. وی با بیان اینکه 
دولت ها دوست ندارند اختیارات بیشتری 
به شوراها داده شود و این در حالی است 
که برخی دولتمردان و مسئولان شوراها را 
حیات خلوت خود می دانند، تصریح کرد: اگر 
می خواهیم شوراها به آن جایگاه خود برسند 
و به عنوان نماد دموکراسی ما مطرح شوند و 
اختیار بگیرند باید این سه نهاد دیدگاه خود 
را تغییر دهند. امیرآبادی فراهانی، شوراها را 
بهترین مدافعان حقوق مردم خواند و گفت: 

اعضای شوراها در خط مقدم خدمت قرار 
دارند و علاوه بر آن در خط مقدم هجمه ها 
نیز هستند. وی در بخش دیگری از سخنان 
خود عنوان کرد: در بودجه سال 95 نگاه 
خوبی به دهیاران شد و 250 میلیارد تومان 
که در سال های قبل در اختیار بنیاد مسکن 
قرار داده می شد مستقیم در اختیار دهیاران 
در  قم  مردم  نماینده  گرفت.  خواهد  قرار 
مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: با وجود 
این همه شهرداری و دهیاری در کشور و 
هزاران بودجه ای که به آن ها تخصیص داده 
می شود اما یک نماینده در دولت ندارند و 
این باید در برنامه ششم مورد توجه قرار 
بگیرد. وی در پایان از همه کسانی که در 
شورای  مجلس  دوره  دهمین  انتخابات 
اسلامی شرکت کردند تشکر کرد و ادامه 
داد: اکنون وظایف ما بسیار سنگین است 
و با توجه به وضع مالی و اقتصادی کشور 
باید دولت را کمک کنیم تا بتواند مشکلات 

اساسی مردم را حل کند.
نباید مشاركت مردم تنها 

به انتخاب اعضای شوراها باشد
معاون امور عمرانی استانداری قم نیز 
در این مراسم گفت: نباید مشارکت مردم 
تنها به انتخاب اعضای شوراها باشد و باید 
در موارد دیگر به کمک شوراها بیایند تا 
خروجی و عملکرد بهتری داشته باشند. 

محسن بهشتی، ضمن تبریک روز شوراها، 
در  دینی  سالاری  مردم  تبلور  را  روز  این 
کشور دانست. وی گفت: نزدیک به 20 سال 
است که شوراها بوجود آمدند و به نهادی 
قدرتمند برخاسته از دل مردم تبدیل شده اند 
زیادی  تجربه های  این سال ها  و در طول 
را کسب کرده اند و امیدواریم در دوره های 
بعد عملکردهای بهتری از خود نشان دهند. 
معاون استاندار قم با بیان اینکه مدیریت 
شهرها و روستاها تا حدی در اختیار شوراها 
است، افزود: انتظار می رود مردم به این نهاد 
کمک کنند و با آن مشارکت داشته باشند. 
وی ادامه داد: نباید مشارکت مردم تنها به 
انتخاب اعضای شوراها باشد و باید در موارد 
دیگر به کمک شوراها بیایند تا خروجی و 
عملکرد بهتری داشته باشند. بهشتی با اشاره 
به اینکه امیدواریم با هماهنگی دستگاه های 
اجرایی و دولتی به این نهاد، بتوانند اهداف 
قانونی خود را محقق کنند، تصریح کرد: 
نباید توجه به شورای روستاها فقط مختص 
روز شوراها باشد و باید همیشه نمایندگان و 
شوراهای روستاها را یاری نماییم. وی گفت: 
معاونت مناطق محروم ریاست جمهوری در 
دستور کار دارد تا طرح های اقتصادی حتی 
طرح های کوچک را از روستاها شروع کنیم 
تا این مناطق به یک درآمد زایی و توسعه 

پایدار در فعالیت های خود برسند.

استاندار قم در همایش روز ملی شوراها:

شوراها در راستای منافع مردم حركت كنند

جواد قاسمی ورجانی

خبــر


